
 

برای  آسفالت  تن  بینی 225 هزار  پیش  از  قم  شهرداری  عمرانی  فنی  معاون 
حلوایی  عباس  داد.   خبر   1402 سال  برای  معابر  آسفالت  روکش  و  بهسازی 
زاده در گفت و گویی اظهار داشت: امسال حدودا 225 هزار تن آسفالت برای 
بهسازی روکش آسفالت در شهر پیش بینی شده است که شامل مناطق هشتگانه 
و پروژه های شاخص میشود.  وی با اشاره به چالش های توزیع آسفالت در شهر 
افزود: سال 99 قیمت هر تن قیر حدود دو میلیون تومان بود که به 17 میلیون 

معاون فنی عمرانی شهرداری قم  خبرداد:
پیش بینی 225 هزار تن آسفالت برای معابر شهری
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ورزشی  هیات های  گفت:  قم  استان  جوانان  و  ورزش  اداره کل  ورزش  معاون 
باشند.   1402 سال  در  هدفمند  و  پویا  ورزشی  تقویم  ارائه  به دنبال  تابعه 
و  اختصاصی  جلسات  برگزاری  به  اشاره  با  گفت وگویی  در  محمدعلی مردانی 
پایان  از  بعد  بیان کرد:  قم، طی سخنانی  استان  با هیات های ورزشی  پی درپی 
تعطیلات نوروزی همه هیات های  ورزشی فراخوانده شدند تا تقویم ورزشی سال 
1402 را به ما ارائه دهند. طی هفته های گذشته با برخی هیات ها جلساتی را 

معاون ورزش اداره کل ورزش و جوانان استان قم :
هیات های ورزشی تقویم ورزشی پویا و هدفمند ارائه دهند
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روزنامه
5 اردیبهشت ماه 1402  4 شوال 1444   25 آپریل 2023  شماره 5713  سال بیست و ششم  5000 تومان سه شنبه 

مدیرکل تامین اجتماعی استان قم اعلام کرد: 

بدهی ۴۸۶ میلیارد تومانی 
کارفرمایان قمی 

2

4

4
جانشین رئیس پلیس فتا فرماندهی انتظامی استان قم خبرداد:

اجرای طرح برخورد با بی حجابی در فضای مجازی

سخنگوی شورای اسلامی شهر قم خبرداد:

فرصت 6 ماهه برای تعیین تکلیف پرونده های 
قلع بنای ساختمانی
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مدیرعامل سازمان بهسازی و نوسازی اطراف حرم مطهر :

طرح جامع ساماندهی چهل اختران قم در آستانه اجرا قراردارد

آگهی فراخوان مناقصه یک مرحله ای )نوبت اول( آگهی فراخوان مناقصه یک مرحله ای )نوبت اول(

آگهی فراخوان مناقصه یک مرحله ای )نوبت اول(

بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان قم در نظر دارد بر اساس قانون برگزاری مناقصات نسبت به فراخوان مناقصه یک مرحله ای به شرح زیر اقدام نماید. 
1- موضوع مناقصه: اجرای دستمزدی نمای بلوکهای B1, B2, B3, B4 پروژه زیتون 29 طرح مسکن اقدام ملی/ نهضت ملی 

2- صلاحیت مورد نیاز شامل رتبه/ پایه و رشته                 
گواهینامه صلاحیت پیمانکاری )معتبر( صادره از سازمان مدیریت و برنامه ریزی شخص حقوقی حداقل رتبه 5 رشته ابنیه و یا سازندگان انبوه مسکن و ساختمان 

دارای صلاحیت مضاعف اجرا مندرج در پروانه صادره از وزارت راه و شهرسازی
3- نحوه و مهلت دریافت و تحویل اسناد

4- هزینه خرید اسناد: مبلغ 1,000,000ریال می باشد که به شمارة شبا IR 260180000000001536076200  نزد بانک تجارت بنام بنیاد مسکن انقلاب 
اسلامی استان قم واریز گردد.

5- مدت اعتبار پیشنهادها : یک ماه 
6- نوع و مبلغ تضمین شرکت در مناقصه: طبق آیین نامه تضمین معاملات دولتی : 1,720,000,000 ریال )یك میلیارد  و هفتصد و بیست میلیون ریال( است 

 که  باید به  یکی  از صورت های  مشروحه  زیر، همراه  با اسناد مناقصه  در پاکت  )) الف  (( به  دستگاه  مناقصه  گزار تسلیم  شود:
الف ( ضمانت  نامه  بانکی  به  نفع  کارفرما. 

ب( اصل فیش واریز وجه نقد به شمارة شبا IR 260180000000001536076200  نزد بانک تجارت بنام بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان قم
مدت  اعتبار تضمین  فوق  یک ماه  بوده و باید تا پایان ساعت اداری تاریخ 1402/03/23 معتبر باشد و برای  یک ماه  دیگر نیز قابل تمدید باشد.

7- نام و نشانی مناقصه گزار: قم، انتهای بلوار امین، ابتدای بلوار غدیر، کوچه شماره 11 ، بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان قم
تلفن های تماس : 02532856612-15 

بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان قم در نظر دارد بر اساس قانون برگزاری مناقصات نسبت به فراخوان مناقصه یک مرحله ای به شرح زیر اقدام نماید. 
1- موضوع مناقصه: اجرای دستمزدی نمای بلوکهای B1, B2, B3, B4, B5, B6 ,پروژه زیتون 22 طرح مسکن اقدام ملی/ نهضت ملی 

2- صلاحیت مورد نیاز شامل رتبه/ پایه و رشته                 
گواهینامه صلاحیت پیمانکاری )معتبر( صادره از سازمان مدیریت و برنامه ریزی شخص حقوقی حداقل رتبه 5 رشته ابنیه و یا سازندگان انبوه مسکن و ساختمان 

دارای صلاحیت مضاعف اجرا مندرج در پروانه صادره از وزارت راه و شهرسازی
3- نحوه و مهلت دریافت و تحویل اسناد

4- هزینه خرید اسناد: مبلغ 1,000,000ریال می باشد که به شمارة شبا IR 260180000000001536076200  نزد بانک تجارت بنام بنیاد مسکن انقلاب 
اسلامی استان قم واریز گردد.

5- مدت اعتبار پیشنهادها : یک ماه 
6- نوع و مبلغ تضمین شرکت در مناقصه: طبق آیین نامه تضمین معاملات دولتی : 2,630,000,000 ریال )دو میلیارد  و ششصد و سی میلیون ریال( است  که  

باید به  یکی  از صورت های  مشروحه  زیر، همراه  با اسناد مناقصه  در پاکت  )) الف  (( به  دستگاه  مناقصه  گزار تسلیم  شود:
الف ( ضمانت  نامه  بانکی  به  نفع  کارفرما. 

ب( اصل فیش واریز وجه نقد به شمارة شبا IR 260180000000001536076200  نزد بانک تجارت بنام بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان قم
مدت  اعتبار تضمین  فوق  یک ماه  بوده و باید تا پایان ساعت اداری تاریخ 1402/03/23 معتبر باشد و برای  یک ماه  دیگر نیز قابل تمدید باشد.

7- نام و نشانی مناقصه گزار: قم، انتهای بلوار امین، ابتدای بلوار غدیر، کوچه شماره 11 ، بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان قم
تلفن های تماس : 02532856612-15

بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان قم در نظر دارد بر اساس قانون برگزاری مناقصات نسبت به فراخوان مناقصه یک مرحله ای به شرح 
زیر اقدام نماید. 

1- موضوع مناقصه: اجرای دستمزدی آستر و رویه گچ بلوکهای B1, B2, B3, B4 پروژه زیتون 18 طرح مسکن اقدام ملی/ نهضت ملی 
2- صلاحیت مورد نیاز شامل رتبه/ پایه و رشته                 

گواهی صلاحیت معتبر پیمانکاری شخص حقوقی صادره از سازمان برنامه و بودجه دارای حداقل رتبه 5 رشته ابنیه و یا پروانه اشتغال به 
کار سازندگان انبوه مسکن و ساختمان دارای صلاحیت مضاعف اجرا مندرج در پروانه صادره از وزارت راه و شهرسازی

3- نحوه و مهلت دریافت و تحویل اسناد

4- هزینه خرید اسناد: مبلغ 1,000,000ریال می باشد که به شمارة شبا IR 260180000000001536076200  نزد بانک 

تجارت بنام بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان قم واریز گردد.
5- مدت اعتبار پیشنهادها : یک ماه 

6- نوع و مبلغ تضمین شرکت در مناقصه: طبق آیین نامه تضمین معاملات دولتی : 2,480,000,000 ریال )دو میلیارد و چهارصد 
و هشتاد میلیون ریال( است  که  باید به  یکی  از صورت های  مشروحه  زیر، همراه  با اسناد مناقصه  در پاکت  )) الف  (( به  دستگاه  مناقصه  گزار 

تسلیم  شود:
الف ( ضمانت  نامه  بانکی  به  نفع  کارفرما. 

ب( اصل فیش واریز وجه نقد به شمارة شبا IR 260180000000001536076200  نزد بانک تجارت بنام بنیاد مسکن انقلاب 
اسلامی استان قم

مدت  اعتبار تضمین  فوق  یک ماه  بوده و باید تا پایان ساعت اداری تاریخ 1402/03/23 معتبر باشد و برای  یک ماه  دیگر نیز قابل تمدید 
باشد.

7- نام و نشانی مناقصه گزار: قم، انتهای بلوار امین، ابتدای بلوار غدیر، کوچه شماره 11 ، بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان قم
تلفن های تماس : 15-02532856612 بنیاد مسکن انقلاب اسلامی قم -معاونت مسکن شهری

بنیاد مسکن انقلاب اسلامی قم -معاونت مسکن شهری بنیاد مسکن انقلاب اسلامی قم -معاونت مسکن شهری

سخنگوی شورای اسلامی شهر قم از اجرایی شدن قانون تعیین تکلیف 
ساختمان ها و مستحدثات در بودجه جاری کشور خبر داد و گفت: 6 ماهه 
برای تعین تکلیف املاک کمیسیون 100 تا پیش از سال 1400 در نظر 

گرفته شده است. روح اله امرالهی با اشاره به آغاز طرح تعیین تکلیف آرای 
کمیسیون ماده 100 تا قبل از سال 1400 اظهار داشت: چندین دهه 
بوده که پرونده های مختلف کمیسیون های بدوی و تجدیدنظر قانون ماده 

وصول مطالبات ضامن پرداخت به موقع تعهدات بیمه ای و درمانی
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سال  پایان  تا  گفت:  قم  استان  اجتماعی  تامین  مدیرکل 
گذشته بیش از 4۸6 میلیارد تومان از کارفرمایان قمی طلبکار 
هستیم و این میزان طلب در قالب 13 هزار و 976 کلاسه 
گویی  و  درگفت  عاشوری  محمد  می باشد.  اجرایی  پرونده 

افزود: هم اکنون به طور متوسط ماهانه 500 میلیارد تومان 
توسط تامین اجتماعی استان در 2 بخش بیمه ای و درمان قم 
هزینه می شود. وی اضافه کرد: علی رغم چالش های موجود در 
وصول منابع بیمه ای، با تدابیر اتخاذ شده در پرداخت تعهدات 

وکیلی فعال سیاسی اصلاح طلب: 
سعه صدر حکومت بیشتر از هر رفتار 

دیگری بر مردم مؤثر است
یک فعال سیاســی اصلاح طلب 
با تاکید بر این که »سعه صدری که 
حکومت نشــان می دهد بیشــتر 
از هــر رفتار دیگری بــر مردم تأثیر 
مثبــت می گــذارد«، گفــت: نباید 
اجــازه داد ایــن اقدامــات جنبــه 
نمادین به خــود بگیرد تا خروجی 
آن به ترمیم اعتماد عمومی منجر 
شود. محمدعلی وکیلی با اشاره به 

رسول منتجب نیا:
 حکومت باید انتظار مردم در حل  
مشکلات معیشتی را برآورده نمایند
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حجت الاسلام احمد سالک:
 تامین مشارکت مطلوب مردم به 

افزایش اعتماد عمومی نیازمند است
دبیرکل حــزب جمهوریت ایران 
اســلامی گفت: مــن معتقــدم با 
روز نمی تــوان با مســاله فرهنگی 
بایــد  حکومــت  کــرد.  برخــورد 
انتظــار مــردم در حل  مشــکلات 
معیشــتی را برآورده کرده و از نظر 
اندیشمندان و خبرگان در مسائل 
فرهنگــی اســتفاده کند. رســول 
منتجب نیــا در گفت وگویی درباره 

عضو جامعه روحانیت مبارز گفت: 
برای تامین مشارکت مطلوب مردم 
در انتخابــات باید بســترهایی که 
ســبب کاهش اعتماد جامعه شده 
اســت، به ســمت برچیده شــدن 
حرکت کند تا از ســوی دشــمنان 
جهــت  زمینه هایــی  به عنــوان 
موج سواری مورد سوءاستفاده قرار 
نگیرد. حجت الاسلام و المسلمین  77

شناسه آگهی: 14۸4195 شناسه آگهی: 14۸4196

بنیاد مسکن انقلاب اسلامی قم -معاونت مسکن شهری
شناسه اکهی: 14۸419۸

نحوه دریافت و ارسالتاریخ / مهلتموضوع

از تاریخ  1402/02/05دریافت اسناد مناقصه
تا تاریخ 1402/02/12

مراجعه حضوری در ساعات اداری به واحد امور قراردادهای بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان قم

اسناد مناقصه و پیشنهاد قیمت باید حداکثر تا پایان وقت اداری مهلت ارسال پیشنهاد قیمت مندرج در آگهی به تا تاریخ 1402/02/23ارسال اسناد مناقصه
دبیرخانه حراست بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان قم تحویل گردد.

ساعت  9:00 روز بازگشایی پاکات
یکشنبه 1402/02/24

دعوت جهت مراجعه حضوری نماینده قانونی مناقصه گر در جلسه بازگشایی پاکات در ساختمان بنیاد مسکن انقلاب 
اسلامی استان قم

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان قم:

4۰ هزار نفر دراستان قم جویای کار هستند
نرخ بیکاری در استان قم، 2 درصد کمتر از میانگین کشوری است

باید رغبت افراد جویای کار به کاردرواحدهای تولیدی تقویت شود 
تقدیراز اقدامات اداره کار قم درمبارزه با فساد وایجاد شفافیت

پرداخت 799میلیارد تومان تسهیلات اشتغالزایی
 احداث مسکن کارگری اولویت  مهم قم است



سه شنبه-5 اردیبهشت ماه 1402-    سال بیست  وششم -   شماره 25713

چالشی به نام
 حقوق کارگران 

به رغم زمزمه ابطال مصوبه شورای عالی کار درباره 
توسط  کارگران  مزایای  و  مزد  درصدی   27 افزایش 

دولت و انتقاد صریح خانه کارگر از این مصوبه؛ هنوز اقدام جدی در باره تطبیق این 
مصوبه با نرخ تورم اعلامی از سوی بانک مرکزی اسفند سال 1401 مشاهده نشده 
است. سال هاست کارگران از طریق مجاری قانونی از جمله دیوان عدالت اداری به 

استناد بند اول ماده 41 قانون کار تاکید می کنند اما نتیجه مطلوبی نمی گیرند.
انتظار نمی رود درباره تصمیم گیری مزد و مزایای کارگران به استناد بند اول ماده 
41 قانون کار قوای سه گانه اقدام مثبتی انجام دهند؛ تجربه افزایش 57 درصدی 
حداقل حقوق کارگران در سال 1401 با وجود انتقادها و تبلیغات؛ تنها وجه 
متمایزش افزایش مزد کارگران برخلاف تصورات دولت مردان بود هرچند که نهایتا 

مجری این تصمیمات؛ تاوان کارخود را پس داد!
بگذریم؛ سال 1401 به پایان رسید و مصوبه شورای عالی کار برای مزد و مزایای 
خیل عظیمی از کارگران با حضور نمایندگان دولت و کارفرمایان با حضور یکی 
از نمایندگان کارگران درشورای عالی کار به تصویب رسید. موضوعی که هنوز 
چالش هایی را در بدنه کارگری ایجاد کرده است. طبعا با توجه به حمایت های 
هم  انتظار  رسمی؛  کارگری  تشکل های  برخی  از  دولت  آشکار  و  پنهان  مالی 
نمی رود شکایت برای ابطال مصوبه شورای عالی کار در باره مزد سال 1402 در 
بدنه تشکل های کارگری، منفذی ایجاد کند؛ با وجود اعلام رسمی خانه کارگر در 
رسانه ها مبنی بر طرح شکایت از مصوبه شورای عالی کار؛ اما هنوزا قدام مثبتی 
برای شکایت از مصوبه شورای عالی کار صورت نگرفته و اگر هم تقاضایی شده، 
موضوع آن رسانه ای نشده است. با این حال یکی از فعالان کارگری با درخواست 
از ریاست دیوان عدالت اداری، نسبت به بررسی مجدد مصوبه شورای عالی کار 
براساس بند اول ماده 41 قانون کار شکوائیه ای را ثبت کرده است. قبل از ورود 
به ماهیت چالش مصوبه شورای عالی کار در باره مزد و مزایای کارگران در روزهای 
پایانی سال 1401 لازم است در باره جایگاه شورای عالی کار نکاتی را متذکر شوم :
1-بر اساس ماده 167 قانون کار، در وزارت کار و امور اجتماعی، شورایی به نام 
شورای عالی کار تشکیل می شود. وظیفه شورا انجام کلیه تکالیفی است که به 
موجب این قانون و سایر قوانین مربوطه به عهده آن واگذار شده " که به طور کلی، 
وظیفه اساسی شورای عالی کار، اتخاذ تدابیر و تدوین دستور العمل های مربوط به 
سیاست های کار و اشتغال بر اساس قانون کار و دیگر موازین حقوقی است که در 

چارچوب آیین نامه، مشغول تدوین سیاست های یادشده است .
هرچند که برخلاف ماده 167 قانون کار، اعضای این شورا برخلاف قانون کار 
فربه تر و متمایل تر به دولت شده چرا که به استناد دستورالعمل چگونگی تشکیل و 
نحوه اداره شورای عالی کار، موضوع ماده )170( قانون کار مصوب 1387/1/10 
وزرای عضو کارگروه موضوع تصویب نامه شماره 72884/ت 34452ه مورخ نهم 
بهن سال 1384 ، تعداد اعضای شورای عالی کار از 9 نفر تشکیل می شود و نه 
11 نفر، اما مصوب هیات وزیران به تاریخ 11/ 08/ 1389 ؛اعضای شورا عالی 
کار را مرکب از »11« نفراعلام کرده و جلسات آن با حضور حداقل »7« نفرازاعضا 
رسمیت خواهد داشت. درشرایط موجود این مصوبه خروج ازاختیارات حاصله 
درقانون محسوب شده و متاسفانه تاکنون هیچ اقدامی برای ابطال این مصوبه 
هیات وزیران در مراجع ذی صلاح صورت نگرفته است. مصوبات شورا با اکثریت 
آراء اعضای حاضر در جلسه معتبر خواهد بود. بنابراین مصوبه یادشده هیات 
وزیران مبنی بر افزایش تعداد اعضای شورای عالی کار از 9 نفر به 11 نفر فاقد 

وجاهت قانونی بوده است.
2- حال با توجه به این نکته که دولت در حوزه کار وکارگری؛ به عنوان کارفرمای 
کارکنان دولتی ، درعمل به ظن حمایت از موضع نمایندگان کارفرمایی، از جایگاه 
بی طرفی خارج شده شکی نیست؛ چون ظن آن می رود درقامت کارفرمای بزرگ؛ 
عملا ازخواسته های نمایندگان کارفرمایان دفاع کند، لذا حضور پررنگ وزرای 
اقتصاد و صنعت و معدن به همراه وزیر کار)3نفر از دولت( ؛ عملا جایگاه شورای 
عالی کار به عنوان یک شخصیت حقوقی مستقل و بیطرف؛ قانون کار را مخدوش 
کرده؛ به خصوص که با مصوبه هیات وزیران به جای دو نفر از کارشناسان بصیر و 
مطلع؛ دو وزیر طرفدار کارفرمایان و پیمانکاران دولتی، در شورای عالی کار ظاهر 
شده اند که عملًا ماهیت شکلی و محتوایی شورای عالی کار را در تعیین مزدها به 
زیان کارگران تغییر دادند. طبیعی است با وجود نمایندگان کارفرمایان و دولت ) 
کارفرمای بزرگ ( در شورای عالی کار؛ مصوبه مزد و مزایا، "دو هیچ به نفع دولت" 
شده است چرا که افزایش نامتقارن مزد و مزایا در درجه اول به بودجه تخصیصی 
دولت برای کارگران قراردادی و پیمانکاران دولتی لطمه می زند؛ به عبارت روشن تر؛ 
وقتی مجلس بودجه دستگاه های اجرایی دولتی را براساس ارقام تصویب می کند؛ 
افزایش جهشی مزد و مزایای کارگران بدون حساب و کتاب؛ موجب کسری بودجه 
دستگاه های اجرایی و دولتی خواهدشد و چه بسا که بن مایه افزایش مزد و مزایا؛ 
قبل از تصمیم گیری شورای عالی کار؛ در مصوبات بودجه مجلس؛ به شکل نامرئی 

قید شده است!
3- به گزارش بانک مرکزی ؛ نرخ تورم در دوازده ماه منتهی به اسفند ماه 1401 
نسبت به دوازده ماه منتهی به اسفند ماه 1400 معادل 46.5 درصد است. با توجه 
به ماده 41 قانون کار و بند یک همان ماده؛ شورای عالی کار موظف بوده حداقل 
مزد کارگران را با توجه به درصد تورمی که از طرف بانک مرکزی اعلام می شود 
تعیین کند در حالی که طبق نرخ تورم اعلامی در اسفندماه سال 1401 و نه ماه 
های درپیش سال ؛1402 نرخ تورم بیش از 46 درصد بوده ولی افزایش حقوق 
کارگران درسال 1402 حدود 27 درصد بوده است .بنابراین شورای عالی کار 
برخلاف قانون کار در باره دستمزد کارگران سراسرکشور تصمیم گیری کرده است.
4- افزایش نرخ ارز ترجیحی و ارزخارجی در بازارآزاد نیز بی تردید درایجاد تورم 
سال 1402 بعداز اردیبهشت ماه؛ آثار و نقش پررنگ خود را نمایان خواهد نمود. 
فلذا تصمیم گیری دستمزدهادر سال 1402بدون دسترسی به نرخ تورم واقعی 
در جامعه براساس داده های آماری بانک مرکزی ؛ تصمیم گیری پرچالش شورای 
عالی کاربوده است .افزون برآن درمتن ماده 41 قانون کار صراحتا بر تعیین حداقل 
مزد برای نقاط کشورتصریح شده درحالی که مصوبه شورای عالی کار؛ صرفا به 
صورت یک مصوبه ثابت و بدون ارزیابی برای همه کارگران نقاط کشورایران تعیین 
شده که ازمنظر حقوقی و حرفه ای فاقد اعتبار قانونی است. در حالی که ماده 41 
قانون کار؛ بر تکلیف شورای عالی کار مبنی بر تعیین دستمزد در مناطق مختلف 

ایران تصریح کرده است .
درخاتمه باید گفت با توجه به پیش فرض های فوق؛ امکان تصمیم گیری مستقل 
شورای عالی کار بدون توجه به مفاد بودجه تنظیمی دستگاه های اجرایی ازسوی 
دولت و مجلس امکان پذیر نخواهد بود بنابراین شورای عالی کار صرفا متولی 
تایید تصمیمات پنهانی بودجه بندی مزد کارگران شاغل در دستگاه های اجرایی؛ 
پیمانکاران دولتی و قس علیهذا خواهد بود؛ بنابراین تا زمانی که سازمان مستقلی 
ورای تصمیمات بودجه ای ؛ قوای سه گانه بند اول ماده 41 قانون کار را در تنظیم 
مزد و مزایای کارگران مدنظر قرار ندهد و حقوق حقه کارگران را به تناسب شرایط 
نرخ تورم بانک مرکزی آنالیز و تصویب نکند؛ چالش های مزد و مزایای کارگران در 

شورای عالی کار و جامعه؛ دور باطلی را سیر خواهد کرد.
*روزنامه نگار

یک نماینده مجلس :
استیضاح فاطمی امین به قوت خود باقی است
عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس گفت: استیضاح وزیر صمت با همان 
تعداد امضایی که در صحن مجلس اعلام وصول شد، به قوت خود باقی است و 

هفته آینده قرار است جلسه استیضاح وزیر صمت برگزار شود.
لطف الله سیاهکلی ، در واکنش به خبری مبنی بر اینکه برخی از متقاضیان 
استیضاح سید رضا فاطمی امین امضاهای خود را پس گرفته اند، گفت: زمانی 
که طرح استیضاح یک وزیر در صحن مجلس اعلام وصول می شود، هیچ فردی 

نمی تواند امضای خود را پس بگیرد.
وی تاکید کرد: بر این اساس، استیضاح وزیر صمت همچنان در دستورکار 
مجلس است و هر حرف و خبری مبنی بر اینکه استیضاح فاطمی امین منتفی 

شده یا برخی از نمایندگان امضاهای خود را پس گرفته اند، کذب است.

اخبار

رئیس قوه قضاییه ؛ خواستار افزایش توان تولیدی کشور و کاهش تورم در راستای 
تحقق فرمایشات اخیر مقام معظم رهبری شد.

حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای، امروز دوشنبه )4 اردیبهشت( در جلسه 
شورای عالی قوه قضاییه، ضمن گرامیداشت سالروز تأسیس سپاه پاسداران انقلاب 
اسلامی، این نهاد مقدس را که به فرمان حضرت امام خمینی )ره( ایجاد شد، منشاء 
آثار و برکات خیر بسیار برای نظام و کشور و مردم دانست و گفت: اگر فرمان تأسیس 
و ایجاد سپاه پاسداران انقلاب اسلامی از جانب امام بزرگوار در آن مقطع و شرایط از 
کشور نبود، چه اتفاقاتی می افتاد؟ سپاه پاسداران انقلاب اسلامی برکات و خدمات 
زیادی برای اسلام و انقلاب و مردم ما داشته است و ان شاء الله این برکات و خدمات 
استمرار خواهد داشت و ما نیز برای این نهاد مقدس، آرزوی توفیقات بیش از پیش 

داریم.
رئیس دستگاه قضا در ادامه با یادآوری واقعه طبس و شکست مفتضحانه و خفت بار 
آمریکا در ماجرای تلاش برای آزادی جاسوس هایش، گفت: ابعاد و جوانب مختلف 
واقعه طبس، آنگونه که باید و شاید تا امروز تبیین و تبلیغ نشده است؛ در جریان 
این واقعه، شاهد شکست خفت بار و مفتضحانه آمریکا بودیم؛ آمریکایی که بواسطه 
دستگیری جاسوس هایش در ایران، می خواست با یک عملیات، نه تنها به ایران بلکه 
به جهان، ضربه شست نشان دهد؛ اما شن های ریز طبس به عنوان جنود پروردگار 
و امداد الهی، به کمک مردم انقلابی ایران آمدند و اینچنین به خواست و اراده الهی، 

شکست سنگینی بر آمریکایی ها تحمیل شد.
رئیس قوه قضاییه در ادامه با اشاره به فرمایشات اخیر مقام معظم رهبری مبنی 
بر حل  تمرکز  و  بیشتر قوای سه گانه  و هم افزایی هر چه  بر ضرورت هماهنگی 
مسئله نخست کشور و پرهیز از حواشی، گفت: امروز مسئله نخست کشور، مسئله 
اقتصادی و معیشت مردم و مهار تورم و رشد تولید است؛ قوای سه گانه باید در این 
رابطه با یکدیگر هماهنگی و هم افزایی کامل داشته باشند و مقام معظم رهبری، در 

دو فاصله کوتاه، در این خصوص فرمایشاتی داشتند.
وی تصریح کرد: من باور دارم که در میان قوای سه گانه برای تمرکز بر حل مسئله 
نخست کشور که همان مهار تورم و رشد تولید است، همدلی و اراده وجود دارد؛ اما 
وقتی مقام معظم رهبری با آن نگاه جامع و کلانی که دارند، در دو فاصله نزدیک 
به هم، بر ضرورت همکاری کامل قوای سه گانه تاکید می کنند، مشخص می شود 
که خلاء هایی در این زمینه وجود دارد؛ بویژه آنکه معظم له در خطبه های نماز عید 
سعید فطر بر این مقوله تاکید فرمودند، که همین امر نشان از اهمیت بالای موضوع 
دارد. حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای گفت: هماهنگی و هم افزایی قوای 
سه گانه برای تمرکز بر حل مسئله نخست کشور و عمل به فرمایش مقام معظم 
رهبری در این خصوص، به صرفِ گفتن و حرف زدن از هماهنگی و هم افزایی، قابل 
تحقق نیست بلکه نیاز به سازوکار و برنامه عملیاتی در این خصوص می باشد؛ لذا 
همه مسئولان قضایی در این رابطه نقطه نظرات خود را در اسرع وقت ارائه دهند تا 

نخست، سازوکار عملیاتی افزایش هماهنگی و هم افزایی در داخل قوه و سپس با 
قوای دیگر، تمهید شود.

رئیس قوه قضاییه در ادامه به تبیین و تشریح برخی مقولات مرتبط با راهکار های 
از مواردی که  افزایش هماهنگی و هم افزایی قوا پرداخت و گفت: یکی  عملی 
درخصوص موضوع فوق الذکر مؤثر خواهد بود، آن است که این همفکری و همکاری 
موجود در میان سران قوا، به زیرمجموعه های آن ها و همه بخش های قوای سه گانه 
تسرّی یابد؛ چنانچه رئیس یک قوه در خصوص یکی از موضوعات مرتبط با مسئله 
نخست کشور و راهکار رفع و حل آن، یک فکر و دیدگاه مجزا نسبت به زیرمجموعه 
خود داشته باشد، در آنصورت امور به درستی پیش نمی رود؛ باید در همه بخش های 
قوا، دیدگاه ها و راهکار ها جهت رفع مسائل و مشکلات و تحقق شعار سال )مهار تورم 

و رشد تولید(، نزدیک شوند.
کمک کردن قوای سه گانه، به معنای نادیده گرفتن

 عیوب و اشکالات نیست 
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای تصریح کرد: موضوع مهم دیگری که در 
این فقره قابل ذکر است، آن است که باید قصد و هدف اصلی ما، کسب رضای الهی 
و خدمت به مردم و کاستن از آلام مردم باشد؛ برای مثال، در امر مقابله با فساد، هدف 
ما ریشه کن کردن و رفع فساد باشد، نه اینکه بخواهیم مچ گیری کنیم یا توپ را به 
زمین دستگاهی دیگر بیندازیم یا اینکه منیّت داشته باشیم و بگوییم این ما بودیم که 
فلان فساد را اعلام کردیم! آنچه مهم است، رفع فساد و مقابله با فساد است. رئیس 
قوه قضاییه گفت : باید با همفکری و اتخاذ تمهیداتی، کمک رسانی و مساعدت 
قوای سه گانه به همدیگر را در ضمن حفظ استقلال شان، هرچه بیشتر و افزون تر، 
محقق کنیم؛ در اینجا باید توجه داشت که این مساعدت و کمک کردن قوای 
سه گانه، به معنای نادیده گرفتن عیوب و اشکالات همدیگر نیست؛ بلکه می خواهیم 
تلاش کنیم در راستای تمرکز بر حل مسئله نخست کشور که همان مهار تورم و رشد 
تولید است، عیوب و اشکالات یکدیگر را رفع کنیم، به گونه ای که در این مسیر، تنازع 

و تخاصم و برخوردی ایجاد نگردد.
باید به خالقان ابربدهکاران بانکی هم توجه کرد

حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای در ادامه به تبیین و تشریح مصادیقی 
مرتبط با تحقق شعار سال )مهار تورم و رشد تولید( بویژه مقولات »ارزی« و »بانکی« 
پرداخت و گفت: باید بررسی دقیق و همه جانبه داشته باشیم که قوه قضاییه چگونه 
می تواند کمک رسانی و همکاری و هم افزایی خود را در مقولات »ارزی« و »بانکی« 
بیشتر کند تا توان تولیدی کشور تقویت شود و تورم کاهشی گردد. وی افزود: تاکید 
می کنم که قوه قضاییه در سال جاری، در قضایا و مباحث مرتبط با بانکها، بیش از 
آنکه به مشتری بانک بپردازد، به خود بانک خواهد پرداخت؛ چند روز پیش، مسئولی 
گفت می خواهیم ابربدهکاران بانکی را معرفی کنیم؛ من پس از مشاهده این خبر، 
بلافاصله با آن مسئول تماس گرفتم و خطاب به او گفتم معرفی ابربدهکاران بانکی، 
کار درستی است و باید صورت گیرد، اما به این مقولات هم توجه کن که چه کسی 
این ابربدهکاران را بوجود آورده است؟ چه کسی به آن ها تسهیلات داده است؟ چه 
کسی به وظیفه نظارتی خود در راستای محل مصارف این تسهیلات عمل نکرده 
است؟ چه کسی وثیقه مناسب دریافت نکرده است؟ چه کسی وقتی قسط های اول 
و دوم تسهیلات عقب افتاد، پیگیری های لازم را به عمل نیاورد تا موضوع متراکم 
نشود؟ رئیس قوه قضاییه در تشریح مقوله مقابله با فساد نیز گفت: فساد امری 
مسری است و اگر جلوی آن گرفته نشود، از بخشی به بخش دیگر سرایت خواهد 
کرد؛ ما باید در بحث مقابله با فساد، اولویت ها را مشخص کنیم؛ باید نحوه برخورد با 
فساد به گونه ای باشد که اگر نیاز به جراحی شد، این جراحی سبب مرگ یا طولانی 
شدن دوران نقاهت نشود. رئیس دستگاه قضا در ادامه به بیان نکاتی درخصوص 
مقابله با قاچاق و ذکر مصادیقی در این خصوص نیز پرداخت و این مقوله را در مسیر 

تحقق شعار سال و کمک به تقویت تولید، مهم تلقی کرد.
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای در ادامه به تمامی مراجع و مسئولان 
قضایی دستور داد تا در راستای تحقق شعار سال و کمک به مهار تورم و رشد تولید 
و همچنین تحکیم امنیت فیزیکی و روانی جامعه، اقدامات عاجل تر و یژه تری را در 

دستور کار قرار دهند.

رئیس قوه قضاییه:

معاون قوه قضاییه ؛ مهار تورم و رشد تولید، مسئله نخست کشور است

باید هزینه های جرم در جامعه افزایش یابد
معاون اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم قوه قضاییه گفت: باید هزینه های جرم در جامعه 

افزایش یابد؛ تا افراد از فکر ورود به جرم منصرف شوند.
اصغر جهانگیر دراولین گردهمایی معاونان اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم سراسر 
کشور اظهارداشت : امسال بر اساس سنت هرساله توسط مقام معظم رهبری »سال مهار 
تورم و افزایش تولید« نامیده شده که ما به عنوان یک مسلمان ایرانی و انقلابی وظیفه داریم 
در جهت تحقق این شعار که آرمان سالیانه خودمان محسوب می شود بکوشیم و اجازه ندهیم 

که آن آرمانی که مد نظر مقام معظم رهبری است روی زمین بماند.
وی افزود: ریاست قوه قضائیه در اولین جلسه پس از سال جدید بیان کردند که همه 
بخش های مختلف قوه باید برای تحقق این شعار تلاش مضاعفی را در دستور کار قرار دهند؛ 
به ویژه دو مجموعه معاونت اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم و دادستانی کل کشور مورد 

تاکیدشان بود.
جهانگیر با اشاره به مسئله اصلی رهبر معظم انقلاب برای سال جدید افزود: از آنجایی که 
مسئله اصلی کشور به فرمایش رهبری اقتصاد است و سایر مسائل هم به نوعی با مسائل 
اقتصادی گره خورده، لذا انجام امور و فعالیت هایمان باید روی مسائل اقتصادی هم باشد و 
انجام فعالیت های اجتماعی به این معنا نیست که از مسائل اقتصادی غافل شویم؛ پس لازم 
است به موازات فعالیت هایی که در حوزه های اجتماعی انجام می دهیم مسائل اقتصادی را 

هم با نگاه تیزبین و واقع بینانه رصد کنیم.
معاون اجتماعی و پیشگیری با اشاره به چالش های اجتماعی در سال گذشته تصریح کرد: 
در سال جدید هم مسائل اقتصادی و هم مسائل اجتماعی ویژه ای داریم که سال گذشته 
شروع آن بود. باید کار مضاعفی را در دستور کار قرار دهیم تا با کاهش مشکلات و افزایش 

سرمایه های اجتماعی اجازه ندهیم دشمن از این خلاء ها سوءاستفاده کند.
جهانگیر با بیان اینکه مسئله پیشگیری را می توان به صورت موضوعی درباره انسان تشریح 
کرد افزود: نگاه ما به انسان از جنبه های مختلف برنامه های ما را تغییر می دهد. اگر انسان 
را به عنوان موجود اقتصادی در نظر بگیریم، اقدامات پیشگیرانه باید بر اساس میزان نفع و 
ضرری که می تواند متوجه یک انسان باشد طراحی می شود. در حقیقت نرمی که در انسان 
اقتصادی تعیین می شود بر اساس نفع و ضرر است، یعنی باید هزینه های جرم در جامعه 
افزایش یابد؛ به نسبت منافعی که فرد از انجام جرم سود خواهد برد تا افراد از فکر ورود به 

جرم منصرف شوند. 
 

دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی :

شیوه برگزاری کنکور تغییر نخواهد کرد
دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی گفت: در برگزاری کنکور به شیوه جدید حتی یک مورد 

تخلف مشاهده نکردیم و این روند برگزاری آزمون سراسری تغییری نخواهد کرد.
حجت الاسلام و المسلمین عبدالحسین خسروپناه اظهار کرد: تاکنون به خاطر تساهل و 
تسامح در آزمون سراسری بی عدالتی های زیادی شاهد بودیم و حق افراد ضایع می شد، اما 
با مصوبه اخیر شورای عالی انقلاب فرهنگی درباره تغییر در نحوه برگزاری کنکور، حتی یک 

مورد تخلف را هم شاهد نبودیم.
وی درباره علت مخالفت برخی نمایندگان مجلس با شیوه فعلی برگزاری کنکور افزود: 
پس از ورود جدی شورای عالی انقلاب فرهنگی به موضوع برگزاری آزمون سراسری، رئیس 
جمهور هم از آن حمایت کرد. ما جلسات متعددی با نمایندگان مجلس برگزار کردیم، اما 

همچنان برخی از آن ها با شیوه فعلی کنکور مخالف هستند.
دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی ادامه داد: با کمک و همکاری مجموعه وزارت ارتباطات 
و دستگاه های امنیتی با قطع اینترنت در محل برگزاری کنکور، امنیت در برگزاری این آزمون 

مهم افزایش یافت و تخلفی گزارش نشد.
حجت الاسلام والمسلمین خسرو پناه اضافه کرد: البته در برخی مناطق به خاطر ضعف 
در زیرساخت ها مجبور به قطع اینترنت در شهرستان یا چند محله شدیم که با تقویت 

زیرساخت ها امنیت در برگزاری آزمون سراسری ارتقا می یابد.
وی گفت: قطع اینترنت فقط مربوط به کشور ما نیست و در آمریکا، چین و... هم قطع 
اینترنت وجود دارد. این که برخی نمایندگان مجلس به قطع اینترنت در زمان برگزاری آزمون 

سراسری ایراد می گیرند حرف اشتباهی است.
دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی تاکید کرد: ما به دنبال کار زیرساختی جدی برای ایجاد 
یک سازمان سنجش و ارزیابی واحد هستیم که همه دستگاه ها در حوزه آموزش و پژوهش 
تابع آن باشند. فعلا گام های اولیه این مسیر را برداشته ایم و روند فعلی برگزاری آزمون 

سراسری را تغییر نخواهیم داد.
 

مدیرکل تامین اجتماعی استان قم اعلام کرد: 

بدهی ۴۸۶ میلیارد تومانی کارفرمایان قمی 
مدیرکل تامین اجتماعی استان قم گفت: تا پایان سال گذشته بیش از 486 میلیارد تومان 
از کارفرمایان قمی طلبکار هستیم و این میزان طلب در قالب 13 هزار و 976 کلاسه پرونده 

اجرایی می باشد.
محمد عاشوری درگفت و گویی افزود: هم اکنون به طور متوسط ماهانه 500 میلیارد تومان 

توسط تامین اجتماعی استان در 2 بخش بیمه ای و درمان قم هزینه می شود.
وی اضافه کرد: علی رغم چالش های موجود در وصول منابع بیمه ای، با تدابیر اتخاذ شده 
در پرداخت تعهدات کوتاه مدت و بلندمدت تامین اجتماعی در قم تاخیر نداشته ایم که این 

مساله یک گام بزرگ در راستای ارائه خدمات به موقع است.
وی با اشاره به این که سازمان تامین اجتماعی یک سازمان درآمد هزینه است و بدون 
دریافت حتی یک ریال از سوی دولت اداره می شود، ادامه داد: وصولی به موقع، ضامن 
پرداخت به موقع تعهدات بیمه ای و درمانی و به خصوص پرداخت مستمری به بازنشستگان، 

ازکارافتادگان کلی و بازماندگان است.
خدمات رسانی به جامعه هدف سازمان تامین اجتماعی در قم از طریق چهار شعبه اصلی، 

2 شعبه اقماری و پنج واحد کارگزاری انجام می شود.
جمعیت تحت پوشش تامین اجتماعی قم افزون بر 815 هزار نفر می رسد که از این 
تعداد، 307 هزار و 719 نفر بیمه شده اصلی و 58 هزار و 842 نفر مستمری بگیر اصلی 

هستند.
 

علی محمد نمازی :

مشارکت حداکثری درانتخابات
 نیازمند رقابت است 

عضو حزب کارگزاران سازندگی گفت: مشارکت حداکثری نیازمند رقابت است. رقابت هم 
محتاج حضور کاندیداهای متنوع و تأمین کننده خواست جناح های مختلف و اکثریت ملت 

است.
علی محمد نمازی با اشاره به سخنان رهبری در خصوص انتخابات تصریح کرد: همان 
طور که مقام معظم رهبری فرمودند انتخابات و مشارکت حداکثری نشانه اقتدار نظام، 
کشور و ملت است که واقعاً هم همین است. در این صورت نظام در عرصه خارجی و 
داخلی مقتدر خواهد بود. هم بهتر می تواند از منافع ملی دفاع کند و هم اعتماد عمومی 
به آن بالاتر است در حل مشکلات و بیشتر برنامه های تحول زا با صلابت بیشتری عمل 

خواهد کرد.
حضور  محتاج  هم  رقابت  است.  رقابت  نیازمند  حداکثری  مشارکت  داد:  ادامه  وی 

کاندیداهای متنوع و تأمین کننده خواست جناح های مختلف و اکثریت ملت است.
نمازی اظهار امیدواری کرد: انشاالله دستگاه های اجرایی بخش اجرا و نظارت دست به 
دست هم دهند و با عدم سخت گیری، افرادی که می خواهند کاندیدا شوند را امیدوار کنند 

تا به عنوان کاندیدا شرکت کنند.
عضو جبهه اصلاحات افزود: لازم است شرایطی فراهم شود تا با بهبود شیوه ها، شاهد 
حضور حداکثری مردم باشیم، در غیر این صورت و در شرایط فعلی فضا برای حضور در 

انتخابات سرد و مأیوس کننده به نظر می آید
 

ازسوی سرپرست وزارت آموزش و پرورش صادر شد؛

دستور ویژه برای تعیین تکلیف
 رتبه بندی معلمان

سرپرست وزارت آموزش و پرورش در جلسه کمیته منابع انسانی به مراکز نیروی انسانی، 
سنجش و فناوری دستور داد در کوتاه ترین زمان ممکن رسیدگی به اعتراضات رتبه بندی 

معلمان به اتمام برسد. 
رضامراد صحرایی در جلسه بررسی مسائل روز آموزش و پرورش که با حضور معاونان وزارت 
آموزش و پرورش و جمعی از صاحب نظران در محل وزارت آموزش و پرورش برگزار شد، 
با تاکید بر اهتمام ویژه و لزوم جدیت در تعیین تکلیف مسائل رتبه بندی معلمان در آینده 
نزدیک، ادامه داد: جلسات بررسی مشکلات حوزه وزارت آموزش و پرورش و ارائه راهکار ها با 

رعایت زمانبندی جلسات هئیت دولت به صورت مستمر برگزار می شود.
وی به بررسی موضوعاتی مانند آزمون استخدامی آموزش و پرورش، امتحانات نهایی و 
رسیدگی به اعتراضات رتبه بندی در اولین نشست این اعضا اشاره کرد و افزود: مسئله رتبه 
بندی معلمان با جدیت دنبال و تا اعلام وصول و تعیین تکلیف در کوتاهترین زمان ممکن به 

طور ویژه پیگیری می شود.

هوشنگ صدفی*

دبیرکل حزب جمهوریت ایران اسلامی گفت: من 
معتقدم با روز نمی توان با مساله فرهنگی برخورد کرد. 
حکومت باید انتظار مردم در حل  مشکلات معیشتی را 
برآورده کرده و از نظر اندیشمندان و خبرگان در مسائل 

فرهنگی استفاده کند.
ابلاغ  درباره  گفت وگویی  در  منتجب نیا  رسول 
تخفیف  یا  بخشودگی  ضوابط  درباره  رئیس جمهور 
متناسب با وضعیت مشمولان افرادی که در جریان 
اثر رفتارهایی شغل و موقعیت شان  بر  حوادث اخیر 
دچار محدودیت یا ممنوعیت شده است، اظهار کرد: 
و  دوام  می تواند  زمانی  حکومت  که  نیست  تردیدی 
اقتدار داشته باشد که حمایت اکثریت قریب به اتفاق 
اقلیت  حمایت  زیرا  باشد؛  داشته  همراه  به  را  مردم 
نمی تواند حکومت را مقتدر کرده و از خطر حفظ کند. 
به هر حال هر حکومتی همیشه درصدی از حامیان 
را به همراه خود دارد اما مهم این است که آیا اکثریت 
جامعه طرفدار حکومت هستند یا این که به حکومت 
انتقاد یا اعتراض دارند یا اینکه بین جامعه و حکومت 

شکاف ایجاد شده است؟ وی با اشاره به این که »عفو 
از  پس  که  بود  مناسبی  اقدامات  از  یکی  عمومی 
این  ادامه داد:  انجام شد«،  اعتراضات سال گذشته 
عفو و تلاش دولت برای حل مشکلات بازداشت شدگان 
امیدبخش بود البته این اقدامات باید دنبال شود و  در 
حد وعده نماند تا مشکلات کسانی که بازداشت یا دچار 
محدودیت شده اند به طور کامل حل شود. افراد زیادی 
هستند که دچار مشکل شده و از محل کار خود اخراج 
شده اند که تلاش دولت برای حل مشکلات آن ها اقدام 
بسیار مناسبی است. اساتیدی هستند که به آن ها 
درس داده نشده یا اخراج شده اند. از برخی هنرمندان 
در صداوسیما استفاده نمی شود یا آن ها خودشان به 
صداوسیما نمی روند. در مورد ورزشکاران هم همینطور 
است؛ بنابراین عفو و حل مشکلات این افراد مهم است 
و باید این مسیر ادامه یابد تا شکاف ها تبدیل به اتصال 
، ارتباط و حمایت شود. این فعال سیاسی همچنین 
با اشاره به عملکردهایی که موجب ایجاد شکاف در 
نوع  به  با توجه  جامعه می شود، خاطرنشان کرد که 

اعتراضات، مسوولان باید شناخت بیشتری نسبت به 
مردم پیدا کنند و درصدد رفع مشکلات برآیند و به وعده 
و وعید اکتفا نککند تا مردم احساس کنند که مسئولان 
گاهی  است:  معتقد  وی  هستند.  آنها  دردآشنای 
مسائل اساسی مردم فراموش شده و عده ای جاهلانه 
و عده ای هم عامدانه به مسائلی پرداختند که مشکل 
اصلی مردم نیستند. من نمی گویم حکومت به مسائل 
فرهنگی نپردازد اما نباید به بهانه این مسائل، سفره 
حکومت  که  دارند  انتظار  مردم  شود.  فراموش  مردم 
به مشکلات معیشتی هم بپردازد. وی ادامه داد: من 
معتقدم با روز نمی توان با مساله فرهنگی برخورد کرد. 
حکومت باید انتظار مردم در حل  مشکلات معیشتی را 
برآورده کرده و از نظر اندیشمندان و خبرگان در مسائل 
فرهنگی استفاده کند. متاسفانه برخی تریبون داران 
افراد اندیشمندی نبوده و به تبعات اظهارات خود توجه 
ندارند. باید مسائل فرهنگی و دینی را به اهل دین و 
فرهنگ سپرد. حرف بی حجاب ها و بدحجاب ها هم 

باید شنیده شود تا آن ها دست از لجاجت بردارند.

رسول منتجب نیا:

 حکومت باید انتظار مردم در حل  مشکلات معیشتی را برآورده نمایند

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی با بیان اینکه رسیدگی و رفع موانع مطالبات جامعه 
هنری کشور از رویکردهای اصلی شورای هنر در دوره جدید به شمار می رود، گفت: 
وزارت فرهنگ دولت مردمی، اهتمام ویژه ای برای به حداقل رساندن مشکلات اهالی 

فرهنگ و هنر دارد. 
محمدمهدی اسماعیلی در جدیدترین جلسه شورای هنر کشور در سال جدید که 
صبح امروز دوشنبه چهارم فروردین ماه در محل وزارتخانه برگزار شد با اشاره به اینکه 
شورای هنر کشور از وظایف برجسته و مهمی برخوردار است، گفت: رسیدگی و رفع 
موانع مطالبات جامعه هنری کشور از رویکردهای اصلی شورای هنر در دوره جدید 
به شمار می رود که در این راستا می بایست از تمامی ظرفیت های حقیقی و حقوقی 
اعضای شورای هنر بهترین بهره را برد. اسماعیلی تقویت همه جانبه شورای هنر را 
از الزامات حل و فصل موانع و مشکلات جامعه هنری کشور برشمرد و گفت: وزارت 
فرهنگ دولت مردمی، اهتمام ویژه ای برای به حداقل رساندن مشکلات اهالی فرهنگ 
و هنر دارد و در این مسیر از هیچ تلاش و اقدامی برای تسهیل زمینه های ظهور و بروز 

هنرمندان اصیل انقلابی دریغ نخواهد کرد.
عضو شورای عالی انقلاب فرهنگی با بیان اینکه شورای هنر کشور سال گذشته 
مصوباتی خوبی در حوزه های مختلف داشته است، تصریح کرد: از این میان می 

توان به بررسی آئین نامه های صدور پروانه فیلمسازی و موسسات فرهنگی اشاره کرد 
که امیدواریم این مسیر نیز با قوت در سال جدید ادامه باید. اسماعیلی ادامه داد: 
وزارت فرهنگ از آمادگی کامل برای ارتقای سطح کیفی و کمی وضعیت آموزشی حوزه 
های هنر برخوردار است که تدوین و اجرای سند جامع آموزش هنر در راستای اصلاح 
وضعیت آموزشی حوزه های هنری می تواند گام نخست و جدی محسوب شود که 
وزارت فرهنگ در این خصوص برای هرگونه همکاری با سایر نهادها آمادگی لازم را دارد. 
وی در ادامه به انعقاد تفاهم نامه همکاری میان وزارت فرهنگ و وزارت آموزش و پرورش 
با موضوع »هر دانش آموز یک هنر« اشاره کرد و افزود: این تفاهم نامه که اواخر سال 
گذشته به امضای طرفین رسید، تفاهم نامه کلی برای سیاستگذاری اصلاح وضعیت 
آموزش هنر به شمار می رود که امیدواریم با همکاری همه جانبه با مسئولان وزارت 
آموزش و پرورش این طرح مهم به تمامی اهداف از پیش تعیین شده دست یابد. وزیر 
فرهنگ در بخش دیگری از سخنان خود گفت: بررسی و تصویب اسناد حوزه های 
مختلف هنری امسال به عنوان ماموریتی مهم در دستور کار شورای هنر کشور قرار 
گرفته است و در همین راستا سند موسیقی به عنوان یکی از دستور جلسات نخستین 
جلسه شورای هنر در سال 1402 مورد بررسی اعضا قرار می گیرد که امیدواریم با 

بررسی بندهای این سند در چندین جلسه به تصویب شورای هنر کشور برسد.

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی: 

رسیدگی به مطالبات جامعه هنری از رویکردهای اصلی شورای هنر است 

رئیس شورای عالی استان ها گفت: متأسفانه وضعیت 
آشفته ای در ساختار نظام شورایی وجود دارد.

پرویز سروری با اشاره به ساختار نظام شورایی کشور 
گفت: مباحث ساختاری شوراها در تمام کشور از جمله 

مواردی است که به شدت نسبت به آن اشکال داریم.
وی ادامه داد: همبستگی ساختاری در میان شورای 
عالی استان ها، شهرستان و بخش و وجود ندارد و این 
بزرگترین لطمه ای است که به نظام شورایی کشور وارد 

می کند.
سروری با بیان اینکه نظام شورایی از یک فرماندهی 

مستقلی تبعیت نمی کند اظهار کرد: متأسفانه وضعیت 
آشفته ای در ساختار نظام شورایی وجود دارد که برای 
حل آن با سازمان اداری و استخدامی جلسات خوبی 

داشته ایم و در حال تکمیل نظام شورایی هستیم.
به دنبال این هستیم تا مدیریت یکپارچه شهری 

تکمیل شود 
رئیس شورای عالی استان ها تصریح کرد: این نظامنامه 
در شورای عالی استان ها در مرحله تصویب است و بر 
اساس آن انضباط تشکیلاتی ساختاری در نظام شورایی 

تمام کشور ایجاد خواهد شد.

وی با اشاره به مدیریت یکپارچه شهری گفت: به دنبال 
این هستیم تا مدیریت یکپارچه شهری تکمیل شود و 
تقریباً در سال گذشته به غیر از قوه قضائیه با دیگر سران 
قوا جلسه داشته ایم و به جمع بندی ملی رسیده ایم؛ در 
حال حاضر این موضوع در مجلس و میان شورای عالی 

استان ها، دولت و وزارت کشور در حال بحث است.
سروری گفت: در 43 سال گذشته هیچ گاه به مدیریت 
یکپارچه شهری نزدیک نبوده ایم تقریباً دولت مجلس قوه 
قضائیه همه قبول دارند که مدیریت یکپارچه باید صورت 
گیرد اما چگونگی آن بحث هایی دارد که باید دنبال شود.

رئیس شورای عالی استان ها :
وضعیت نظام شورایی کشور آشفته است
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 کارشناس تغذیه مرکز بهداشت قم مطرح کرد:

استفاده از برخی دمنوش ها برای 
پیشگیری از حساسیت های بهاری 

رفع  و  پیشگیری  راه  مهم ترین  گفت:  قم  بهداشت  مرکز  تغذیه  کارشناس 
حساسیت های بهاری، از بین بردن یا رفع عامل ایجادکننده حساسیت است که 

می توان به آش های کم چرب و کم رشته و برخی دمنوش ها اشاره کرد.
ابوالفضل محمدکریمی افزود: هر ساله با فرارسیدن فصل بهار عده ای از افراد 
به انواع حساسیت ها مبتلا می شوند که با علایمی مانند آبریزش بینی، قرمزی 
چشم ها، عطسه های مکرر، خارش چشم، بینی و پوست، جوش های پوستی، 

سرفه های خشک و گرفتگی بینی همراه است.
وی اضافه کرد: علائمی مانند خارش بینی، چشم ها و پوست بدن از علایم 
مشخصه حساسیت است، در صورتی که در سرماخوردگی معمولا فرد با چنین 

علائمی روبه رو نمی شود.
وی ادامه داد: حساسیت ها معمولا زمینه ژنتیکی دارند اما عوامل محیطی و 
غذایی هم می تواند آن ها را ایجاد یا تشدید کند از جمله می توان به گرده گل ها، 

گردوغبار، برخی از انواع آجیل ها مانند بادام زمینی و ادویه ها اشاره کرد.
به گفته محمدکریمی، مهم ترین راه برای رفع حساسیت های فصلی از بین بردن یا 
دوری از عامل ایجادکننده حساسیت است، همچنین توصیه می شود تدابیر غذایی 

به سمتی پیش رود که مانع از ایجاد یبوست در افراد شود.
وی گفت: از جمله نکات مهم که می تواند در کنترل علایم حساسیت های بهاری 
موثر شود، می توان به مصرف بیشتر غذاهای ملین مانند سوپ ها و آش های کم 
رشته و کم چرب، استفاده از حبوبات مانند ماش، کاهش مصرف انواع آجیل ها 
به ویژه بادام زمینی و آجیل های شور و جایگزینی آن ها با سبزی ها و میوه های 

خشک مانند کاهو، برگه زردآلو و آلبالو خشک اشاره کرد.
وی خاطرنشان کرد: آش ها و سوپ های کم چرب بدون رشته و ملین مانند سوپ 
جو با هویج، سوپ سبزی ها، آش های محلی مثل اوماج، آش ماش، آش آلو، آش 

زرشک و آش غوره باید حداقل سه تا چهار بار در هفته استفاده شود.
کارشناس مرکز بهداشت قم ادامه داد: همچنین در کنار استفاده از انواع سبزی ها 
در تهیه سوپ ها و آش ها می توان از چاشنی های ترش مزه طبیعی مانند آلو، رب 

انار، زرشک و برگه زردآلو نیز بهره مند شد.
وی گفت: استفاده از عناب به صورت دمنوش همراه کمی عسل یا حتی به صورت 
فالوده همراه سیب از دیگر راه های کاهش حساسیت است به این صورت است که 
7 تا 10 عدد عناب را همراه با سیب خرد شده با شعله ملایم می پزیم، سپس عصاره 
عناب ها را با پشت قاشق خارج می کنیم، تفاله را دور می ریزیم و استفاده می کنیم.

زنجبیل  و  فلفل  مانند  تند  ادویه های  مصرف  کرد:  توصیه  شهروندان  به  وی 
کاهش یابد، در میان وعده ها از سیب، خیار، کاهو و سبزی های بخارپز استفاده 
شود و مصرف هندوانه، کیوی، انگور، خربزه، گوجه سبز، توت فرنگی، بادمجان و 
گوجه فرنگی که ممکن است علایم را در برخی افراد تشدید کند موقتا تا رفع علایم 

محدود شود.

چه زمانی بهتره نظر پزشک دوم را هم بگیریم؟

چرا باید نوشیدن قهوه را در برنامه
روزانه  قرار دهیم؟

بررسی های گسترده ای که انجام گرفته نشان می دهد قهوه فواید گوناگونی دارد که 
در ادامه نگاهی به مهمترین آنها خواهیم داشت.

قهوه را بیشتر به عنوان منبعی برای دریافت کافئین می شناسیم. ماده ای که کمک 
می کند تا سطح انرژی بدن به سرعت افزایش پیدا کند و تمرکز و حافظه تا زمان تأثیر 
کافئین بهبود پیدا نماید. همین کافئین باعث شده تا افراد بسیاری عاشق قهوه شوند و 
بسیاری نیز نسبت به مصرف آن در تردید باشند ولی بررسی های گسترده ای که انجام 
گرفته نشان می دهد قهوه فواید گوناگونی دارد که در ادامه نگاهی به مهمترین آنها 

خواهیم داشت.
1- قهوه منبع مهم آنتی اکسیدان است

در  می شوند.  اکسیداسیون  ایجاد  مانع  که  هستند  ترکیب های  آنتی اکسیدان 
صورتی که اکسیداسیون انجام شود رادیکال های آزاد در بدن تولید می شوند که باعث 
آسیب دیدن سلول ها شده و مشکلات مختلفی برای سلامتی ایجاد می کنند. در 

دسترس ترین منبع آنتی اکسیدان چای و قهوه هستند.
2- قهوه باعث کاهش ریسک ابتلاء به سرطان می شود

یکی از عوامل مهم سرطان آسیب دیدن سلول های بدن است. مواد موجود در قهوه 
بر طبق پژوهش های مختلف انجام شده باعث می شوند تا ریسک ابتلاء به سرطان 

کاهش یابد.
3- قهوه باعث کاهش ریسک ابتلاء به دیابت نوع 2 می شود

مطالعات گسترده ای در سال های اخیر نشان داده اند افرادی که به طور روزانه قهوه 
مصرف می کنند کمتر دچار دیابت نوع 2 می شوند. درباره اینکه چرا قهوه باعث کاهش 
ریسک ابتلاء به دیابت می شود عوامل مختلفی مطرح شده است. از جمله وجود 
کافئیک اسید، بهبود عملکرد سوخت و ساز بدن و جلوگیری از آسیب های مواد مضر 
در بدن. همچنان دانشمندان در این زمینه در حال پژوهش هستند تا مکانیزم دقیق 

این توانایی قهوه را کاملًا درک کنند.
4- قهوه از کبد محافظت می کند

علاوه بر اینکه مصرف قهوه ریسک ابتلاء به سرطان کبد را کاهش می دهد رابطه 
مستقیمی با کاهش سیروز کبدی نیز دارد. افرادی که مصرف منظم قهوه دارند دارای 
سطح پایین تری از آنزیم های کبدی هستند، عاملی که افزایش آن می تواند باعث 

التهاب کبد و در نهایت آسیب دیدن آن شود.
5- قهوه باعث کاهش ریسک ابتلاء به آلزایمر می شود

یکی از مهمترین دلایلی که افراد قهوه می نوشند این است که باعث می شود فعالیت 
ذهنی آنها بهبود پیدا کرده و توانایی های شناختی شان افزایش پیدا کند. ظاهراً تأثیر 
قهوه بر مغز فراتر از این اثرات کوتاه مدت است. تحقیقات گسترده نشان می دهند 
افرادی که مداوم قهوه مصرف می کنند، کمتر به بیماری آلزایمر و سایر مشکلات 

شناختی دچار می شوند.
6- قهوه خطر ابتلاء به پارکینسون را کاهش می دهد

همانند آلزایمر، پارکینسون نیز مرتبط با سیستم عصبی و مغزی انسان است. اینکه 
قهوه دقیقاً به چه شکل جلوی بیماری هایی همانند پارکینسون را می گیرد مشخص 
نیست و نیاز به تحقیقات بیشتری دارد ولی نکته جالب این است که علاوه بر کاهش 

ریسک ابتلاء، حتی باعث کاهش سرعت پیشرفت بیماری در مبتلایان نیز می شود.
7- قهوه تأثیر مثبتی بر خلق و خوی دارد

از  برخی  کند.  ایجاد  مناسبی  خلقی  تأثیرات  می تواند  قهوه  متناسب  مصرف 
پژوهش ها نیز قهوه را کمک مناسبی برای افراد افسرده دانسته اند. یکی از گمانه ها در 
این خصوص تأثیر قهوه بر آزادسازی مواد شیمیایی همچون دوپامین و سروتونین است 
که باعث افزایش نشاط می شوند. همچنین این احتمال وجود دارد که آنتی اکسیدان 

موجود در قهوه بر حفاظت از سلول های مغزی نیز تأثیر داشته باشد.
۸- قهوه می تواند به متابولیسم بدن کمک کند

مصرف قهوه می تواند سوخت و ساز بدن را افزایش دهد و از این طریق به مصرف 
بیشتر چربی ها کمک نماید. هرچند که تبلیغاتی که می گویند قهوه باعث کاهش 
وزن می شود را نباید خیلی جدی بگیرید چون قرار نیست کسی صرفاً با خوردن قهوه 
لاغر شده یا به تناسب اندام برسد ولی باید بدانید که مصرف متعادل قهوه می تواند در 

افزایش کالری مصرفی روزانه مؤثر باشد.
همانطور که می توان مشاهده کرد، قهوه به عنوان یک منبع غذایی مناسب می تواند 
در برنامه روزانه قرار گیرد اما به شرطی که در مصرف آن افراط نشود. برای مصرف روزانه 
می توانید به سراغ انواع قهوه ترکیبی بروید. این قهوه ها طعمی دارند که براساس ذائقه 
جامعه آماده شده و بنابر این بیشتر افراد آن را دلپذیر می یابند. همچنین می توانید 
کنترل بهتری روی کافئین داشته باشید. هر ترکیبی میزان مشخصی از کافئین دارد. 
این موضوع ارتباط مستقیم با درصد دان های عربیکا و روبوستا استفاده شده پیدا 
می کند. قهوه هایی با درصد روبوستا بالاتر دارای کافئین بیشتر و قهوه های با درصد 

عربیکا بالاتر دارای کافئین کمتری هستند.
 

یک فلوشیپ قرنیه :

ماساژ »چشم« ممنوع! 
یک فلوشیپ قرنیه گفت: در هنگام عفونت، از ماساژ چشم باید پرهیز شود و شست 
و شو اقدامی منطقی ترست؛ زیرا ماساژ، موجب خراش قرنیه و ایجاد عوامل میکروبی 

ثانویه می شود.
دکتر حسین سیاتیری، فلوشیپ قرنیه با بیان این مطلب افزود: عوامل آسیب رسان 
به سلامت چشم را می توان در دو دسته عفونی و غیرعفونی بررسی کرد که باکتری ها، 
قارچ ها، ویروس ها جزء عوامل عفونی و ضربه، مواد شیمایی اسیدی یا قلیایی و 

سوختگی و موارد مشابه در دسته دوم جای می گیرند.
دکتر سیاتیری گفت: مواد قلیایی با چشم در صورت تماس به داخل نسوج چشم 
نفوذ می کنند؛ در حالی که مواد اسیدی طی واکنش هایی سد ایجاد می کنند؛ بنابراین 

تماس چشم با عوامل شیمیایی بازی )قلیاها( نگران کننده تر است.
این فلوشیپ قرنیه تأکید کرد: افرادی که به اقتضای شغل با براده های آهن یا آتش 
سروکار دارند، باید از عینک های محافظ استفاده کنند و ضروری است به متخصص 

چشم به طور مرتب مراجعه کنند.
دکتر سیاتیری گفت: در صورت پاشیدن حلال های نفتی و رنگ به داخل چشم، 
نخستین اقدام، شست و شو با آب سالم و بهداشتی است و نیم ساعت بعد از آن باید 
به مرکز درمانی مراجعه شود. این فلوشیپ قرنیه با تأکید بر اینکه ماساژ موجب خراش 
قرنیه و ایجاد عوامل میکروبی ثانویه می شود، گفت: درد، سوزش، حساس شدن 
چشم، ناتوانی در باز کردن پلک و ترس از نور، از نشانه های عفونت به شمار می آیند 

که در این موارد، از ماساژ چشم باید پرهیز شود و شست و شو اقدام منطقی تر است.
دکتر سیاتیری درباره مصرف قطره های اشک مصنوعی یا نگه دارنده تصریح کرد: 
برای استفاده از قطره های اشک مصنوعی یا نگهدارنده محدودیت است و نباید بدون 
حساب و کتاب داخل چشم ریخته شود. این فلوشیپ قرنیه افزود: در صورت ورود 
خرده شیشه به داخل چشم، بهتر است فرد به مرکز درمانی مراجعه کند، زیرا خارج 
کردن شیشه از داخل چشم با چشم غیر مسلح کار آسانی نیست و ممکن است 
تلاش ها بی نتیجه باشد. در ثانی شیشه یک ماده خنثی است و اگر وارد چشم شود، 
طوری که نتوانیم آن را خارج کنیم، نگران کننده است.  دکتر سیاتیری خشکی چشم 
را یکی از مشکلات شایع در میان بانوان دانست و ادامه داد: مسائل محیطی از جمله 
کار زیاد با کامپیوتر یا مقدار ناکافی آب مصرفی، در ایجاد خشکی چشم مؤثر است و 

اشک مصنوعی درمان جایگزین برای این گونه افرادست.
این فلوشیپ قرنیه درباره نقش تغذیه در بروز خشکی چشم گفت: برای پیشگیری از 
خشکی چشم توصیه می شود افراد مستعد، از غذا های آبکی و میوه ها استفاده کنند 

و مصرف غذا های حاوی اسید های چرب امگا سه مانند ماهی را مدنظر قرار دهند.

دور کمرتان را با زنجبیل کاهش دهید!

چگونه با زنجبیل چربی شکمتان را آب کنید؟

زنجبیل حاوی ترکیبی فعال به نام جینجرول است. مصرف زنجبیل کمک 
می کند بهتر به هدفتان در کاهش وزن دست پیدا کنید؛ اما وقتی زنجبیل را 

وارد رژیم غذایی خود می کنید باید مراقب باشید.
روش های مختلفی وجود دارد که زنجبیل را در رژیم غذایی تان به کار ببرید، 
مثلا در اسموتی ها و دسرها و انواع خورش؛ اما اگر هدفتان کاهش وزن 
اضافی است، بهترین کار این است که زنجبیل را به صورت نوشیدنی مصرف 

کنید.
خواص ضدالتهابی و همچنین فواید این گیاه برای گوارش توسط علم ثابت 
شده است. از گذشته همیشه گفته می شد که زنجبیل می تواند چربی ها را 
آب کند. مصرف زنجبیل باعث تحریک عملکرد متابولیسم شده و فرایندهای 

گوارشی را بهبود می دهد.
بر  گیاه  این  اثر  عامل  که  است  ترکیبی  جینجرول،  می گویند  محققان 

متابولیسم می باشد.
جینجرول عامل طعم تند زنجبیل است که خاصیت آنتی اکسیدانی و تا 
حدودی ضددرد هم دارد. به علاوه زنجبیل ادرارآور است و کمک می کند 

التهاب شکم کاهش یافته و مایعات محبوس در بدن دفع شوند.
یکی از خوبی های قابل توجه زنجبیل این است که کالری زیادی ندارد و به 

راحتی می توانید آن را با مواد دیگر ترکیب کرده و خواصش را تقویت کنید.
آیا می توانید با زنجبیل به جنگ چربی های شکم بروید؟

رمز کاهش وزن به شیوه ای سالم و ماندگار این است که عادت های غذایی 
خود را بهبود ببخشید، هر روز ورزش کنید و عادت های سالمتان تداوم داشته 

باشد.

همیشه لازم است با پزشکتان مشورت کرده و به توصیه هایش عمل کنید؛ 
اما انواع نوشیدنی هایی وجود دارند که می توانید با مواد طبیعی در خانه 
درست کنید و با کمک آن ها هم بدنتان در طول روز خوب آبرسانی شود و هم 
سراغ ریزه خواری و هله هوله نروید. البته لازم است بدانید این نوشیدنی ها به 
خودی خود لاغرکننده نیستند، بلکه مکملی برای یک رژیم غذایی سالم و 

سبک زندگی سالم به شمار می روند.
خواص ضدالتهابی و همچنین فواید این گیاه برای گوارش توسط علم ثابت 
شده است. از گذشته همیشه گفته می شد که زنجبیل می تواند چربی ها را 
آب کند. مصرف زنجبیل باعث تحریک عملکرد متابولیسم شده و فرایندهای 

گوارشی را بهبود می دهد
چای زنجبیل با لیمو

شما به عسل، آب نصف لیموترش، یک فنجان آب و یک تکه ریشه زنجبیل 
نیاز دارید.

آب را گرم کنید اما به نقطه جوش نرسد. 
زنجبیل را به آن اضافه کنید و اجازه دهید روی حرارت ملایم چند دقیقه ای 

دم بکشد. 
سپس از روی حرارت برداید و آبلیمو را به آن اضافه کنید. 

ترکیب را صاف کرده و کمی عسل در آن بریزید. 
پیش از هر وعده غذا، یک فنجان از این نوشیدنی بنوشید.

گریپ فروت و زنجبیل
شما به چهار عدد گریپ فروت درشت، یک قاشق مرباخوری پودر زنجبیل و 

آب یک چهارم لیموترش نیاز دارید. 

آب گریپ فروت را بگیرید و با آبلیمو و زنجبیل ترکیب کنید. 
به این نوشیدنی هیچ شیرین کننده ای اضافه نکنید.

چای سبز و زنجبیل
شما به یک فنجان آب، یک قاشق غذاخوری چای سبز و برشی از زنجبیل 

نیاز دارید. 
آب را بجوشانید، زنجبیل را به آن اضافه کنید و اجازه دهید دو دقیقه دم 

بکشد. 
از روی حرارت بردارید و چای سبز را به آن اضافه کنید. 

بگذارید 10 دقیقه بماند و سپس بنوشید.
سرکه سیب و زنجبیل

سرکه سیب نیز برای کاهش وزن مفید است. استفاده از سرکه سیب همراه 
با زنجبیل می تواند خاصیت آنتی اکسیدانی و آنتی گلیسمیک هر دو ماده را 
تقویت کند. ضمنا سرکه سیب یک پروبیوتیک قوی است که برای سلامت 

روده هایتان مفید می باشد.
ساده ترین راه این است که این دو را با هم ترکیب کرده و بنوشید. 

می توانید دمنوش زنجبیل درست کنید و اجازه دهید خنک شود، سپس 
سرکه سیب را به آن اضافه کنید. )داغی زیاد می تواند باکتری های مفید سرکه 

سیب را نیز از بین ببرد و از خواص پروبیوتیکی آن بی نصیب بمانید.( 
کمی عسل یا آبلیمو به این ترکیب اضافه کنید. 

سرکه سیب به اندازه دو قاشق غذا خوری کافیست. 
این نوشیدنی را روزی یک بار در صبح و پیش از صبحانه بخورید.

دیگر خواص زنجبیل
. تنظیم کورتیزول یا همان هورمون استرس

. تنظیم اجابت مزاج
. افزایش انرژی

. کاهش ریسک بیماری قلبی
. بهبود عملکرد حافظه و مغز

. تقویت سیستم ایمنی 
احتیاط های لازم در استفاده از زنجبیل

زنجبیل به طور کلی برای بیشتر افراد بی ضرر است. اما عده ای ممکن است 
با مصرف زنجبیل دچار عوارض جانبی مانند یبوست و نفخ شوند.

زنجبیل ممکن است جریان صفرا را از کیسه صفرا افزایش دهد، به همین 
دلیل پزشکان به افرادی که بیماری کیسه صفرا دارند توصیه می کنند زنجبیل 

مصرف نکنند.
ضمنا هرچند گفته می شود زنجبیل می تواند تهوع های بارداری را کاهش 
دهد اما هنوز اطلاعات زیادی در این مورد در دست نیست. بنابراین اگر باردار 
هستید یا به کودکتان شیر می دهید حتما پیش از استفاده از زنجبیل با پزشک 
خود مشورت کنید. افرادی که داروهای رقیق کننده خون مصرف می کنند نیز 

باید در مصرف زنجبیل احتیاط کنند.
کاهش وزن اضافه فقط جنبه ی زیبایی ندارد، به سلامتی تان مربوط است

خیلی از افراد فقط با هدف زیباتر و خوش اندام تر شدن تصمیم به کاهش 
وزن می گیرند و به همین دلیل در تله ی رژیم های لاغری ناسالم می افتند؛ اما 
خیلی از این روش ها به سلامتی آسیب می زنند. بهتر است به دنبال روش های 
فوری کاهش وزن نباشید. به مرور زمان و با پیروی از یک سبک زندگی سالم 

می توانید به هدفتان برسید.
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معاون اداره کل  میراث فرهنگی استان قم مطرح کرد:

کاوش های باستان شناسی منتظر بودجه

معاون  اداره کل میراث فرهنگی استان قم از کاوش در یکی از محوطه های تاریخی 
استان قم به شرط تامین اعتبار خبر داد و گفت: حدود هشت بنای تاریخی این استان 

امسال مرمت خواهند شد. 
عمار کاووسی در گفت وگویی با بیان این که در حوزه کاوش های باستان شناسی هنوز 
منتظر تأمین اعتبار هستیم، گفت: با تأمین اعتبار در سال جدید قصد داریم در محوطه 

»قلی درویش« مطالعات و کاوش های باستان شناسی را انجام دهیم.
آثار تاریخی استان قم نیز اظهار کرد: حدود 6 میلیارد  او درباره وضعیت مرمت 
تومان برای مرمت در سال 1402 اعتبار تامین شده و اولویت ما بناهایی است که 
در معرض خطر بیشتری قرار گرفته اند و نیاز به مرمت فوری دارند. بر این اساس، 
»عمارت اربابی« در روستای نیزار، »سرای ملاحسین«، »کاروانسرای طَلاب«، »حمام 
قبادبزن«، »آب انبار جهک«، »خانه ملاصدرا«، »آب انبار ورجان« و »مجموعه علی آباد« 

از اولویت های مرمتی در سال جدید هستند.
کاووسی همچنین بیان کرد: سال گذشته شورای ثبت و حریم تشکیل نشد، اما با 
پیگیری ای که انجام دادیم توانستیم در جلسه اضطراری که برای سه استان تشکیل 

شده بود، شرکت کنیم و حریم چهار پرونده را مصوب کنیم.
معاون  اداره کل میراث فرهنگی استان قم درباره وضعیت ثبت آثار و بناهای این 
استان در سال 1402 نیز گفت: در حوزه ثبت آثار غیرمنقول باید بناهایی را که امکان 
ثبت دارند، شناسایی کنیم. چند بنا هم در برنامه هایمان است که باید شرایط ثبت 
آن ها فراهم شود. چند خانه و یک حمام در بافت تاریخی و یک حمام روستایی در این 
فهرست قرار دارند، اما بهتر است نامی از آن ها برده نشود، ممکن است وقتی نام آن ها 
خبری شود، قبل از اقدامات ثبتی آن ها را تخریب کنند و دیگر نتوان کاری برای شان 
انجام داد. او افزود: در حوزه آثار طبیعی نیز بیشتر آثار را در این سال ها به ثبت رساندیم 
و  امسال هم قصد داریم چند درخت کهن سال را به ثبت برسانیم، اما اگر پدیده طبیعی 
دیگری به ما اعلام شود، بررسی های لازم را انجام می دهیم و آن را در نوبت ثبت قرار 
می دهیم. برای ثبت آثار منقول نیز از اشیائی که در مخزن قرار دارد، استفاده می کنیم 
و اگر اعتبار قابل توجهی داشته باشیم، اشیاء سایر موزه ها مانند موزه آستانه یا کتابخانه 

آیت الله مرعشی را در اولویت ثبت قرار می دهیم.  

مدیر ستاد کانون های فرهنگی هنری مساجد استان قم خبر داد:

آغازثبت نام مسابقات قرآنی »مدهامّتان« 
مدیر ستاد کانون های فرهنگی هنری مساجد استان قم از آغاز ثبت نام مسابقات 
قرآنی مدهامّتان خبر داد و گفت: اعضای کانون های فرهنگی هنری مساجد برای ثبت 
نام در شانزدهمین دوره مسابقات قرآنی مدهامّتان تا 30 اردیبهشت ماه فرصت دارند. 

حجت الاسلام والمسلمین محمدرضا حیدری، چهارم اردیبهشت در جمع خبرنگاران 
اعضای  ویژه  »مدهامّتان«  قرآنی  مسابقات  دوره  شانزدهمین  برگزاری  به  اشاره  با 
کانون های فرهنگی هنری مساجد، عنوان کرد: این دوره از مسابقات در رشته های 
قرائت تحقیق، قرائت تقلیدی، قرائت ترتیل، اذان، حفظ کل، مکبری،  قرائت نماز، 

مفاهیم، معارف اهل بیت )ع(، حفظ جزء 30 و استعدادیابی برگزار می شود.
وی به بخش ویژه کانون های مساجد شامل جلسات قرآن کریم، تولیدات هنری و 
تلاوت نور اشاره کرد و افزود: کسانی که در مرحله کشوری مسابقات مدهامّتان در 
دو دوره گذشته رتبه اول تا سوم را کسب کرده اند و یا در مسابقات سازمان اوقاف و 
امور خیریه در دو دوره گذشته رتبه اول تا پنجم ملی یا بین المللی را کسب کرده اند، 

نمی توانند در این جشنواره در همان رشته شرکت کنند.
وی با اشاره به مقاطع سنی شرکت کنندگان در مسابقات گفت: مقاطع سنی کودکان 
شامل رده سنی زیر هفت سال، نوجوانان شامل رده سنی هفت تا 16 سال و جوانان 
شامل رده سنی 17 تا 30 سال می توانند در این مسابقات شرکت کنند ضمن اینکه 
کودکان زیر هفت سال شرکت کننده در جلسات سنتی قرآن نیز می توانند با ارسال 

اجرای زنده و کوتاه خود در جلسه سنتی قرآن در بخش استعدادیابی شرکت کنند.
اهداف  به  اشاره  با  قم  استان  مساجد  هنری  فرهنگی  کانون های  ستاد  مدیر 
برگزاری این جشنواره، اظهار کرد: ترویج معارف قرآنی در جامعه، توجه به مساجد 
به عنوان پایگاه اصلی فعالیت های قرآنی، تحکیم پیوند مسجد، قرآن و مردم و کشف 

استعدادهای قرآنی و فراگیری فعالیت های قرآنی اهداف برگزاری این جشنواره است.
وی بابیان اینکه ثبت نام برای شرکت در این دوره از جشنواره مدهامتان از یکم 
اردیبهشت آغاز شده و تا 30 اردیبهشت ماه سال جاری ادامه دارد افزود: علاقه مندان 
جهت اطلاع و شرکت در مسابقات می توانند به سامانه بچه های مسجد به آدرس 

bachehayemasjed.ir مراجعه کنند.
 

مدیرعامل سازمان بهسازی و نوسازی اطراف حرم مطهر :

طرح جامع ساماندهی چهل اختران قم 
در آستانه اجرا قراردارد

مدیرعامل سازمان بهسازی و نوسازی اطراف حرم مطهر از نهایی شدن طرح جامع 
ساماندهی چهل اختران و اجرای ان پس از تصویب در کمیسیون ماده 5 استان خبر 

داد.
علیرضا خاکی در گفتگویی اظهار داشت: ساماندهی چهل اختران قم از جمله 
پروژه هایی است که طی سال های اخیر به دلیل مشکلات مختلف از جمله مسائل مالی 

ناشی از افزایش قیمت ها و دیگر چالش ها، معطل مانده است
مدیر عامل سازمان بهسازی و نوسازی اطراف حرم مطهر ابراز داشت: در روزهای 
پایانی سال گذشته جلسه ای با حضور استاندار، شهردار و مسئولان استان جهت 
بررسی آخرین وضعیت این پروژه و مشکلات پیش رو برگزار و مقرر شد تا طرح جامع 

ساماندهی و تعیین تکلیف نهایی پروژه چهل اختران تهیه شود.
وی گفت: طرح جامع پروژه چهل اختران با تلاش کارشناسان و دریافت نظرهای 
اهالی منطقه نهایی شد که این طرح در کمیته فنی استانداری قم به تصویب رسیده 
که در گام بعدی می بایست به تصویب کمیسیون ماده 5 استان نیز برسد تا در نهایت به 
مرحله اجرا در آید. گفتنی است در اسفندماه سال گذشته بنا به دستور استاندار مقرر 
شد تا طرح ساماندهی چهل اختران با در نظر گرفتن مسائل این محله از جمله مسائل 

فرهنگی، تجاری، خدماتی تهیه و تدوین شود.
بر اساس مصوبه دولت، اراضی 48 هکتاری پردیسان برای پشتیبانی طرح های 

بازآفرینی شهری از جمله ساماندهی چهل اختران اختصاص یافته است.

معاون سازمان جهاد کشاورزی استان قم خبرداد: 

تولید 1۲0 هزار و ۵۴۲ تُن  تخم مرغ 
دراستان قم

معاون بهبود تولیدات دامی سازمان جهاد کشاورزی قم گفت: 179 واحد مرغداری 
تخمگذار دارای پروانه بهره برداری صنعتی به ظرفیت 9 میلیون و 804 هزار و 697 

قطعه در این استان موجود است. 
منصور دیان اردستانی درگفت وگویی ضمن اشاره به ظرفیت بالای قم درتولید تخم 
مرغ، پیرامون نحو فعالیت مرغدارای های بیان داشت: از این میان مرغداری های 
موجود استان، 165 واحد در سال 1401 فعال بودند، مجموع پولت ریزی )جوجه 
تخمگذار در ابتدای زندگی، پولت نامیده می شود( واحدهای مذکور نیز پنج میلیون و 
690 هزار قطعه بوده است. وی افزود: به طور میانگین در سال گذشته تعداد 9 میلیون 
قطعه مرغ تخم گذار در واحدهای مرغداری قم در قفس بوده اند، همچنین میزان تولید 
تخم مرغ  استان در سال 1401 ، 120 هزار و 542 تُن بوده  که میزان بسیار قابل توجهی 
است و جایگاه مهم قم در تولید این محصول مهم و پر مصرف غذایی را نشان می دهد.

ایمان /مهدی حاجیلو/ فعال حوزه هنر و رسانه ؛ فیلم سینمایی »غریب« 
یکی از آثاری بود که به چهل و یکمین جشنواره فیلم فجر راه یافت و توانست در 
بخش های مختلف سیمرغ و دیپلم افتخار جشنواره را کسب کند. »غریب« در 
اکران نوروزی با استقبال خوب مردم نیز مواجه شد؛ طبق آخرین آمار این فیلم در 

زمان کمتر از یک ماه بیش از 5 و نیم میلیارد تومان در گیشه فروش داشته است.
فیلم سینمایی »غریب« رشادت ها و اقدامات شهید »محمد بروجردی« را در 
اتفاقات و نا آرامی های کردستان روایت می کند، برای جذاب تر شدن داستان حامد 
عنقا به عنوان نویسنده کار تصمیم گرفته اتفاقات ملودرام را با داستان اصلی ترکیب 

کند.
فعالیت های  که  بود  از چهره های شاخصی  یکی  بروجردی«  »شهید محمد 
سیاسی و مبارزه های وی به قبل از پیروزی انقلاب اسلامی باز می گردد، این 
با رژیم پهلوی پای در  ابتدایی نهضت مبارزه  از همان روزهای  شهید والامقام 
رکاب انقلاب و آرمان های امام خمینی )ره( گذاشت، بعد از انقلاب نیز حضور 
بنیان گذار  از  حفاظت  »مسئول  همچون  مختلفی  عرصه های  در  پُررنگ تری 
انقلاب در زمان بازگشت به کشور، »تاسیس سپاه پاسداران انقلاب اسلامی«، 
»پاک سازی و شکست گروه های تجزیه طلب در کردستان« و »تربیت نیروهای 
انقلابی و فرماندهان جنگی« داشت.شهید محمدابراهیم همت و جاوید الاثر 
احمد متوسلیان نیروهای پرورش یافته توسط شهید بروجردی محسوب می شوند.
پیش از تولید فیلم »غریب« هیچ کارگردان و نویسنده ای به سوی روایت و ساخت 
آثاری با موضوع شهید بروجردی نرفته بود اما محمدحسین لطیفی بعد از ساخت 
آثار موفق در سینما و تلوزیون تصمیم گرفت فیلمی را با محوریت رشادت های شهید 
»محمد بروجردی« در کردستان بسازد، این اثر فاخر جبهه انقلاب با حمایت های 

»سازمان هنری رسانه ای اوج« تولید شده است.
بعد از پیروزی انقلاب اسلامی، ناآرامی هایی در منطقه کردستان ایران به وجود 
آمد، گروهک های تروریستی و تجزیه طلب مانند »کومله« سعی داشتند منطقه 
کردنشین را از ایران جدا کنند و به دنبال استقلال طلبی بودند. بعد از شدت گرفتن 
این اتفاقات امام خمینی )ره( فرمانی را مبنی بر حضور »محمد بروجردی« در 

کردستان صادر کرد. »بروجردی« بعد از دریافت فرمان آماده سفر به پاوه شد.
فیلم سینمایی »غریب« در اولین سکانس، پایان حضور بروجردی در کردستان 
را به مخاطب نشان می دهد و سپس با یک فلاش بک به عقب برمی گردد، این 
موضوع باعث شده تا مخاطب با هیجان و کنجکاوی به تماشای فیلم بپردازد و 

منتظر می ماند تا ببیند چه اتفاقاتی قرار است در داستان رخ دهد.
لطیفی که در آثار قبلی خود نشان داده بود به خوبی می تواند از پس روایت داستان 
ملودرام بر بی آید، در داستان »غریب« نیز دست به روایت یک ملودرام عاشقانه زد. 
داستان عاشقانه زوج کرد زبان در این فیلم به خوبی توانست احساسات مخاطب 
را تحریک کند.  پردیس پورعابدینی ستاره نوظهور سینمای ایران که یک طرف 
داستان ملودرام »غریب« است توانسته به خوبی در این فیلم ایفای نقش کند. این 
بازیگر جوان با بازی در این فیلم موفق شد سیمرغ بلورین بهترین بازیگر نقش اول 

زن جشنواره چهل و یکم فیلم فجر را کسب کند.
خط داستان در این فیلم به خوبی حفظ شده و به قول معروف داستان به بی راهه 
نمی رود، روایت داستان »غریب« هم نقطه اوج دارد و هم نقطه فرود، مخاطب 
سرگرم اتفاقات داستان است و پا به پای داستان می دَود. یکی از نکاتی که در این 
فیلم به آن توجه شده انتخاب درست بازیگران و طراحی گریم آن هاست. طراحی 

چهره بابک حمیدیان شباهت بسیاری به چهره واقعی شهید بروجردی دارد.
مهران احمدی به عنوان یک سرکرده تندخو گروهک تجزیه طلب که کل اهدافش 
در آرمانش خلاصه می شود به خوبی در این اثر ایفای نقش کرده، خشونتی که در 
لحن و چهره این بازیگر موفق و باتجربه سینمای ایران وجود دارد مخاطب را بیشتر 
تحت تاثیر اتفاقات و جنایت های کومله قرار می دهد. همچنین فرهاد قائمیان نیز 
به عنوان یک ارتشی وطن پرست با دیالوگ ها و حالتی که در چهره دارد به خوبی 

احساسات ملی گرایی مخاطب را درگیر می کند.
یکی از نکاتی که از همان ابتدای فیلم بارها مورد تاکید کاراکتر »شهید بروجردی« 
قرار گرفته، بحث تبیین مسائل برای مردم معترض کردستان است که از سر 
ناآگاهی تبدیل به مُهره کومله شده اند، مسئله تبیین که سالهاست مورد تاکید 

مقام معظم رهبری قرار گرفته نشان می دهد که در هر برهه زمانی مردم نیاز به 
تبیین مسائل دارند. اگر تبیین به درستی صورت نگیرد اتفاقات ناخوشایندی از 

دل جامعه بیرون می آید.
آن طور که منابع تاریخی و فیلم »غریب« نشان می دهد مسئله گفتگو با مردم 
اولویت اول شهید »بروجردی« در ناآرامی های کردستان بوده است، بروجردی 
زمانی که دید جنایت های کومله هر روز بیش تر می شود تصمیم به جنگ با آنان 

گرفت.
سکانس مقابله و درگیری با کومله در فیلم »غریب« به زیبایی هرچه تمام تر از آب 
بیرون آمده به طوری که مخاطب با صحنه ای جدید از ژانر اکشن مواجه می شود. 
سکانس هایی سخت و پُرزحمت که نشان می  دهد ساخت آن با دشواری های 

زیادی همراه بوده است.
 فیلم غریب قطعاً برای لطیفی در مقام کارگردان اثری مثبت و گامی رو به جلو 
محسوب می شود و نشان می دهد این کارگردان توانایی ساخت هر فیلمی در 
هر ژانری را دارد.سرانجام داستان غریب این است که بروجردی به عنوان سرباز 
امام خمینی)ره( و یکی از فرماندهان ارشد سپاه پاسداران موفق شد کردستان 
را از دست گروهک های ظالم و تجزیه طلب آزاد کند تا مردم کردزبان زیر پرچم 

جمهوری اسلامی ایران با آرامش زندگی کنند.
 اقدامات شهید »بروجردی در کردستان« باعث شد تا مردم به وی لقب »مسیح 
کردستان« را بدهند. غریب روایتی از اشک ها و لبخندهای مردم کردستان را به 
تصویر کشیده است. به نوعی می توان گفت »بروجردی« چریکی بود که جنگ در 

اولویت آخرش قرار داشت.
استقبال مردم از غریب در یک ماه اول اکران نشان داد که درک مخاطب از فیلم 
و سینما بالا رفته و به جای اینکه برود یک فیلم کمدی ببیند، ترجیح می دهد به 
تماشای یک فیلم با موضوع دفاع مقدس بپردازد. این موضوع خیال سازمان هنری 
رسانه ای اوج را از سلیقه مخاطب راحت می کند و باعث می شود تا این سازمان 

انقلابی بیشتر سراغ تولید آثار با موضوع شهدا و دفاع مقدس برود.
باتوجه به فضایی که امروز در کشور حاکم است و پروپاگاندای تبلیغاتی که 
دشمنان قسم خورده انقلاب اسلامی بین مردم راه انداخته اند، ساخت آثاری با 
موضوع مشابه یک استراتژیک در حوزه فرهنگ به حساب می آید، ساخت آثاری 
از این قبیل می تواند مردم را با جنایت های دشمنان بیشتر آشنا کند و همچنین 
اسطوره ها و الگوهای واقعی کشورمان را به کودکان و نوجوانان بشناساند تا به 
جای اینکه در سینمای هالیوود و انیمشن ها به دنبال قهرمان و الگو بگردند، از 

قهرمان های تمام عیار ایرانی استفاده کنند.
سازمان هنری رسانه ای اوج در یک دهه اخیر با تولید آثاری با موضوع شهدا و 
دفاع مقدس به خوبی توانسته تحولی نوین در فیلم های جنگی و دفاع مقدس 
ایجاد کند، همواره آن چیزی که مخاطب در دهه هفتاد و هشتاد از فیلم  هایی 
از این قبیل موضوعات تماشا می کرد جنگ و درگیری بود اما سازمان اوج نشان 
داد در کنار به نمایش گذاشتن صحنه های جنگی می توان بسیاری از مسائل 

فرهنگی، مدیریتی و سیاسی را به تماشا گذاشت.

سخنگوی شورای اسلامی شهر قم خبرداد:

فرصت ۶ ماهه برای تعیین تکلیف 
پرونده های قلع بنای ساختمانی

سخنگوی شورای اسلامی شهر قم از اجرایی شدن قانون تعیین تکلیف ساختمان ها 
و مستحدثات در بودجه جاری کشور خبر داد و گفت: 6 ماهه برای تعین تکلیف املاک 

کمیسیون 100 تا پیش از سال 1400 در نظر گرفته شده است.
روح اله امرالهی با اشاره به آغاز طرح تعیین تکلیف آرای کمیسیون ماده 100 تا قبل 
از سال 1400 اظهار داشت: چندین دهه بوده که پرونده های مختلف کمیسیون های 

بدوی و تجدیدنظر قانون ماده 100 شهرداری ها بلاتکلیف باقی مانده است.
وی شاکله کمیسیون ماده 100 را نمایندگانی از دادگستری، استانداری یا فرمانداری 
و یک عضو شورای اسلامی شهر دانست و افزود: کمیسیون ماده 100 کامل مستقل 
از شهرداری بوده و آرای آن شبه قضائی است و احکام در دو مرحله بدوی و تجدیدنظر 
تعیین تکلیف می شود؛ اگر این آراء نقض شود و یا توقف بخورد، به دیوان عدالت اداری 
ارجاع داده می شود و اگر در دیوان عدالت اداری توقف یا نقضی بخورد در کمیسیون 
دیگری تعیین تکلیف می شود و اگر در آنجا نیز به حکم قلع بنا تائید شود، هیچ مرجعی 

در کشور نداریم که بتواند به آن رسیدگی کند، مگر اینکه اجرای حکم صورت بگیرد.
سخنگوی شورای اسلامی شهر قم اضافه کرد: املاکی به صورت ویلایی یا آپارتمانی 
از سنوات مختلف بعضاً از دهه 60 وجود دارد که به تازگی تخلفات ساختمانی آن به 
شعب دادگاه ها ارجاع و سپس کمیسیون ماده 100 تشکیل شده که این احکام مانده 
و زمان خورده است و امکان تخریب بخشی از ساختمان نیست، چراکه روی کلیت 

ساختمان تأثیر می گذارد.
وی با بیان اینکه در این خصوص مردم گرفتاری هایی داشته و مراجعات مکرری به 
شوراهای شهر و شهرداری انجام می شد که این موضوع به نمایندگان مجلس و مجموعه 
استانداری ارجاع شد، گفت: دراین باره نمایندگان مجلس در سال گذشته برای احکام 
قلع بنای قبل از سال 1400 هجری شمسی تعیین تکلیف کردند و معمولًا پرونده هایی 
که چندین دهه گرفتار هستند و قول نامه ای بوده و به شدت مشکلات حقوقی پیدا 

کرده اند، از طریق این قانون می توانند پیگیری نمایند.
وی خاطرنشان کرد: دراین باره قانونی در کشور مصوب شده که زمان دار بوده و صرفاً 
6 ماه این قانون جاری است و بعد از تعیین تکلیف پرداخت آن 9 ماه تا آذر 1402 است 

و در این مرحله نیز یک مرحله ضرب الاجلی وجود دارد.
رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای اسلامی شهر قم مطرح کرد: مدل 
قانون زمان دار بوده و قانون جاری نیست که مردم هرزمانی بتوانند مراجعه داشته 
باشند، بلکه با ارجاع به کمسیون ها، مجدد رسیدگی می شود و به حوزه های هیات های 
قرار  بررسی  مورد  دیگر  یک بار  شهرسازی  ضوابط  اصول  و  دادگستری  کارشناسی 

می گیرد.
اعمال 25 درصد تخفیفات عوارض 

وی با تأکید بر اینکه با این قانون بخش زیادی از آرای قلع  برداشته می شود و مشکلات 
مردم مرتفع خواهد شد، یادآور شد: شرط این موضوع این بوده که تا پایان شهریور 
مراجعه و تعیین تکلیف احکام تا پایان شهریور 1402 اتفاق بیفتد و تسویه نیز تا پایان 

آذر 1402 صورت بگیرد وگرنه مجدد به رأی قلعی که بوده است، بازمی گردد.
امرالهی اظهار داشت: شهروندان باید دراین باره به شهرداری های مناطق مراجعه 
کنند؛ برخی از مردم سالیان طولانی بوده که گرفتار این موضوع هستند و اگر مراجعه 

نکنند آراء باقی مانده و مشکلات حل نمی شود.
اینکه مردم می توانند املاک خود را استعلام کرده و اگر مشکل  با اشاره به  وی 
به  با مراجعه  دراین باره  رفع کنند، تصریح کرد:  را  این مشکلات  دارند  ساختمانی 
شهرداری مناطق می توان استعلامات لازم را انجام داد و از میزان بدهی و تخلف و رأی 

کمیسیون آگاهی پیدا کرد.
تا  کرد:  عنوان  قم  اسلامی شهر  معماری شورای  و  رئیس کمیسیون شهرسازی 
پایان امسال نیز یک تخفیف 25 درصدی برای عوارض تعیین شده است و اگر بدهی 
برخوردار می شوند؛  از 25 درصد تخفیف  پرداخت کنند،  را  و عوارض  نوسازی  در 
بر آن هستیم مردم از این ظرفیت ها به خوبی استفاده کرده و زودتر با حداقل هزینه 
مشکلاتشان رفع شود تا در ارتباط با خریدوفروش و انتقال ملک دچار مشکل نشوند، 
بنابراین شهروندان از این ظرفیت قانونی مجلس و شورای اسلامی شهر استفاده کنند.

 
یک مقام مسئول دراداره کل راه و شهرسازی استان قم خبرداد:

صدور 1۸۶۲ پروانه اشتغال به کار مهندسی 
در استان قم

رئیس اداره توسعه مهندسی و نظارت بر مقررات ملی و کیفیت ساختمان اداره کل 
راه و شهرسازی استان قم گفت: در سال گذشته تعداد 221 پروانه اشتغال به کار جدید 

و در مجموع 1862 پروانه اشتغال به کار حرفه مهندسی در استان صادر شده است. 
ابوالفضل علیخانی، دوشنبه چهارم اردیبهشت ماه در جمع خبرنگاران در قم بیان 
کرد: در سال 1401 تعداد 221 پروانه اشتغال به کار جدید صادر، 1641مورد تمدید 

و ارتقا پایه صادر شده است.
سازی،  ،انبوه  تجربی  معماران  کار  به  اشتغال  پروانه  گذشته  سال  در  افزود:  وی 
کاردانی های فنی و مهندسین ساختمان به ترتیب به تعداد 38، 1، 62، 1862فقره 
وفق ضوابط و مقررات موجود صادر گردیده است. همچنین مجوز فعالیت در حرفه 
های مرتبط با ساختمان در قالب صدور پروانه اشتغال به کار شرکت های حقوقی 
اعم از آزمایشگاه های فنی، سازندگان مسکن و ساختمان، شرکت های طراح و ناظر و 

مهندسان مشاور به تعداد 172 پروانه صادر شده است.
علیخانی در خصوص دیگر اقدامات انجام شده در سال 1401 اظهار کرد: براساس 
گزارش وضعیت سامانه پروانه های اشتغال به کار مهندسین، کاردان ها و معماران 
تجربی ساختمان )سپامک(، اداره توسعه مهندسی و نظارت بر مقررات ملی ساختمان  
اداره کل کل راه و شهرسازی استان قم در سال 1401 رتبه نخست پاسخگویی را در بین 

استان های کشور به خود اختصاص داد.
به گفته وی، در سال گذشته برای اولین بار در تمامی استان های کشور سه دوره 
آزمون برای واجدین شرایط اخذ پروانه، ارتقا و صلاحیت جدید در حرفه نظام مهندسی 

برگزار شد.
علیخانی در پایان گفت: سازمان های نظام مهندسی  و کاردانی ساختمان موظفند 
ضمن اطلاع رسانی و بهره گیری حداکثری از سرویس ارائه خدمات غیر حضوری 
نسبت به اقدامات اولیه فرآیند صدور، تمدید و یا ارتقای پروانه اشتغال به کار اقدام کنند.

در مراسمی به میزبانی مسجد جمکران صورت گرفت

تجلیل از مدیرکل اوقاف قم به عنوان 
خدمتگزار جشن های نیمه شعبان

مراسم قدردانی از خدمت گزاران برپایی جشن های نیمه شعبان با حضور تولیت 
مسجد مقدس جمکران و رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم برگزار و طی آن از 

رئیس سازمان اوقاف و مدیرکل اوقاف قم جلیل شد.
به گزارش روابط عمومی اداره کل اوقاف و امور خیریه استان قم، مراسم تجلیل و 
قدردانی از خدمت گزاران برپایی جشن های نیمه شعبان در آستانه فرا رسیدن عید 
سعید فطر و با حضور مسؤولان دستگاه های ملی و استانی در شبستان کربلای 
مسجد مقدس جمکران برگزار شد. در این مراسم آیت الله حسینی بوشهری رئیس 
جامعه مدرسین حوزه علمیه قم، حجت الاسلام والمسلمین محمد حسن رحیمیان 
تولیت مسجد جمکران و همچنین جمعی از فضلا و اندیشمندان و همچنین مدیران 
و مسؤولان دستگاه های ملی و استانی که در برپایی جشن های نیمه شعبان مشارکت 
داشتند حضور داشتند. همچنین از سردار شاهچراغی استاندار قم، معاونان استانداری 
قم، شهردار قم و جمعی از مدیران و مسؤلان این استان به پاس خدمت به زائران در ایان 

نیمه شعبان قدردانی به عمل آمد.

اجتماعی

وقتی با ماشین، اتوبوس یا قطار عزم سفر می کنیم 
ناگزیریم از مسیر لذت ببریم. مسیری که احتمالا چالش 
ها و سختی های دوست نداشتنی دارد اما اگر به خوبی از 
پس مشکلات بربیاییم، در انتها نتیجه و مقصد شیرین و 
قابل قبول خواهد بود. دوران بلوغ و نوجوانی دوره اول که 
از حوالی9 تا14سالگی آغاز می شود مهمترین قسمت 
مسیر زندگی است که نوجوان باید در این بازه حالش 
خوب باشد. مسیری که نه تنها خانواده در فهم چالش ها 
و راحت کردن بحران های آن تاثیر دارد بلکه خود نوجوان 
هم باید تمام سعیش را کند که به خود در لذت بردن از 

مسیر کودکی به بزرگسالی کمک کند.
روانشناسان  است؛  رشد  حال  در  همیشه  انسان 
مسیر  یک  به  رشدی  مسیر  یک  از  دائما  او  معتقدند 
رشدی دیگر منتقل می شود. نوجوانی به عنوان یکی 
از مهم ترین مراحل رشدی پلی است که کودکی را به 
بزرگسالی وصل می کند.در این دوره فرد به شدت دچار 
دگرگونی های جسمی و روانی می شود.در روانشاسی به 
این دوره »بحران نوجوانی« یا »بلوغ« می گویند. بلوغ در 
دختران معمولا از سن 9تا13 سالگی اتفاق می افتد و در 

پسران 10تا14 سالگی.
این تعاریف در حقیقت بازگو کردن شنیده هایی درباره 
بلوغ است که سلیمانی هم به آن اشاره می کند. اما او 
یادآوری می کند که این تغییرات بسیار به فیزیولوژی بدن 
مربوط است: »در این دوره مغز هورمون هایی را ترشح 
می کند که این هورمون ها بر غده هیپوفیز که در قاعده 
مغز است اثر می گذارد و بعد از آن غده هیپوفیز هورمون 
باعث  ها  هورمون  این  کند.  می  ترشح  را  بلوغ  های 
تغییرات سریع در بدن می شود. بعضی از این تغییرات 
در دختران و پسران مشترک و بعضی هم بنا به جنسیت 

متغیر است.
از جمله تغییرات مشترک در دوران بلوغ می توان به 
اضافه وزن، افزایش قد و رویش موهای زائد اشاره کرد 
اما اگر بخواهیم به مهم ترین تغییر مختص دختران اشاره 
کنیم آنها در این بازه شروع دوران قاعدگی را تجربه می 
کنند. ترشح این هورمون ها در دوران بلوغ علاوه بر اینکه 
روی جسم نوجوان اثر می گذارد روی احساسات و خلق 
و خوی او هم تاثیرگذار است. احساسات در دوران بلوغ 
از بازه های سنی دیگر شدید تر است. همچنین میل 
جنسی هم در این دوره به اوج خود می رسد. در دوران 
بلوغ انگار فرد روی الاکلنگی نشسته و دائما احساساتش 
از حال خوب به حال بد در حالا تغییر است. ممکن است 
لحظه ای احساس خوشبختی و موفقیت کند و اعتماد 
به نفسش بالا برود اما در چشم بر هم زدنی احساسات 

منفی، نگرانی و عدم اعتماد به نفس او را فرا بگیرد.
در واقع نوجوان دچار »آسیب پذیری عاطفی« شده، 
یعنی اضطراب، ترس و اساسا احساستش را بیشتر از 
حد معمول تجربه می کند و نمی تواند به راحتی خشم و 

استرسش و عواطف منفی خود را مدیریت کند.«
شناخت و آگاهی دوران نوجوانی و درک والدین نسبت 
به فرزند و نشستن پای صحبت ها و دو گوش شنوا برای 
شنیدن دغدغه ها و مشکلات نوجوان و البته پذیرش 

خوبی ها و بدی های او، در این دوره بسیار مهم است.
چالش نوع دوم

سلیمانی در ادامه به چالش های دیگر دوران بلوغ هم 
اشاره می کند، چالش مهمی به نام بحران هویت که برای 

عبور از آن راهکارهایی هم وجود دارد:  
»علاوه بر نکاتی که از آن نام برده شد یکی دیگر از 
بحران های مهمی که نوجوان با آن دست و پنجه نرم 
می کند »بحران هویت« است.نوجوان در واکنش با این 
بحران دچار سردرگمی بوده و پر از سوال است. من چه 
کسی هستم، چه ویژگی های منحصربه فردی دارم، 
باید چه هدفی را دنبال کنم و قرار است در نتیجه به چه 
دستاوردی در زندگی برسم؟ سوالاتی است که نوجوان 
در دوران بلوغ و در چالش با بحران هویت از خود می 
پرسد. اگر این بحران هویت به درستی طی نشود این 
امکان وجود دارد که نوجوان دچار پوچی شده و حتی 
تا بزرگسالی هم ابعاد هویتی او کامل نشود. برای اینکه 
نوجوان این دوران را به خوبی طی کند تا بعد ها دچار 
مشکلات غیر قابل جبران نشود نیاز به دو چیز که مفصل 
درباره آن صحبت خواهیم کرد؛ اولی همراهی خانواده و 

دومی آموزش دیدن خود نوجوان.«
همراهی خانواده

والدین یکی از اساسی ترین نقش ها را در بحران بلوغ 
فرزندانشان دارند. در این دوران او نیازمند است پدر و مادر 
بیشتر از والد کنترلگر، والد حمایتگر باشند و با او رابطه 

صمیمی برقرار کنند. سلیمانی در این باره می گوید:
»رابطه خانواده با فرزند باید به گونه ای باشد که در آن 
نوجوان بتواند بدون ترس از سرزنش به راحتی سوالات، 
نظرات و احساساتش را با آنها در میان بگذارد، خانواده 
را بستر امنی ببیند و پدر و مادر را به عنوان دو رفیق 
صمیمی بداند که همیشه در همه احساساتی که تجربه 
می کند و سوالاتی که دارد همراه او هستند. شناخت و 
آگاهی دوران نوجوانی و درک والدین نسبت به فرزند و 
نشستن پای صحبت های و دو گوش شنوا برای شنیدن 
دغدغه ها و مشکلات نوجوان و البته پذیرش خوبی ها 
و بدی های او، در این دوره بسیار مهم است. اگروالدین 
پیش از دوران بلوغ و مواجهه فرزند با بحران های آن، 
رابطه خود با او را صمیمی کرده باشند بهتر می توانند او را 
نسبت به این دوران آگاه و آشنا کنند و رابطه بین نوجوان 
و خود را طوری شکل داده و پیش ببرند که نوجوان به 
جای پیدا کردن پاسخ سوالات خود در مدرسه و بین 
دوستان یا در فضای مجازی از خود پدر و مادر بپرسند و 
بپذیرند. احترام، پذیرش،صمیمیت و همراهی یک رابطه 

دو طرفه است.«
در اوج

اگر به خاطرات دوران بلوغ رجوع کنیم به یاد می آوریم 
بازه  آن  در  و هوشمندی خانواده  که سعه صدر، صبر 
سنی برایمان اهمیت بالایی داشت و دوست داشتیم در 
هر حال از سمت خانواده به لحاظ عاطفی ملامت و ترد 
نشویم. فاطمه سلیمانی به یکی دیگر از مشخصه های 
تغییر در سن بلوغ اشاره کرده و به اهمیت مشورت با 

روانشناس تاکید می کند و توضیح می دهد:

رفتارهای  و  نادرست  تصمیمات  از  پر  دوران  »این 
هیجانی ست که باید در مواجهه با آنها برخورد درست 
و مناسب داشته باشیم. نه آنقدر پیاز داغ صمیمیت را 
زیاد کنیم که فرزند دیگر پذیرش تنبیه را نداشته باشد 
و نه آنقدر چکشی و سفت و سخت برخورد کنیم که در 
تصمیماتش پنهان کاری داشته باشد و احساساتش را فرو 
بخورد. به طور مثال در این دوران نوجوان میل شدیدی به 
ارتباط با جنس مخالف دارد. سعی کنید در ارتباطات او 
کنجکاوی کنترلگرانه نداشته باشید و چک کردن گوشی 
و گوش ایستادن در ارتباطات تلفنی را فراموش کنید تا او 
اعتمادش را به شما از دست ندهد و اگر متوجه ارتباطات 
نادرست او شدید خونسردی خود را حفظ کنید تا رفتار 
درستی با او داشته باشید و با خشم و تحمیل او را وادار به 
پایان دادن رابطه نکنید؛ در عوض از آغاز دوران بلوغ او را 
با عادی بودن این تغییرات در احساسات آشنا و در زمان 
متوجه شدن ارتباطات اشتباهش راهنمایی و ابهاماتش 
را برطرف کنید. حتی می توانید پیش از باز شدن بعضی 
مسائل در مدرسه و بین دوستان او را از مسائل حساسی 
مثل تفاوت های جنسیتی و... مطلع و آگاه کنید. اما 
پیش از همه اینها فراموش نکنید مشورت با روانشناس 
کودک و نوجوان قبل از بروز هر گونه مشکلی مهم است.«

به دنبال استعداد
و  نکته که سلیمانی روانشناس حوزه کودک  آخرین 
نوجوان به آن اشاره می کند این است که در بازه طولانی 
مدت بلوغ و شکل گیری هویت، بهترین کسی که می 
تواند به فرد در بهتر طی شدن این مسیر کمک کند خود 
اوست و نقش خانواده رفته رفته کمرنگ تر می شود. اما 
پدر و مادر باید در نظر داشته باشند که گام های موثری 
را می توانند در همان سنین ابتدایی یعنی نوجوانی دوره 
اول بردارند که دوره بلوغ و یافتن هویت برای فرزندشان 

صد چندان بحرانی نشود:
»در دوران بلوغ به این علت که هم جسم نوجوان و هم 
عقاید و تفکرات نوجوان نسبت به خود تغییر می کند و 
باعث می شود عزت نفس، اعتماد به نفس و احساس 
کودکی  در  است  بهتر  شود  تضعیف  فرد  بودن  مفید 
شناسایی  استعدادهایش  تا  کنید  فراهم  فرصت هایی 
شده و علائقش را پیدا و آزمون و خطا کند. برای این 
کار باید او را با فضاهای متنوع مثل کلاس های مختلف 
آموزشی یا گعده های کودک و نوجوان در مساجد آشنا 
کنید یا او را تشویق کنید تا در تشکل های دانش آموزش 
و مسابقات مدرسه در حوزه علاقه خود شرکت کند تا نه 
تنها طعم خوب موفقیت و مفید بودن را بچشد بلکه برای 
سوال من کیستم و برای چه به دنیا آمده ام هم آمادگی 
پیدا کرده و در سال های بعد خود به پاسخ قطعی تری 
برسد. تایید کردن او، یاداوری رفتارهای اشتباه به دور 
از تندی، تمرکز بر نکات مثبت به جای نکات منفی در 
عملکرد، مقایسه نکردن او با هم سن و سالان و پذیرش 
هرآنچه که هست باعث از بین نرفتن اعتماد به نفس 
نوجوان می شود و یکی از مهم ترین عواملی که می تواند 
به بهتر طی شدن بحران بلوغ کمک کند اعتماد به نفس 

و عزت نفس در فرد است.«

در گفت و گو با یک روانشناس کودک و نوجوان بررسی شد؛

با بحران نوجوانی چه کار کنیم ؟

نگاهی به فیلم سینمایی »غریب«  به کارگردانی محمدحسین لطیفی؛

گفتگو با مردم اولویت اول شهید »بروجردی« در ناآرامی های کردستان 
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وزیر راه و شهرسازی:

امسال و سال آینده سال شکوفایی تولید 
مسکن است

وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه امسال و سال آینده سال شکوفایی تولید مسکن 
در کشور است، گفت: در تلاش هستیم تا با کاهش قیمت تمام شده در ساخت، 
تامین مصالح ساختمانی و حذف قیمت زمین، شرایط را برای خانه دارشدن مردم 

مهیا کنیم.
رییس  طهرانچی«  »محمدمهدی  و  شهرسازی  و  راه  وزیر  بذرپاش«  »مهرداد 
دانشگاه آزاد اسلامی روزدوشنبه در نشستی برای ساخت مسکن در قالب نهضت 
ملی اساتید، کارکنان و دانشجویان دانشگاه در اراضی معرفی شده توسط دانشگاه 

آزاد تفاهم نامه امضا کردند.
بر اساس این تفاهم نامه مقرر است تا ساخت 500 هزار واحد مسکونی در سراسر 
بهره مندی  برای  متاهلی  خوابگاه های  ساخت  و  اساتید  کارکنان،  برای  کشور 

دانشجویان دانشگاه آزاد مد نظر قرار گیرد.
وزیر راه و شهرسازی با تاکید بر اینکه 500 هزار واحد مسکونی استادان، کارکنان 
و خوابگاه های متاهلی دانشجویان دانشگاه آزاد اسلامی، نوآورانه و با بهره مندی 
از ظرفیت های پژوهشی احداث خواهد شد، گفت: امسال و سال آینده سال 

شکوفایی تولید مسکن در کشور است.
وی افزود: وزارت راه و شهرسازی به منظور تحقق اهداف نهضت بزرگ ملی تولید 
مسکن که رونق خوبی گرفته است و با مجموعه های مختلف و امروز با دانشگاه 
آزاد اسلامی برای ساخت 500 هزار واحد مسکونی اساتید، کارکنان و دانشجویان 

دانشگاه آزاد تفاهم نامه امضا کرده است.
بذرپاش با یادآوری اینکه چندی پیش در خصوص تولید مسکن با وزارت علوم، 
تحقیقات و فناوری توافق شد، توضیح داد: رایزنی برای ساخت مسکن دانشگاه 
آزاد اسلامی حدود 3 ماه پیش آغاز شد که امروز با امضای این تفاهم نامه عملیاتی 
شد. مقرر است تا دانشگاه آزاد اسلامی به جریان تولید مسکن برای اعضای هیات 
علمی، کارکنان و دانشجویان در قالب خوابگاه های دانشجویی و مسکن های 

استیجاری مبادرت کند.
وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه به همین منظور کارگروه های مشترکی برای 
اختصاص زمین در تک تک استان ها تشکیل خواهد شد، تصریح کرد: در حوزه 
نهضت ملی مسکن زمین هایی که متعلق به خود دانشگاه باشد و یا زمین هایی 
که متعلق به وزارت راه و شهرسازی است، با حمایت وزارتخانه در اختیار دانشگاه 

قرار می گیرد.
 

مدیرعامل بنیاد ملی گندمکاران کشور عنوان کرد؛

اعتراض کشاورزان به قیمت خرید 
تضمینی گندم

مدیرعامل بنیاد ملی گندمکاران کشور از اعتراض شدید کشاورزان به نرخ 15 
هزار تومانی خرید تضمینی گندم خبر داد و گفت: اگر نرخ خرید تضمینی گندم 

کمتر از 17 هزار تومان باشد به صرفه و منطقی نیست. 
علیقلی  ایمانی با اشاره به اعتراض کشاورزان به قیمت خرید تضمینی گندم 
اظهار کرد: قانون خرید تضمینی مصوبه مجلس شورای اسلامی است و در کنار آن 
شورایی متشکل از 9 نفر برای تعیین قیمت خرید تضمینی محصولات کشاورزی 

وجود دارد.
براساس  زراعی قیمت خرید تضمینی گندم  ابتدای سال  ادامه داد: در  وی 
شرایط آن زمان اعلام شد که با گذر زمان و با تغییر در قیمت ارز، افزایش تورم و 
هزینه های تولید، بنیاد ملی گندمکاران به شورای قیمت گذاری پیشنهاد داد در 
نرخ اعلام شده گندم تجدیدنظر کند که این مسأله بنا به دلایلی به تأخیر افتاد تا 
اینکه سخنگوی دولت اخیراً در توئیتی قیمت خرید تضمینی گندم را 15 هزار 

تومان اعلام کرد.
مدیرعامل بنیاد ملی گندمکاران کشور با بیان اینکه اعلام قیمت 15 هزار تومان 
برای خرید تضمینی گندم وجاهت قانونی ندارد، تصریح کرد: قانونگذار مرجع 
تعیین کننده نرخ خرید تضمینی گندم را شورای قیمت گذاری قرار داده و شخص 
دیگری نمی تواند قیمت خرید تضمینی گندم را اعلام کند؛ در واقع نرخ خرید 
تضمینی گندم باید در شورای موردنظر بحث و بررسی و نهایی شود و سپس توسط 

رئیس شورای قیمت گذاری که وزیر جهاد کشاورزی است ابلاغ شود.

سخنگوی وزارت صمت  خبرداد:

مهلت ویرایش ثبت نام خودرو
 از ۵ اردیبهشت به مدت ۵ روز

 سخنگوی وزارت صمت گفت: متقاضیانی که نوبت تحویل خودروی آن ها سال 
1403 اعلام شده است از 5 اردیبهشت به مدت 5 روز می توانند خودروی دیگری 

را انتخاب نمایند.
امید قالیباف  اظهارداشت : متقاضیانی که نوبت آن ها سال 1403 اعلام شده 
است از فردا 5 اردیبهشت 1402 به مدت 5 روز می توانند با ورود به سامانه یکپارچه 

خودرو با 5 اولویت نسبت به تغییر انتخاب اول خود اقدام کنند.
وی افزود: اگر متقاضی هر 5 اولویت را انتخاب کند قطعا در سال 1402 می تواند 
خودروی خود را دریافت کند و برعکس اگر متقاضی هیچ اولویتی را انتخاب ننماید 

همان انتخاب اولویت سال 1403 کماکان برای او ملاک عمل خواهد بود.
قالیباف ادامه داد: کسانی که در سال 1402 نوبت دهی شده اند، اما به دلایلی 
می خواهند انصراف دهند و در طرح دوم یکپارچه تخصیص خودروی وزارت صمت 
شرکت نمایند حتما باید از طرح ابتدایی که ثبت نام کرده اند، انصراف دهند؛ گزینه 
انصراف برای متقاضیان فعال است. سخنگوی وزارت صمت گفت: اگر متقاضیان 
از طرح ابتدایی تخصیص خودرو انصراف ندهند برای شرکت در طرح دوم یکپارچه 

تخصیص خودرو با مشکل مواجه خواهند شد.

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی:

سامانه کالابرگ تقریبا در سراسر کشور 
راه اندازی شده است

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: سامانه کالابرگ در سراسر کشور راه اندازی 
شده و حدود 50 هزار فروشگاه به این سامانه متصل شده است. 

سیدصولت مرتضوی درباره آخرین وضعیت ارائه کالابرگ های الکترونیکی گفت: 
تقریبا سامانه کالابرگ در سراسر کشور راه اندازی شده است چیزی حدود 50 
هزار فروشگاه؛ چه فروشگاه های زنجیره ای و چه غیرزنجیره ای تا این لحظه به این 

سامانه متصل شده اند.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی بیان کرد: همان طور که از قبل گفته شد مردم 
عزیز می توانند به صورت اعتباری تقریبا حدود یک ماه قبل از واریز یارانه نقدی شان 

خرید اعتباری داشته باشند.
وی خاطرنشان کرد: تصمیم جدیدی هنوز در رابطه با شیوه ها و بسته های جدید 

اتخاذ نشده است.
مرتضوی درخصوص وضعیت افزایش حقوق بازنشستگاه تأمین اجتماعی با 
توجه به انتقادهای صورت گرفته به مصوبه شورایعالی کار عنوان کرد: افزایش 

حقوق ها در شورایعالی کار مصوب شده و احکام شان در حال صادر شدن است.

استیضاح  وزیر صمت دوشنبه 28 فروردین ماه اعلام وصول شده و قرار است 
یک شنبه هفته آینده و در تاریخ 10 اردیبهشت جلسه استیضاح برگزار شود.

این دومین بار است که استیضاح وزیر صمت به مجلس کشیده می شود، طرح 
استیضاح فعلی 17 محور دارد که مهمترین آن ها خودرو است.به گفته امیرحسین 
کاکایی، کارشناس صنعت خودرو، در بازه زمانی ده روزه که به وزیر صمت فرصت 
داده شده، شاهد دوندگی ایشان و همراهانشان و باج دهی های عجیب و غریبی 
خواهیم بود که طرح فروش قسطی خودرو یکی از آن ها است و در واقع وزیر صمت 
در حال حاضر از جیب ملت، برای صنعت و اقتصاد وعده هایی می دهد که توقع 

بی جا ایجاد می کند.
استاد دانشگاه علم و صنعت، در گفت و گو با خبرآنلاین و در واکنش به استیضاح 
وزیر صمت، گفت:»دفعه قبل که آقای فاطمی امین استیضاح شد، باید به مجلس 
حقیقت را می گفت، اینکه واردات خودرو در 1401 امکان پذیر نیست. اما متاسفانه 
ایشان هر دو بار وعده دادند که واردات را انجام خواهند داد که این وعده یا دروغ 
بوده است و یا از سر ناآگاهی، واردات خودرو به دو دلیل اساسی فقدان ارز و عدم 
همکاری شرکت های بین المللی با ما انجام نمی پذیرفت و ایشان قول غلطی داد، 

چراکه نمی خواست از وزارتخانه بیرون شود.«
وعده واردات 200 هزار دستگاه خودرو دروغ محض است

کاکایی در ادامه با اشاره به اینکه امسال نیز مانند سال گذشته واردات خودرو 
معنایی ندارد، گفت:»وضعیت ارزی کشور مانند سابق است و ارزی برای تخصیص 
دادن وجود ندارد و وعده واردات 200 هزار دستگاه خودرو یک دروغ محض است 
و حتی اگر دروغ نباشد، یک ضربه بزرگ به اقتصاد کشور است، چراکه 200 هزار 
دستگاه خودرو حداقل 10 هزار دلاری نیاز به برداشت حداقل دو میلیارد دلار پول از 
منابع ارزی کشور دارد و به طور قطع قیمت ارز در بازار با این برداشت ها بالا خواهد 
رفت که در نهایت به ضرر همه ما خواهد بود و وعده واردات خودرو از ابتدا اشکال 

داشته است.«
را  موضوع  این  صمت  وزیر  گفت:»  ادامه  در  خودرو  صنعت  کارشناس  این 
مطرح نکرد که واردات خودرو امکان پذیر نیست، چراکه کسی جایگاه وزارت را 
از او نگیرد و حتی تا شب عید نیز سخنگوی دولت اعلام کرد که واردات خودرو 
صورت گرفته است که وعده تو خالی بوده است چراکه هنوز دست مردم به آن ها 
نرسیده است و یا حتی اگر وعده تو خالی نباشد نیز، حداکثر هزار تا دو هزار دستگاه 

خودرو وارد شده است.«
این استاد دانشگاه در ادامه با اشاره به اینکه در سال 1396 نزدیک به 19 هزار و 
600 خودرو وارد شد که خریداران آن نیز مشخص بودند اما چهار سال زمان برد تا 
این خودروها وارد بازار شوند؛ گفت:» در نتیجه حتی اگر وارداتی نیز صورت گیرد، 

قطره چکانی و کاملا رانتی خواهد بود.«
وزارت صمت 150 همت پول از دست مردم گرفته و بلوکه کرده است

کاکایی در ادامه با اشاره به اینکه دولت مردم را سرکار گذاشته است و 60 هزار 
میلیارد تومان پول را شب عید جمع کرده و در بانک ها بلوکه کرده است؛ گفت:» 
قرار بود واردات منجر به کاهش قیمت ها شود و همچنین بازار را رقابتی کند؛ 
در حال حاضر دولت فروشنده شده  که خنده دار است و از طرفی طرحی ارائه 
کرده است که 500 میلیون تومان واریز کنید تا ببینم چه خواهد شد که به نوعی 
را در جایی می گذارید که نمی دانید چه چیزی در  قمار است. شما پول خود 
ازای آن دریافت خواهید کرد. در تمام اقتصادهای دنیا، دولتمردان به دنبال به 
جریان انداختن نقدینگی و مولدسازی آن  هستند اما در کشور ما برعکس است 

و سیاستمداران به دنبال بلوکه کردن پول ها هستند. 60 هزار میلیارد تومان تنها 
مبلغی نبود که در این یک ساله بلوکه شد، با پیش فروش 900 هزار دستگاه خودرو، 
در روزهای پایانی سال گذشته نیز 90 همت دیگر بلوکه شد و جمعا وزارت صمت 

150 همت پول بلوکه کرد.«
گفتنی است که در تاریخ 26 فروردین ماه امید قالیباف از آزادسازی پول های 
مسدود شده در تاریخ 27 فروردین ماه خبر داد اما پس از آن خبری از آزادسازی 
پول های مسدود شده نشد و حتی با وجود آنکه پول های مسدود شده ازادسازی نیز 

شوند، چند ماه بلوکه بوده اند.
انحصار بازار خودرو به دست دولت افتاده

این کارشناس صنعت خودرو در ادامه با اشاره به اینکه آقای فاطمی امین به 
جای وزیر صمت، وزیر خودرو است، گفت:» در صنعت خودرو نیز به جای رقابتی 
و در  با پیش فروش های صورت گرفته  انحصاری کرده  است.  را  آن  بازار،  کردن 
بازه زمانی یک هفته ای نزدیک به یک میلیون و 20 هزار نفر را قفل کرده است. 
دولت خودروهای بخش خصولتی را با قیمت دستوری پیش فروش  کرده است و 
خودروهای بخش خصوصی را نیز پیش فروش کرده  و خودروهای بخش وارداتی 
را نیز پیش فروش کرده  و حال انحصار به دست دولت افتاده است و یا بازار رقابتی 

شده است؟«
امیرحسین کاکایی در ادامه با اشاره به اینکه دولت از واردات خودرو برای تقویت 
انحصار استفاده کرده است؛ گفت:» انحصار دولتی است و دولت تعیین می کند که 
خودرو را به چه کسی بفروشد که به بیان من نوعی رانت خواری است. مدیرعامل 
سایپا اخیرا گفته است که "من چانگان را به قیمت یک میلیارد و 300 میلیون تومان 
وارد کرده ام و باید آن را به زودی به این قیمت بفروشم، در حالی که در بازار دو میلیارد 
و 500 میلیون تومان قیمت دارد." اگر رقابتی در کار باشد باید قیمت ها نیز رقابتی 

گذاشته شود و زمانی که قیمت ها دستوری گذاشته شود، این سیگنال را می دهید 
که هر کسی در بازی که من طراحی کردم ورود پیدا کند، حداقل یک میلیارد تومان 
سود خالص کرده است و اسم این یک میلیارد تومان سود خالص اضافه، چیزی به 

غیر از رانت نیست.«
دولت قرعه کشی را پشت پرده برده است

کاکایی در ادامه در پاسخ به این پرسش که، وعده داده شد که قرعه کشی حذف 
خواهد شد و حال پرسشی که مطرح است، این که نوبت دهی که اعلام شد، بر 
چه اساسی بوده است؛ گفت:» هیچکس اطلاعی ندارد که این نوبت دهی بر چه 
اساسی بوده است، اما قطعا قرعه کشی در پس آن است. دولت به جای اینکه قرعه 
کشی، شرکت های خودروسازی را شفاف کند، آن را پشت پرده برده است و ما باید 
از کجا بدانیم که این نوبت دهی بر چه اساسی است و در نتیجه وزارت صمت در 
شفافیت نیز عملکرد خوبی نداشته  و علاوه بر انحصاری کردن بازار، آن را غیرشفاف 
نابودی  به  را  از طرفی حتی می توان گفت صنعت خودرو  و  و رانتی کرده است 
کشانده ، چراکه در سال گذشته افزایش تولید با افزایش زیان همزمان بود، به این 

معنا که تولید زیان ده بوده است.«
این استاد دانشگاه علم و صنعت با اشاره به اینکه ارزبری خودروهای تولید داخل 
در سال گذشته بالا رفته است؛ گفت:» اگر قرار باشد روند تولید به این شکل باشد، 

چرا دیگر تولیدی صورت گیرد، واردات از سر گرفته شود.«
بازار خودرو امسال از کنترل خارج می شود

این کارشناس صنعت خودرو در ادامه با اشاره به اینکه سال گذشته، وکلای 
این  از  یکی  گفت:»  کردند؛  ارائه  را  غریب  و  عجیب  طرح  دو  مجلس  در  مردم 
طرح ها "جوانی جمعیت" نام گرفت و به صورت اتوماتیک 50 درصد تولید خودرو 
جداسازی شد و به یک عده خاص تعلق گرفت و طرح دوم "خودروهای فرسوده" 
بود که 20 درصد تولید را به خودروهای فرسوده تعلق داد و در نهایت 70 درصد 

خودروهای تولید شده از مسیر عادی و رقابتی خارج شد.«
امیرحسین کاکایی در ادامه با اشاره به این که این مسیر در سال جدید نیز ادامه 
داشته است؛ گفت:» 400 هزار از دستگاه های تولیدی امسال، در سال گذشته 
که  خودرو  دستگاه  هزار  و 800  میلیون  یک  تولید  از  و  شده است  پیش فروش 
ادعای آقای فاطمی امین است، 200 هزار دستگاه آن به بخش خصوصی تعلق 
گرفت، 600 هزار دستگاه آن نیز متعلق به طرح جوانی جمعیت است و به صورت 
حداقلی 100 هزار دستگاه آن نیز به طرح خودروهای فرسوده تعلق می گیرد و 
400 هزار دستگاه آن نیز پیش فروش شده است و 900 هزار دستگاه آن نیز اخیرا 
پیش فروش شده است و در نهایت 200 هزار دستگاه بیشتر از ظرفیت تولید پیش 
فروش شده است و در صورتی که امسال تنشی در بازار خودرو ایجاد شود هیچ 
خودرو اضافه ای وجود ندارد تا خودروساز برای کنترل بازار، آن را به فروش بگذارد و 
در نتیجه بازار خودرو از کنترل خارج می شود و آقای وزیر برای اثبات سخناش کل 

افسار بازار خودرو را به دست دلالان سپرده است.«
این استاد دانشگاه علم و صنعت در ادامه گفت:» آقای فاطمی امین، زیان دهی 
صنعت خودرو را بالا برد، زیرساخت های صعتی را از میان برد، بازار خودرو را به جای 
اینکه رقابتی کند، انحصاری و رانتی و مبهم کرد و امکان فساد را بالا برد و کنترل بازار 

را نیز از دست داده است.«
امیرحسین کاکایی در آخر در واکنش به طرح فروش قسطی خودرو گفت:» این 
طرح تنها برای جمع آوری پول مطرح شده است، چراکه کل تولید و حتی بیشتر از 

آن پیش فروش شده  و خودرویی برای فروش قسطی باقی نمانده است.«

در گفت وگو با یک کارشناس صنعت خودرو مطرح شد؛

بازار خودرو امسال از کنترل خارج می شود

اقتصادی

بانک  این  ماهه  شش  مهلت  از  مرکزی  بانک  رئیس کل 
اضافه  اصلاح  برای  شهریورماه(  )تا  ناتراز  بانک های  به 
برداشت هایشان خبر داد و تاکید کرد: اجرای دقیق و موثر 
وجود  با  تورم  و  نقدینگی  کنترل  منظور  به  پولی  سیاست 

بانک های ناتراز امکان پذیر نیست.
با مدیران عامل  محمدرضا فرزین در دیدار دوره ای خود 
بانک ها با بیان اینکه بخش عمده تحقق شعار سال با محوریت 
کنترل تورم و رشد تولید، برعهده بانک مرکزی و نظام بانکی 
خصوص  به  امسال  شعار  تحقق  برای  کرد:  تصریح  است 
مبحث کنترل تورم که در حیطه وظایف بانک مرکزی است 
مهمترین اقدام و متغیر مبتنی بر شرح وظایف بانک اجرای 

دقیق سیاست های پولی و کنترل نرخ ارز است.
رئیس شورای پول و اعتبار با تاکید بر ضرورت هماهنگی 
همه دستگاه ها برای کنترل تورم و نقدینگی خاطرنشان کرد: 
در سال 1401 با اعمال سیاست های پولی و اعتباری موثر 
توسط بانک مرکزی میزان رشد نقدینگی کشور با کاهش 9 
واحد درصدی نسبت به سال 1400 به محدوده 30 درصد 

رسید، اما با توجه به نرخ تورم 46.5 درصدی می توان گفت 
در واقع نرخ رشد واقعی نقدینگی منفی بوده وحجم نقدینگی 
حقیقی اقتصاد کشور نیز کاهش یافته است. در نتیجه این 
فرآیند، رشد تورم در سال گذشته بیشتر ناشی از انتظارات 
تورمی، فضای روانی، نوسانات نرخ ارز و برخی عوامل اثرگذار 

بر افزایش هزینه تولید بنگاه ها بوده است.
فرزین تاکید کرد: امسال اگر بخواهیم نرخ تورم را کنترل 
کنیم یکی از متغیر های کلیدی در این مسیر کنترل نرخ 
ارز است؛ لذا اگر بتوانیم نرخ ارز را مدیریت کنیم می توانیم 

افزایش نقدینگی را نیز کنترل کنیم.
وی افزود: همچنین هدفی که برای رشد نقدینگی برای 
امسال در نظر گرفته شده است نرخ رشد 25 درصدی است 
و این هدف با توجه به تحقق هدف گذاری 30 درصدی رشد 
نقدینگی در سال گذشته، برای امسال قابلیت دست یابی 

دارد.
بسط و تعمیق مرکز مبادله ارز و طلا به منظور تثبت نرخ ارز

رئیس کل بانک مرکزی در ادامه با اشاره به تامین ارز 65 
میلیارد دلاری در سال گذشته توسط بانک مرکزی درخصوص 
سیاست های ارزی سال جدید گفت: در ارتباط با " تثبیت 
نرخ ارز " در سال جاری نیز برنامه های مشخصی برای بسط 
و تعمیق مرکز مبادله ارز و طلا وجود دارد و در این راستا بانک 
مرکزی، طراحی و بکارگیری تمامی ابزار های ممکن در این 
مرکز همچون صندوق تثبیت ارزی، اوراق مبادله سلف ارزی 

و سوآپ و نظایر آن را در دستور کار دارد.
به گفته رئیس کل بانک مرکزی، صندوق تثبیت ارزی با 
از موافقت  ارز، پس  بازار  ثبات در  ایجاد  و  ماموریت تنظیم 

شورای پول و اعتبار کار خود را آغاز می کند.
وی با اشاره به آثار و ثمرات ایجاد حساب ارزی در بانک ها 

و  ارزی شان  نیاز های  به  مردم  منظور دسترسی سهل تر  به 
متعاقباً کاهش فعالیت های دلالی و سفته بازی ارزی گفت: 
با اجرای برنامه ایجاد حساب ارزی در شبکه بانکی و تسهیل 
در  اسکناس  به صورت  ارزی مردم  معاملات  انتقال  فرآیند 
بستر سیستم بانکی، در نتیجه شاهد آرامش نسبی در بازار 
ارز هستیم و امیدواریم با ظرفیت بوجود آمده و برنامه های 
در دست اقدام بانک ها به منظور افزایش استقبال مردم و 
فعالان اقتصادی برای سپرده گذاری اسکناس های در دست 
خود نزد شبکه بانکی، زمینه برای افزایش سپرده های ارزی و 

اعتماد متقابل ایجاد شود.
اقدامات  از  یکی  درباره  مرکزی  بانک  مقام  عالی ترین 
سیاستی در دست بررسی به منظور توسعه و افزایش حجم 
سپرده های ارزی نزد شبکه بانکی کشور گفت: در نظر داریم 
نرخ سود مشخص و با جذابیت منطقی برای سپرده های 

ارزی تعیین کنیم.
دکتر فرزین همچنین تصریح کرد: از نیمه اول اردیبهشت 
امسال طرح جدید بانک مرکزی درخصوص حواله را آغاز 
می کنیم، زیرا در فرآیند موجود، برخی مشکلات وجود دارد 

که لازم است برای شفاف سازی، تغییراتی در آن ایجاد شود.
تخصیص 20 درصد تسهیلات شبکه بانکی به مسکن

تسهیلات  ارائه  درباره  همچنین  مرکزی  بانک  رئیس کل 
بانکی به بخش مسکن هم یادآور شد: براساس قانون باید 
20 درصد تسهیلات شبکه بانکی کشور به بخش مسکن 
به  توجه  با  امسال  این است که  برآورد من  یابد.  تخصیص 
هدف گذاری رشد 25 درصدی برای نقدینگی، طبعاً حدود 
جدید  تسهیلات  تومان  میلیارد  هزار   1700 الی   1600
توسط شبکه بانکی پرداخت می شود که 20 درصد آن برای 
تخصیص به بخش مسکن در حدود 320 الی 340 همت 

می شود. وی با اشاره به نرخ رشد منفی بخش مسکن در 
سال گذشته و اثرات آن بر شاخص های اقتصاد کلان گفت: 
اگراعطای تسهیلات بخش مسکن در شبکه بانکی افزایش 
یابد قطعا این موضوع بر نرخ رشد این بخش در اقتصاد کلان 

هم تأثیرگذار خواهد بود.
رئیس کل بانک مرکزی تصریح کرد: بخش عمده تولید و 
ساخت مسکن در طرح نهضت ملی مسکن مرتبط با طبقات 
محروم است؛ لذا امیدوارم بانک ها در این زمینه توجه لازم را 
داشته باشند تا در پایان سال جاری عملکرد بهتری در اعطای 
تسهیلات داشته باشیم و دستیابی به این هدف، منجر به 
ارتقای سطح رفاه دهک های پایین درآمدی کشور خواهد 

شد.
لزوم اهتمام جدی بانک ها در پرداخت وام ودیعه مسکن

به  مربوط  بخشنامه  تمدید  به  اشاره  با  همچنین  فرزین 
تا شهریورماه خاطرنشان کرد:  ودیعه مسکن  وام  پرداخت 
مدیران عامل بانک ها حتما اهتمام جدی برای پرداخت این 
تسهیلات به مستاجران در تمام شعب خود داشته باشند تا از 
این طریق، کمک لازم در حل مشکلات اجاره مسکن انجام 

شود.
رئیس کل بانک مرکزی درباره کفایت سرمایه بانک ها هم 
گفت: در حال حاضر عموم بانک ها از کفایت سرمایه مطلوبی 
برخوردار نیستند و می بایست بانک ها تلاش کنند تا در این 

باره با مجامع خود مذاکرات لازم را داشته باشند.
وی افزود: البته ما نیز حل این مسئله را در دستور کار داریم 
و تلاش کردیم با اتخاذ تدابیری کمک موثری برای افزایش 
کفایت سرمایه بانک ها نماییم. زیرا اگر بخواهیم وضعیت نظام 
بانکی اصلاح شود یکی از مهم ترین موارد آن، بهبود کفایت 

سرمایه بانک ها است.

رئیس کل بانک مرکزی :

بانک های ناتراز و تورم زا فقط تا شهریور فرصت اصلاح دارند

معاون بازاریابی و فروش سایپا گفت: طی هفته جاری 
25 هزار دستگاه خودرو به مشتریان محصولات سایپا 

تحویل داده می شود.
حسین کاظمی طرقی با بیان اینکه با تلاش کلیه 
در  خودرو  تولید  سایپا،  خودروسازی  گروه  کارکنان 
فروردین ماه در قیاس با مدت مشابه سال گذشته 41 
درصد رشد داشته است، افزود: تا پایان هفته جاری 25 
هزار دستگاه خودرو به مشتریان تحویل خواهد شد؛ 
عدد یاد شده بیانگر افزایش 55 درصدی تحویل خودرو 

نسبت به مدت مشابه سال گذشته به مشتریان است.
وی با تاکید بر اینکه تحویل خودرو به مردم به صورت 
مستمر طی هفته های آتی ادامه خواهد داشت، گفت: 
از آنجا که تحویل خودرو به مردم، در مقایسه با سال های 
گذشته بی سابقه بوده و ناوگان حمل و نقل نمی تواند به سرعت خودرو ها را از کارخانه به نمایندگی ها منتقل کند، مشتریان 
می توانند جهت تسریع در تحویل خودرو، در صورت تمایل نسبت به ثبت سیستمی درخواست تحویل حضوری به صورت 

اینترنتی و یا با مراجعه به شبکه نمایندگی های سراسر کشور، اقدام کنند.
کاظمی طرقی با بیان اینکه افزایش تیراژ تولید منجر به افزایش سرعت در تحویل خودرو به متقاضیان شده است، ادامه 
داد: در صورتی که مشتریان با رویه یاد شده بخواهند خودرو خود را تحویل بگیرند، هزینه حمل بابت تحویل حضوری 

خودرو بعلاوه بیمه بدنه دو هفته ای )بصورت رایگان( به مشتریان تعلق خواهد گرفت.
معاون بازاریابی و فروش گروه خودروسازی سایپا در ادامه به امکان واریز وجه برای مشتریان اشاره کرد و گفت: شرایط 
تمدید واریز وجه برای متقاضیان خرید در سامانه یکپارچه عرضه خودرو که حائز شرایط ثبت نام بوده اند، اما موفق به واریز 

وجه نشده اند فراهم شده است و مشتریان در این خصوص نباید نگرانی داشته باشند.

نامه  وزیر اقتصاد به وزرا و روسای سازمان ها و دستگاه ها 
برای اجرای ماده 24 قانون بهبود محیط کسب و کار: 
تا ظرف یک هفته پیشنهادات خود را برای تصویب این 
مصوبه مهم در هیات وزیران به وزارت اقتصاد اعلام کنند.
»سید احسان خاندوزی«، وزیر امور اقتصادی و دارایی 
در نامه ای به وزرا و روسای سازمان های تابعه بر اجرای 
ماده 24 قانون بهبود مستمر محیط کسب و کار که دولت 
را مکلف کرده است هرگونه تغییر سیاست ها، مقررات 
و رویه های اقتصادی را در زمان مقتضی قبل از اجرا از 
طریق رسانه های گروهی به اطلاع عموم برساند، تأکید 

کرد.
در این نامه یادآوری شده است: در اجرای شعار سال 
درباره  جمهور  رئیس  و  انقلاب  معظم  رهبر  منویات  و 

رشد تولید، ارتقای امنیت سرمایه گذاری و پیش بینی پذیر کردن محیط کسب و کار، ضروری است تا فعالان اقتصادی 
غافلگیر نشوند و بتوانند با آرامش، سرمایه گذاری و برنامه ریزی کنند. در همین راستا ماده 24 قانون بهبود مستمر محیط 
کسب و کار دولت را مکلف کرده است هرگونه تغییر سیاست ها، مقررات و رویه های اقتصادی را در زمان مقتضی قبل از 

اجرا از طریق رسانه های گروهی به اطلاع عموم برساند.
در اجرای این حکم قانونی زمین مانده، به پیوست فهرست موارد مرتبط با آن دستگاه، سیاست ها و تصمیم هایی که 
تغییر آنها باید قبل از اجرا به اطلاع عموم برسد به همراه زمان پیشنهادی لازم میان اعلام و اجرای هر سیاست، ایفاد 

می شود.
در پایان این نامه آمده است: موارد پیشنهادی طی حداکثر 7 روز کاری بررسی و به این وزارتخانه اعلام شود تا فرآیند 

تصویب و ابلاغ این مهم در اسرع وقت در هیأت وزیران انجام پذیرد و از همین بهار سال رشد تولید، اجرا شود.

معاون بازاریابی و فروش سایپا خبرداد:

تحویل ۲۵ هزار دستگاه خودرو طی هفته جاری به مشتریان
نامه  وزیر اقتصاد به وزرا و روسای سازمان ها و دستگاه ها ؛

اجرای قانون بر زمین مانده پیش بینی پذیر کردن اقتصاد



سه شنبه-5 اردیبهشت ماه 1402-    سال بیست  وششم -   شماره 65713
ورزشی

مدیرکل ورزش و جوانان استان قم  اعلام کرد:

مسایل قضایی علت توقف طرح
 احداث ورزشگاه پردیسان

مدیرکل ورزش و جوانان استان قم با اشاره به ریزش یکی از لایه های سقف ورزشگاه در 
دست احداث چهار هزار و 500 نفری پردیسان این شهر گفت: پیرو این سانحه ، علت 

توقف ادامه کار احداث طرح پیش آمدن مسایل قضایی است.
ابراهیم سانی خانی اظهار داشت: شرکت توسعه و تجهیز اماکن ورزشی کشور پس از 
سانحه ریزش بخشی از سقف ورزشگاه از همان روز های اول پس از حادثه پیگیر انجام 

شکایت از پیمانکار ، طراح و مشاور طرح بود.
وی بیان کرد: پیگیری شکایت به شورای حل اختلاف استان قم واگذار شد و هیات 
کارشناسان سه نفره مشخص شدند که این هیات در کارشناسی اولیه نتوانست مقصر را 
تعیین کند. وی افزود: هیات کارشناسی دوم اکنون تشکیل شده است و تا چند روز آینده 

نظر خود را اعلام می کند.
مدیرکل ورزش و جوانان استان قم ابراز داشت: جمع آوری آوار ریخته شده از سقف 

ورزشگاه تا زمان اعلام نظر کارشناسی قضایی نمی تواند صورت گیرد.
وی گفت: صدور رای کارشناسی قضایی به سرعت انجام می گیرد و هر آن چه که از 

بیت المال متضرر شده است از خاطی اخذ خواهد شد.
لایه دوم سقف ورزشگاه در دست احداث 4500 نفری پردیسان قم دوشنبه 24 بهمن 
سال گذشته دچار ریزش و بخشی از سازه ورزشگاه نیز تخریب شد.لازم به ذکر است ، 
به گفته کارشناسان، ریزش سقف ورزشگاه پردیسان ،به دلیل بارش سنگین برف در آن 
تاریخ در شهر قم بوده است.این ورزشگاه با متولی گری شرکت توسعه و تجهیز اماکن 

ورزشی کشور قرار بود تا پایان خرداد ماه 1402 به طور کامل احداث شود.
 

با عبورازسد»عینک ولایت«؛

»ری استور« قهرمان فوتسال
 جام رمضان قم شد

 جمعه شب گذشته بازی فینال مسابقات فوتسال جام رمضان قم با برتری تیم ری استور 
به پایان رسید تا این تیم فاتح جام قهرمانی این دوره از رقابت ها باشد.

به گزارش ایمان ،جمعه شب یکم اردیبهشت ماه ،در ایستگاه پایانی مسابقات فوتسال 
جام رمضان در قم بازی 2 تیم ری استور و عینک ولایت با حضور پرشور هواداران در 
ورزشگاه 2 هزار و 500 نفری شهید حیدریان برگزار شد. این دیدار در وقت های قانونی 
با نتیجه یک بر یک به پایان رسید تا بازی  به پنالتی ها کشیده شود. در ضیافت پنالتی ها 
تیم ری استور موفق شد 3 بر 2 حریف خود را شکست دهد. بدین ترتیب تیم ری استور 
در غیاب 2 بازیکن موثر خود موفق شد فاتح جام قهرمانی مسابقات جام رمضان 1402 
باشد. باتوجه به انصراف تیم دلسوختگان از مسابقات رده بندی، تیم های عینک ولایت، 

سوهان خودکار و دلسوختگان به ترتیب روی سکوی دوم تا چهارم مسابقات ایستادند.
 

توسط داور برجسته کشتی قم  صورت گرفت؛

کسب اولین سهمیه قم برای بازی های 
آسیایی هانگژو

داور برجسته کشتی قم، اولین نماینده ورزش استان در بازی های آسیایی 2023 شد.
به گزارش ندای قم ،در حالی که هنوز حضور هیچ یک از ورزشکاران قم در مهمترین 
رویداد ورزشی سال 2023 قاره کهن، یعنی بازی های آسیایی هانگژو قطعی نشده و 
حتی کاندیداهای ورزش قم برای این رویداد مهم معرفی نشده اند، سعید عباسی داور 

طراز اول کشتی، سهمیه حضور در این رقابت ها را کسب کرد.
بازی های آسیایی هانگژو قرار بود از 10 تا 25 سپتامبر سال 2022 میلادی )19 
شهریور تا سوم مهرماه 1401( برگزار شود، اما به دلیل افزایش آمار ابتلا به کووید-19 در 
چین، به تعویق افتاد. بدنبال این اتفاق، کارگروهی از سوی شورای المپیک آسیا مذاکراتی 
را با کمیته المپیک چین، کمیته سازماندهی بازی های آسیایی هانگژو و سایر شرکا برگزار 

کرد و در نهایت بر سر تاریخ جدید با هیئت اجرایی این نهاد آسیایی به اجماع رسید.
بر این اساس و طبق گزارش تارنمای اینسایددِگیمز/insidethegames این رویداد از 

23 سپتامبر تا 8 اکتبر 2023 )اول تا 16 مهرماه 1402( برگزار خواهد شد.

مدیر رسانه ای تیم فوتسال آنا صنعت پاسارگاد قم خبرداد:

دعوت چهار بازیکن قمی به اردوی
 تیم ملی فوتسال جوانان  

مدیر رسانه ای تیم فوتسال لیگ برتری آنا صنعت پاسارگاد قم از دعوت شدن چهار 
بازیکن این تیم به اردوی آماده سازی تیم ملی فوتسال جوانان ایران خبر داد. 

جعفر عابدی در گفت و گویی اظهار داشت: در فهرست جدید بازیکنان دعوت شده 
به اردوی تدارکاتی تیم ملی فوتسال جوانان از سوی علی صانعی سرمربی این تیم چهار 
بازیکن باشگاه آناصنعت هم حضور دارند. وی بیان کرد: این اردو از روز پنجشنبه هفتم 
اردیبهشت در مرکز ملی فوتبال ایران آغاز می شود و آرتا رضایی، آروین صفری، میلاد 
براهویی و سوران بالکانه از باشگاه آناصنعت پاسارگاد قم در آن حضور خواهند یافت. وی 
گفت: آنا صنعت پاسارگاد قم در فصل گذشته جوان گرایی را در دستور کار خود قرار داده 
بود و از این رو شاهدیم که در اردوی تیم ملی فوتسال جوانان چهار بازیکن از این تیم 
حضور دارند. عابدی یادآور شد: تمرینات تیم آنا صنعت برای حضور موثر در فصل جدید 

لیگ برتر فوتسال باشگاه های کشور از نیمه اردیبهشت ماه جاری آغاز خواهد شد.

معاون ورزش اداره کل ورزش و جوانان استان قم :

هیات های ورزشی تقویم ورزشی
 پویا و هدفمند ارائه دهند

تابعه  ورزشی  هیات های  گفت:  قم  استان  جوانان  و  ورزش  اداره کل  ورزش  معاون 
به دنبال ارائه تقویم ورزشی پویا و هدفمند در سال 1402 باشند.

محمدعلی مردانی در گفت وگویی با اشاره به برگزاری جلسات اختصاصی و پی درپی با 
هیات های ورزشی استان قم، طی سخنانی بیان کرد: بعد از پایان تعطیلات نوروزی همه 
هیات های  ورزشی فراخوانده شدند تا تقویم ورزشی سال 1402 را به ما ارائه دهند. طی 
هفته های گذشته با برخی هیات ها جلساتی را داشتیم و این نشست ها در اردیبهشت ماه 

ادامه خواهد داشت.
وی ادامه داد: هدف از برگزاری این جلسات این است که ضعف های موجود در ورزش 
به ویژه هیات های ورزشی استان قم برطرف شود تا سال جاری برای ورزش قم سالی 

شکوفا و ماندگار باشد.

آگهی فقدان سند مالکیت
آقای سید احمد حسینی جبلی به موجب وکالتنامه  70825 مورخه 05/03/1401 دفترخانه 76 کرج با ارائه دو برگ 
استشهاد شهود مصدق اعلام داشته که سند مالکیت ششدانگ پلاک 35 فرعی از 3966 اصلی واقع در بخش یک در صفحه 
106 دفتر 134 به نام اکبر وطن دوست مرق ثبت وسند مالکیت 467451 صادرشده است سپس به موجب سند قطعی 
32557 مورخه 19/02/1352 دفترخانه 4 قم به ابوالقاسم)کوچک( حسینی جبلی منتقل شده است که سند مالکیت اولیه 
به علت جابجائی مفقود گردیده و تقاضای صدور سند مالکیت المثنی را نموده اند.لذا مراتب به استناد تبصره 1 اصلاحی ماده 
120 آئین نامه قانون ثبت در1نوبت به تاریخ ذیل آگهی تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام معامله 
باشند مراتب را همراه با مدارک خود پس از انتشار آگهی ظرف مدت 10 روز کتباً به این اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ نمایند تا 
مورد رسیدگی قرار گیرد. بدیهی است پس از انقضای مهلت مقرر نسبت به صدور سند مالکیت المثنی برابر مقررات اقدام خواهد 

شد.)م الف 16284(
رونوشت به ستاد اجرایی فرمان امام )ره(
مهدی زارع شحنه-رییس ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم

------------------------------------------------------------
آگهی فقدان سند مالکیت

بخشنامه
دفاتر اسناد رسمی حوزه ثبتی قم

مالکیت  سند  که  است  داشته  اعلام  درخواست 1401/07/11-1401/3082  بموجب  محمد  فرزند  درودیان  حسین 
ششدانگ پلاک 96 از 227 از 10608-اصلی واقع در بخش یک ثبت قم در دفتر املاک 618 صفحه 149 ذیل ثبت 121073 
بنام ایشان)حسین درودیان( ثبت و سند مالکیت بشماره مسلسل 046470 ه 93 صادر وتسلیم شده است سپس سند مالکیت 

مزبور به علت سهل انگاری مفقود گردیده است که درحال حاضر دراین اداره در شرف صدور المثنی بنام ایشان میباشد، لذا 
مراتب طبق تبصره 2 از ماده 120 آئین نامه قانون ثبت به آن دفترخانه ابلاغ میشود که در دفتر مربوط ثبت که چنانچه مابین 
بخواهند به وسیله سند مالکیت اولیه یا المثنی معامله ای انجام دهند قبل از انجام معامله وضعیت ملک استعلام و در صورت 
نبودن مانع نسبت به تنظیم سند برابر مقررات اقدام شود و در صورت ارائه سند مالکیت اولیه عین سند مذکور را اخذ وبه این اداره 

ارسال دارند./آ)م الف 16285(
رونوشت به ستاد اجرایی فرمان امام )ره(
مهدی زارع شحنه-رئیس اداره ثبت اسناد واملاک منطقه یک قم

------------------------------------------------------------
آگهی فقدان سند مالکیت

آقای مصطفی ملا محمد کریمی و خانم مهدیه فخاری اعلام داشته اند که سند مالکیت ششدانگ یک ملک به پلاک 114 فرعی 
از 185 اصلی واقع در بخش پنج حوزه ثبتی منطقه یک قم  به نام مصطفی ملا محمد کریمی نسبت به 4 دانگ مشاع از ششدانگ 
و مهدیه فخاری نسبت به 2 دانگ مشاع از ششدانگ ثبت و ذیل دفتر 71 صفحه 221 وبا شماره ثبتی 13222 به ثبت رسیده و 
سند مالکیت به شماره 025187 به نام ایشان صادر وتسلیم شده است و به علت سهل انگاری سند مالکیت مزبور مفقود گردیده 
است و تقاضای صدور سند مالکیت المثنی را نموده است.لذا باستناد تبصره یک اصلاحی ماده 120 آیین نامه قانون ثبت در یک 
نوبت به تاریخ ذیل آگهی می گردد تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام معامله باشند مراتب را همراه با 
مدارک خود پس از انتشار آگهی ظرف مدت 10 روز کتبا به این اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ نمایند تا مورد رسیدگی قرار گیرد.

بدیهی است پس از انقضای مهلت مقرر نسبت به صدور سند مالکیت المثنی برابر مقررات اقدام خواهد شد. )م الف16286(
رونوشت:ستاد اجرائی فرمان حضرت امام)ره(
مهدی زارع شحنه–سرپرست ثبت اسناد منطقه یک قم

با توجه به افزایش سوت های بحث برانگیز که در دربی 100 هم ادامه پیدا کرد، 
فدراسیون فوتبال باید سرعت بخشیدن به روند ورود کمک داور ویدئویی را در 

اولویت اصلی برنامه هایش قرار دهد.
براساس این گزارش ؛دربی 100 با تمام حساسیت هایی که با توجه به وضعیت 
استقلال و پرسپولیس در جدول رده بندی داشت با پیروزی قرمزها به پایان رسید 
تا جنگ قهرمانی در سه هفته آخر در نهایت جذابیت دنبال شود. فارغ از تمام 
بحث های فنی و کیفیت دربی که برخلاف رویارویی قبلی دو تیم سطح بالایی 
نداشت، قضاوت این مسابقه هم مانند خیلی از رقابت های این فصل لیگ برتر با 
حرف و حدیث هایی همراه بود و اعتراض شدید طرف بازنده مسابقه را به همراه 

داشت.
هر چقدر یحیی گل محمدی در نشست خبری پس از بازی از داوری تمجید کرد، 
آن سو ریکاردو ساپینتو پس از اعتراض شدید به پیام حیدری و کمک هایش پس 
از سوت پایان مسابقه که با توجه به الفاظ به کار برده شده، جنجالی شده است، 
در سالن نشست خبری هم با کنایه از قضاوت دربی گلایه کرد و گفت: »این داور 
هم داور خوبی است و از وی خوشم می آید، اما امروز همه خطاها علیه ما بود. 

خطاهای متعدد، پویایی بازی ما را گرفت و همه چیز در دربی متفاوت است!« 
استقلالی ها معتقدند که حیدری یک پنالتی مسلم را برای آنها سوت نزده و سبب 
شده تا تیم شان هم نبرد حیثیتی را ببازد و هم در کورس قهرمانی شرایطش نسبت 

به پرسپولیس و سپاهان سخت تر شود.
ضرروت ورود کمک داور ویدئویی و استفاده ازVAR در فوتبال ایران 

اگر چه در فوتبال کشورمان انداختن توپ باخت به زمین داوری و مقصر جلوه 
دادن داور مسابقه تازگی ندارد و بارها مربیان و باشگاه ها برای کاهش فشار هواداران 
و همچنین پوشاندن نقاط ضعف فنی از این ترفند استفاده کرده اند، با این حال 
با توجه به اتفاقات دربی، به نظر می رسد همچنان یکی از بزرگترین چالش های 
فوتبال ایران داوری است. مسئله ای که می تواند نقش مهمی در معادله قهرمانی یا 

سقوط به دسته اول داشته باشد.
فارغ از اینکه اعتراض استقلالی ها به سوت های داور دربی چقدر مستند و درست 
است ضرروت ورود کمک داور ویدئویی و استفاده ازVAR در فوتبال ایران هر روز 
بیشتر از گذشته احساس می شود، اگر چه با استفاده از این سیستم هم مانند 
سطح اول فوتبال دنیا، باز هم ممکن است خطا رخ دهد اما قطعا استفاده از کمک 

داور ویدئویی خواهد توانست آسیب های چالش های داوری را به حداقل برساند و 
عدالت بیشتری را در لیگ ایران حاکم کند.

به خصوص که فدارسیون جهانی فوتبال سال 2018 استفاده از کمک داور 
ویدیویی را با هدف کاهش اشتباهات انسانی تأثیرگذار در نتیجه بازی با فلسفه 
»تأثیر زیاد، دخالت کم« به اتفاق آرا تصویب کرد و پس از استفاده رسمی از این 
تکنولوژی در جام جهانی روسیه، به مرور اکثر کشورها رو به تجهیز استادیوم هایشان 
به VAR آوردند تا جایی که تا امروز در خیلی از کشورهای حتی سطح پایین فوتبال 

دنیا مانند تاجیکستان هم از این سیستم استفاده می شود.
با وجود اشتباهات تاثیرگذار داوری در لیگ ایران در سال های اخیر و در فصل 
جاری اما هنوز استادیوم های کشورمان به این سیستم مجهز نشده اند و ورود این 
تکنولوژی به کشورمان روند کندی دارد، به طوری که مقامات فدراسیون فوتبال در 
تازه ترین اظهارونظرهایشان هم درباره تاریخی قطعی برای ورود سیستم کمک داور 
ویدئویی اعلام نکرده اند و به نظر می رسد برخلاف وعده های داده شده استفاده از 

VAR در فصل آینده هم مشخص نیست.
اقدامی  برای تجهیز ورزشگاه آزادی سیستم VAR صورت نگرفته است 

 VAR هدایت ممبینی دبیرکل فدراسیون فوتبال در حاشیه دربی از استفاده از
برای فصل آینده، سخنی با اطمینان به میان نیاورد و حتی اشاره کرد که در ورزشگاه 

آزادی هیچ گونه اقدامی برای تجهیز به این سیستم صورت نگرفته است.
وی گفت:»امیدوار هستیم این آخر دربی بدون کمک داور ویدیویی باشد، هرچند 
باید عنوان کرد که ورزشگاه آزادی هنوز برای تجهیز سیستم کمک داور ویدیویی کار 
مهمی انجام نداده است. سپاهان، فولاد، گل گهر و مس رفسنجان برای کمک داور 
ویدیویی در حال تلاش هستند. سعی رئیس و مسؤولان فدراسیون بر این است که 

VAR را به فصل آینده برسانیم. مگر اینکه مشکل اداری و ... پیش بیاید.«
افشاریان :از زمان استفاده از سیستم کمک داور ویدئویی  خبرندارم !

نکته عجیب هم بی خبری خداداد افشاریان رئیس کمیته داوران از زمان استفاده 
از سیستم کمک داور ویدئویی بود و او در حاشیه دربی 100 در این باره گفت:»خبر 

ندارم.«
با توجه به چنین اظهاراتی اینکه فصل آینده در فوتبال ایران از VAR استفاده 
شود، خیلی خوشبینانه است و به رغم تلاش هایی که صورت گرفته، همچنان در 

فصل پیش رو داوری یکی از چالش های فوتبال ایران باقی خواهد ماند.
در صورت افزایش چالش های داوری، این بحران بزرگ و بزرگ تر خواهد شد 
و این انتظار از مسئولان فدراسیون فوتبال می رود که به جای نگاه حاشیه ای 
به مسئله کمک داور ویدئویی، تسریع در ورود VAR به ایران را در اولویت های 
اصلی برنامه هایشان قرار دهند تا بیشتر از این بحران  داوری فوتبال ایران را گرفتار 

چالش های بیشتری نکند.
به خصوص که استفاده از سیستم کمک داور ویدئویی هم به اجرای بیشتر عدالت 
کمک خواهد کرد و هم فرصت بهانه جویی و پرخاش و هتاکی به داوران را مانند 

اتفاقی که در دربی 100 افتاده از مربیان خواهد گرفت.

حاشیه ای بر دربی 100 و تکرار اعتراض به داوری؛ 

سوت هایی که نیاز به VAR دارد

باشگاه استقلال درباره موضوع  و معاون حقوقی  سخنگو 
این  در  زنی ها  اظهار داشت: گمانه  آسیا  از  استقلال  حذف 
موضوع درست نیست و حذف استقلال از آسیا قطعی نشده 

است. 
فرشید سمیعی  در خصوص دربی گفت: این شکست چیزی 
از ارزش های بازیکنان خوب ما و ریکاردو ساپینتو و همکارانش 
کم نمی کند. استقلال نمایش خوبی را در دربی ارائه کرد و 
موقعیت های خوبی هم داشتیم و می توانستیم پیروز میدان 
و  بسیار  مشکلات  ما  امسال  بودیم.  شانس  بد  باشیم.  هم 
سختی های زیادی داشتیم ولی با وجود همه این سختی ها و 
حواشی مختلفی که داشتیم، این تیم هنوز در کورس قهرمانی 
است و این بسیار ارزشمند است. وی ادامه داد: بابت نتیجه 
دربی از هواداران عذرخواهی می کنیم و این قول را می دهیم 
که برای هر دو جام تا آخرین لحظه تلاش می کنیم. به تیم و 

کادرفنی استقلال ایمان داریم و مطمئن هستیم با حمایت 
هواداران به موفقیت می توانیم برسیم. به تیم خوب خودمان 
بابت تلاششان خدا قوت می گویم. سمیعی درباره موضوع 
حذف استقلال از آسیا هم اظهار داشت: این موضوع درست 
در  خصوص  این  در  که  زنی هایی  گمانه  و  اظهارات  نیست. 
رسانه های مختلف و فضای مجازی مطرح می شود، به خاطر 
نداشتن اطلاعات درست است. استقلال همه موارد لازم پنج 
گانه را بارگذاری کرده و هنوز هیچ جلسه ای برای تصمیم گیری 
برگزار نشده و مشخص نیست چه تیم هایی مجوز حضور در آسیا 
را کسب می کنند. بررسی مدارک هنوز آغاز نشده است. همه 
پیگیری ها را انجام داده و می دهیم. از هر روزنه و شانسی که 

باشد، استفاده می کنیم.
داور دربی عملکرد خوبی نداشت 

وی درباره داوری دربی هم اظهار کرد: داوری عملکرد خوبی 

کارشناسان  تشخیص  )به  اشتباه  زرد  کارت  دادن  نداشت. 
متعدد( به مدافع میانی تیم آن هم قبل از دقیقه 20 مسابقه، 
یعنی استرس و با ترس بازی کردن در دقایق طولانی باقی 
مانده. در یک صحنه هم که تصاویرش منتشر شد، پیراهن 
چشمی کاملا کشیده شد و یک پنالتی صد درصدی گرفته 
نشد. خیلی از خطاها، اطراف محوطه جریمه و میانه میدان 
می شد که نباید خطا گرفته می شد. خیلی از خطاها اشتباه 
اعلام شد و روی روند تهاجمی ما اثر گذاشت. حتی خطایی که 

منجر به گل پرسپولیس شد هم خطا نبود.
سخنگوی باشگاه استقلال ادامه داد: با این وضعیت داوری و 
توقف مداوم بازی با سوت های داور، ریتم تیمی ما بارها آسیب 
داد. ما حتما شکایت خود را از قضاوت حیدری به فدراسیون 
و سازمان لیگ اعلام خواهیم کرد. برای یک داوری عادلانه، 
VAR یک قسمت از این پروسه است و باید همزمان به دنبال 

تربیت و آموزش داوران جوان برای انجام این پروسه به نحو عالی 
باشیم که اگر این موارد انجام نشود، بعید بدانم VAR به تنهایی 

حلال همه مشکلات باشد.

سخنگو و معاون حقوقی باشگاه استقلال: 

حذف استقلال از آسیا قطعی نشده است

پیشکسوت تیم فوتبال استقلال گفت: بازیکنان استقلال شرایط دربی را درک 
نکرده بودند، آنها فکر می کردند بدون تمرکز هم می توانند فاتح دربی باشند اما 

سخت در اشتباه بودند و به سختی تنبیه شدند.
شاهین بیانی کاپیتان سابق تیم فوتبال استقلال با اشاره به شکست شاگردان 
ریکاردو ساپینتو در دربی پایتخت، اظهار داشت: در نیمه نخست توپ بیشتر در 
میانه میدان جریان داشت و به جز یکی دو بار موقعیت چندانی روی دروازه ها 

خلق نشد.
وی افزود: بازیکنان استقلال شرایط دربی را درک نکرده بودند، آنها فکر 
می کردند بدون تمرکز هم می توانند فاتح دربی باشند اما سخت در اشتباه بودند 

و به سختی تنبیه شدند.
پیشکسوت استقلال خاطرنشان کرد: عارف غلامی روی موقعیتی که زیاد خطرناک نبود تکل بدی را انجام داد. یک 
مدافع باید زمانی در محوطه جریمه تکل کند که مطمئن باشد توپ را دفع می کند نه اینکه به بدترین شکل ممکن برای 
این کار اقدام و خود را از جریان بازی خارج و به مهاجم فرصت گلزنی دهد. بیانی تصریح کرد: استقلال بد زمانی گل خورد. 

البته زمان خوبی برای جبران این گل خورده داشت اما نتوانست استفاده لازم را نبرد.
از تکنیک قایدی استفاده درستی نشد

وی اعلام کرد: چرا در 30 دقیقه پایانی که مهدی قایدی و محمد محبی باید در محوطه جریمه پرسپولیس حضور داشته 
باشند به وسط زمین آمده بودند و توپ گیری می کردند. یکی از ایراداتی که می توان از نحوه بازی استقلال در نیمه دوم 

گرفت همین اتفاق است.
پیشکسوت استقلال در پایان گفت: اینکه برای جبران گل خورده به بازی مستقیم روی بیاوریم و فقط سانتر انجام 
دهیم کار اشتباهی بود و باعث شد بازیکنان تکنیکی استقلال همچون قایدی، محبی، میرزایی از جریان مسابقه خارج 
شوند. اگر به بازی سرعت می دادیم و روی زمین به بازی ادامه می دادیم و توپ را به محوطه جریمه پرسپولیس می بردیم 

می توانستیم از تکنیک قایدی استفاده و مدافعان پرسپولیس را وادار به خطای پنالتی کنیم.

پیشکسوت پرسپولیس گفت: فتح دربی اندازه بردن یک جام لذت دارد چرا 
که در تاریخ ثبت می شود.

حسین عبدی با اشاره به برتری پرسپولیس مقابل تیم استقلال در صدمین 
شهرآورد پایتخت اظهار داشت: بازی تقریبا متعادل دنبال شد. در نیمه نخست 
هر دو تیم دنبال این بودند تا بیشتر همدیگر را محک بزنند اما بعد از گلی که 

پرسپولیس در ابتدای نیمه دوم به ثمر رساند، شرایط کمی متفاوت شد.
وی افزود: این بازی از هیجان بالایی برخوردار بود و به همین خاطر این 
هیجان برخی اوقات ممکن است به کیفیت بازی بیافزاید و برخی اوقات هم 
باعث کاهش کیفیت دربی می شود. این موضوع به نظر من باعث شد تا کیفیت 
دربی کمی پایین بیاید اما واقعا هیجان بازی موجب شد تا بازی دلچسبی را 
شاهد باشیم. پیشکسوت پرسپولیس اضافه کرد: هر دو تیم اگر بدون در نظر 

گرفتن حساسیت دربی مقابل هم قرار می گرفتند، شاید فوتبال به شدت تماشایی را شاهد بودیم اما واقعا حساسیت 
شهرآورد موجب شد تا تیم ها کمترین خطر را کنند و بیشتر دنبال برد با حداقل گل باشند. شرایط جدول هم علاوه بر 

این موجب شده بود تا حساسیت های این مسابقه بیش از پیش باشد.
وی اضافه کرد: پرسپولیس به خوبی بازی را کنترل کرد و راه های ارتباطی را با بازیکنان تاثیرگذار این تیم بست. به 
همین خاطر استقلال در خط حمله قدرت لازم را نداشت و در نهایت هم با تمرکز زیاد بازی را برد. یحیی گل محمدی 
واقعا حرفه ای عمل کرد تا تیمش این بازی را ببرد. عبدی تاکید کرد: به نظر من دربی خودش اندازه یک جام می ارزد 
یعنی هر لیگ سه جام دارد که دوتای آن مربوط به دربی رفت و برگشت می شود. پرسپولیس الان یک جام زودهنگام را 

برد چرا که دربی هم مانند خود عنوان قهرمانی در تاریخ ثبت می شود و هواداران را خوشحال می کند.
مربی اسبق سرخپوشان در مورد رقابت برای قهرمانی با سپاهان تاکید کرد: امتیازات باقی مانده خیلی مهم است. 
پرسپولیس باید کار خودش را کند و تمام بازی ها را با پیروزی پشت سر بگذارد و امیدوارم که بتواند قهرمان شود چرا که 

این تیم لیاقت این را دارد تا این فصل را با قهرمانی رویایی تمام کند.

شاهین بیانی:

 بازیکنان استقلال اشتباه کردند و تنبیه شدند
حسین عبدی:

فتح دربی اندازه بردن یک جام لذت دارد 
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یک فعال سیاسی اصلاح طلب با تاکید بر این که »سعه صدری 
که حکومت نشان می دهد بیشتر از هر رفتار دیگری بر مردم تأثیر 
مثبت می گذارد«، گفت: نباید اجازه داد این اقدامات جنبه نمادین 

به خود بگیرد تا خروجی آن به ترمیم اعتماد عمومی منجر شود.
محمدعلی وکیلی در گفت وگو با ایسنا با اشاره به ابلاغ ضوابط 
بخشودگی یا تخفیف متناسب با وضعیت مشمولان افرادی که در 
جریان حوادث اخیر بر اثر رفتارهایی شغل و موقعیت شان دچار 
محدودیت یا ممنوعیت شده است، اظهار کرد: در گذشته هم 

گفته ام آنقدر که عفو و گذشت کائنات را با ما همراه می کند،  هیچ 
نمازی و هیچ عبادتی چنین قدرتی ندارد. سعه صدر و گذشتی 
مردم  بر  دیگری  رفتار  از هر  بیشتر  نشان می دهد  که حکومت 
تأثیر مثبت می گذارد و جامعه را هم با خود همراه می کند. وی 
با بیان این که »مردم نگاه به رفتار حاکمان می کنند و از آن متأثر 
می شوند«، ادامه داد: مردم اگر از حکومت مهربانی و گذشت و 
همراهی ببینند در جامعه و نسبت به دیگران نیز عطوفت و رحم 
و مروت نشان می دهند و در عین حال اگر از حکومت، بغض و 

کینه و سخت گیری ببینند، نسبت به یکدیگر سختگیر و کینه جو 
ما  همه  کرد:  تاکید  اصلاح طلب  سیاسی  فعال  این  می شوند. 
شنیده ایم که می گویند لذتی که در عفو است در انتقام نیست. 
این جمله باید در رفتارهای همه ما تبلور یابد. اگر روزی زندان های 
ما از وجود افراد خالی شد، آن روز باید جشن ملی اعلام و عفو، 
گذشت و کرامت انسانی ستایش شود. وکیلی با تاکید بر این که 
تصریح  بگیرد«،  خود  به  نمادین  نباید شکل  اقداماتی  »چنین 
کرد: چنین رخدادها و دستوراتی که منجر به عفو بخشی از افراد 

می شود خوب است اما امیدوارم جنبه سمبلیک یا نمادین به خود 
نگیرد و خروجی آن به ترمیم اعتماد عمومی و همبستگی بیشتر 
میان جامعه و مسئولان کمک کند. وی یادآور شد: مردم باید باور 
کنند چنین اقداماتی راهبرد نظام است و به همین دلیل مسئولان 
امر باید مراقب باشند تا به شکلی رفتار نشود که چنین اقداماتی 
در نگاه مردم به یک امر تشریفاتی بدل شود، بلکه مجموعه این 
اقدامات باید با حس باورپذیری مردم همراه شود تا به بازگشت 

اعتماد از دست رفته اجتماعی کمک کند.

وکیلی فعال سیاسی اصلاح طلب: 
سعه صدر حکومت بیشتر از هر رفتار دیگری بر مردم مؤثر است

حجت الاسلام و المسلمین احمد سالک:

 تامین مشارکت مطلوب مردم به افزایش 
اعتماد عمومی نیازمند است

عضو جامعه روحانیت مبارز گفت: برای تامین مشارکت مطلوب مردم در انتخابات 
باید بسترهایی که سبب کاهش اعتماد جامعه شده است، به سمت برچیده شدن 
مورد  موج سواری  زمینه هایی جهت  به عنوان  از سوی دشمنان  تا  کند  حرکت 

سوءاستفاده قرار نگیرد.
حجت الاسلام و المسلمین احمد سالک در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به ملزومات 
برای  اظهار کرد:  اسفندماه سال جاری  در  بالا  با مشارکت  انتخاباتی  برگزاری 
برگزاری پرشور انتخابات باید به چهار معیاری که رهبری انقلاب اعلام کردند توجه 
داشت، یعنی تامین سلامت، امنیت، مشارکت و رقابت که اجراشدن هرکدام از این 
موارد به الزاماتی بستگی دارد. تامین سلامت انتخابات به موضوع اصلاح قوانینی 
بستگی دارد که در مجلس در حال انجام است و باید به گونه ای پیش رود که زمینه 

کافی برای مشارکت مردم را ایجاد کند.
وی افزود: تامین امنیت انتخابات به این بستگی دارد که اعضای دستگاه ها 
و نهادهای مختلفی که در این امر دخیل هستند و در مناصب حضور دارند با 
دلسوزی و شفقت کاری کنند که برای حضور در انتخابات آرامش لازم تامین شود 
و رسانه های گروهی مختلف و صداوسیما این آرامش را برای حضور مردم فراهم 

سازند که البته انجام این امر هم به مسائل مختلفی برمی گردد.
عضو جامعه روحانیت مبارز ادامه داد:  برای تامین مشارکت مردم باید بسترهایی 
که سبب کاهش اعتماد جامعه شده است، به سمت برچیده شدن حرکت کند؛ 
مسائلی همچون گرانی، تورم و مشکل مسکن که می تواند از سوی دشمنان 
این  با  تا  گیرد  قرار  سوءاستفاده  مورد  موج سواری  جهت  زمینه هایی  به عنوان 
ترفند کلیت انتخابات را زیر سئوال ببرند که چه فایده ای دارد مردم رای بدهند و 
پای صندوق بروند. قوای سه گانه وظیفه دارند در فرصت باقیمانده تا انتخابات در 
هماهنگی بیشتر با یکدیگر در مسیر رفع این مشکلات گام بردارند تا انتخابات در 

شرایط آرامش ذهنی جامعه و همراه با اعتماد ملی روزافزون برگزار شود.
سالک با تاکید بر این که »در زمینه معیار رقابت لازم است از دوقطبی کردن جامعه 
به شدت پرهیز کرد«، گفت: این امری است که اخیراً نیز رهبری انقلاب در دیدار 
با دانشجویان به آن اشاره کردند. باید بدانیم که دمیدن در تنور دوقطبی سازی نه 
تنها رقابت را تحت الشعاع قرار می دهد که مشارکت مردم را هم زیر سئوال می برد؛ 
بنابراین نیازمندیم که زمینه هایی برای افزایش انگیزه مردم نسبت به حضور در 
انتخابات فراهم کنیم تا مانند روز قدس و 22 بهمن شرایطی ایجاد شود که مشارکت 

مردم را تقویت کند.
باید جلوی تزریق ناامیدی نسبت به انتخابات را گرفت 

این نماینده سابق مجلس با اشاره به وظایف شورای نگهبان در کمک کردن به 
افزایش مشارکت در انتخابات، تصریح کرد: افزایش مشارکت نیازمند توجه به امر 
شایسته سالاری هم هست و شورای نگهبان هم در این زمینه نقش دارد و می تواند 
به افرادی که شایستگی دارند اما به بهانه هایی از صحنه کنار می روند، طوری 
نگاه کند که این مسئله هم به نحو مطلوب حل شود. خوشبختانه به نظر می رسد 

آمادگی و زمینه سازی هم برای این مهم انجام شده است.
عضو جامعه روحانیت مبارز با تاکید بر این که »باید جلوی تزریق ناامیدی نسبت به 
انتخابات را گرفت«، گفت: تزریق ناامیدی چه از ناحیه بیگانگان باشد و چه از ناحیه 
برخی جریانات داخلی باید به جد جلوی آن را گرفت. یکی از نقشه ها و برنامه های 
اصلی دشمن همین است که اساساً توجه به انتخابات و دغدغه مندی نسبت به آن 
را در جامعه از میان بردارد. در همین زمینه است که نیازمندیم با کمک رسانه های 

ارتباط جمعی و به ویژه صداوسیما با این نقشه مقابله کنیم.

حمیدرضا ترقی :

مجلس و دولت تمرکز خود را روی تحقق 
شعار سال بگذارند

عضو شورای مرکزی حزب مؤتلفه اسلامی گفت: مجلس و دولت باید تمرکز خود 
را در جهت تحقق شعار سال و حل مشکلات اقتصادی و رشد تولید بگذارند تا 

بتوانیم از شرایط بحرانی حال حاضر عبور کنیم.
حمیدرضا ترقی درباره فرمایشات رهبر انقلاب مبنی بر همدلی و همکاری قوای 
سه گانه اظهار کرد: یکی از مهمترین نشانه های همکاری دولت و مجلس جلسات 

مشترک مساله شناسی میان آنها است.
وی افزود: همانطور که رهبر معظم انقلاب فرمودند، برای حل مسائل و مشکلات 
جامعه و مردم مکانیزمی در دولت پدید آمده و در شهرستان ها و استان ها تیم هایی 
برای مساله شناسی تشکیل شده اند تا براساس این گزارش ها دوطرف بنشینند و 
چاره اندیشی کنند و ببینند آیا حل مشکلات مردم نیاز به قانون دارد یا اینکه باید 

در اجرا حل شود.
عضو شورای مرکزی حزب مؤتلفه اسلامی بیان کرد: این همفکری دستگاه های 
اجرایی و قانونگذاری می تواند کمک بسیار خوبی در زمینه رفع مشکلات روزمره ای 

که مردم با آن سر و کار دارد بکند.
ترقی عنوان کرد: نکته دوم این است که به جای استیضاح و گرفتن وقت دولت به 
واسطه مسائلی درخصوص استیضاح و سوال از وزرا، مناسب است که بخش های 
نظارتی مجلس در جهت رفع مشکلات و چاره اندیشی برای مشکلات بخش ها و 
وزارتخانه ها وارد عمل شده و اقدام کنند و از طریق استیضاح مشکلات جامعه و 

دولت را بیشتر نکنند.
برای چنین  به نظر می رسد جلسه سران سه قوا که عمدتاً  وی تصریح کرد: 
منظوری شکل گرفته و تشکیل شده است به مسائل اساسی جامعه به خصوص 
حوزه اقتصاد و سایر حوزه ها اختصاص پیدا کند و بر آن اساس بتواند در جهت حل 
مشکلات اساسی کشور تصمیمات بجا، به موقع و فوری را بگیرد که به رضایتمندی 

مردم و افزایش مشارکت در عرصه سیاسی کشور سرعت ببخشد.
بدنه مجلس و دولت به همکاری بین قوا پایبند باشند

عضو شورای مرکزی حزب مؤتلفه اسلامی درباره اقدامات عملی مجلس برای 
همکاری با سایر قوا گفت: زمانی که روسای قوا این مسائل را مطرح می کنند لازمه 
آن این است که بدنه دولت و مجلس به این شعار و تعهد پایبند باشند و اینگونه 
نباشد که رئیس قوه برای همراهی، هماهنگی و همکاری اعلام آمادگی کند اما 
بدنه آن یعنی وزارتخانه ها، مجلس و نماینده ها از این کار پرهیز کنند و کار خودشان 

را انجام دهند.
ترقی خاطرنشان کرد: طبیعتاً لازمه این امر هم آن است که بدنه دولت و مجلس 
کاملا اغنا شوند و براساس یک اغنا نمایندگان، هیات دولت، وزرا، مدیران کل و 
استانداران در این زمینه همکاری و همراهی لازم را داشته باشند اگر این اتفاق 

بیفتد و بدنه با هم همراهی کنند طبیعتا شعار روسای قوا محقق می شود.
وی با اشاره به مشکلات اصلی کشور و فرمایش رهبری در عدم پرداختن به 
مسائل حاشیه ای  گفت: همانطور که رهبر معظم انقلاب فرمودند مسائل اصلی 
کشور در درجه اول حل مشکلات اقتصادی و اقتدار اقتصادی و معیشت مردم و 

جلوگیری از رشد تورم و رشد تولید است.

نوری قزلجه عضو کمیسیون کشاورزی مجلس گفت : دایره سیاسی دولت خیلی 
محدود است و به افراد خیلی محدودی توجه دارند و حتی در اردوگاه اصولگرایی 
هم افراد توانمند زیادی هستند که دولت می تواند ازآنها استفاده کند .الان شرایط 
به نحوی است که این جریان باید نشان دهد که می تواند کاری انجام دهد یا نمی 
تواند.چند ماه از سخنان رئیسی در مورد ترمیم کابینه می گذرد و دراین مدت فقط 
رئیس کل بانک مرکزی تغییر کرد،حالا و با شروع سال نو انگار رئیس جمهور مایل 
است به وعده های خود رنگ عمل بدهد، تا جایی که سه هفته از آغاز سال جدید 
نگذشته بود که سخنگوی دولت خبر از جابه جایی هایی داد و گفت: به منظور 
استفاده بهتر از ظرفیت مدیران، تحولات و جابه جایی های مدیریتی در دستور کار 
دولت است.لبه تیغ این سخن رئیس سازمان برنامه را نشانه رفت و رئیس آن تغییر 
کرد، اگرچه به ظاهر با عنوان استعفاء. نمایندگان هم از قافله عقب نماندند و کار 
وزیر جهاد کشاورزی را یک سره کردند، استیضاح فاطمی امین هم اعلام وصول شد 
و تا چند روز دیگر تکلیف این وزیر از آب گذشته رئیسی هم معلوم خواهد شد.این 
در حالی است که وزیر اقتصاد توانست از امضاهای استیضاح خود کم کند و به 
نمایندگان وعده ارائه بسته اقتصادی تا پانزدهم اردیبهشت را داد. پیشتر هم سه 
وزیر استعفا کردند. خبر آنلاین در گفت وگو با غلامرضا نوری قزلجه عضو کمیسیون 

کشاورزی مجلس به عملکرد دولت در این خصوص پرداخته است.
به نظر شما ترمیم کابینه تا کجا پیش خواهد رفت؟

ابتدا باید این نکته را در نظر داشته باشیم که شرایط مدیریت اجرایی کشوراصلا 

خوب نیست و حتما بایستی تغییر اتفاق بیفتد.خصوصا در حوزه های اقتصاد و 
معیشت مردم اصلا شرایط خوب نیست و لازم است چاره اندیشی شود.اگر چنانچه 
ترمیمی می خواهد اتفاق بیفتد این ترمیم باید تبدیل به احسنت شود،یعنی 
اگرفردی جایگزین می شود مدیرجدید باید حتما توانمندتر و قدرتمندتر از مدیر 
قبلی باشد تا بتواند اتفاق خوبی بیفتد،روی افراد و اشخاص که بحثی نیست روی 

توانمندی و مدیریت بحث است.این توانمند بودن لازمه ترمیم است.
بحث دیگری که می توان به آن اشاره کرد این است که دایره سیاسی دولت 
برای انتخاب مدیران باید قدری وسیع تر از این باشد ،بنظر می آید دایره سیاسی 
دولت خیلی محدود است و به افراد خیلی محدودی توجه دارند و حتی در اردوگاه 
اصولگرایی هم افراد توانمند زیادی هستند که دولت می تواند ازآنها استفاده کند 
.الان شرایط به نحوی است که این جریان باید نشان دهد که می تواند کاری انجام 
دهد یا نمی تواند،بنظر من دولت باید حتما آن دایره را بزرگتر کند و هر کسی را که 
در اردوگاه خود فرد قابلی می بینند روی کار بیاورند و از آنها استفاده کنند .مطلب 
دیگر اینکه در حالی که همه نگاه ها به وزرات خانه است من اعتقاد دارم که در 
سطوح پایین تر و در سطح استانداران هم لازم است این اتفاق بیفتد.در جلسات 
هفتگی که ما با اعضا فراکسیون داریم گزارشاتی که از استان ها و مناطق مختلف 
در آنجا مطرح می شود این استنباظ می شود که لازم است بعضی استانداران هم 
در موضع ترمیمی دولت قرار بگیرند چرا که همه سیاست های دولت را استانداران 

در استان ها مدیریت می کنند.

مهمترین چالشی که امسال دولت با آن روبرو خواهد بود چیست؟
بنظر من مهمترین چالش و آسیبی که پیش روی دولت در سال جاری است 
،درگیر شدن آن با مهندسی انتخابات مجلس و حاشیه پردازی های آن است بجای 
پرداختن به مشکلات اقتصادی و معیشتی مردم.این موضوع مهمی است و دولت 
باید خیلی دراین خصوص دقت کند،یعنی دولت در شرایطی قرار ندارد که نگاهی 
به مجلس داشته باشد و ببیند چه کسانی انتخاب می شوند و چه کسانی رای نمی 
آورند.دوباره باید خود را روی مشکلات جاری معیشتی و اقتصادی مردم متمرکز 
کند.دولت باید تلاش کند یک رضایتمندی را در جامعه ایجاد کند بلکه مردم میل 
شان برای مشارکت در انتخابات بیشتر شود .بنظر من اگر دولت اینکار را بکند دین 
خود را در بحث انتخابات ادا کرده است ولی اگر خدای نکرده وارد مباخث حاشیه 

ای و اخبار غیر رسمی شود آسیب بزرگی خواهد دید.
بعنوان یکی از اعضا کمیسیون کشاورزی با استیضاح وزیر کشاورزی موافق 

بودید؟
نه من استیضاح را امضا نکردم.

بنظر شما استیضاح بحق و بجا بود یا اینکه این تغییر نباید انجام می شده؟
قضاوت در این حوزه خیلی سخت است ولی اگر در مجلس فضایی را برای 
استیضاح وزرا در نظر می گرفتیم فضا برای خیلی از وزرا سنگین تر از وزیر جهاد و 
کشاورزی بود.حالا اگر مسائل سیاسی و یا مسائل پشت پرده ای بوده باشد که ما در 
جریان نباشیم نمی دانم ولی بنا بر مباحثی که در مجلس در جریان است بنظر می 

آید که چند تا از وزرا قبل از ایشان در معرض ترمیم بودند.
از جمله آقای فاطمی امین که مجددا استیضاح ایشان اعلام وصول شده 

است،شما با استیضاح ایشان موافق هستید؟
اجازه دهید من در این حوزه اظهار نظر نکنم.

در نهایت بفرمایید با این اتفاقات و جابجایی هایی که صورت گرفته عملکرد 
دولت بهتر خواهد شد یا خیر؟

واقعیت مطلب اینکه با این سلیقه سیاسی دولت اتفاق خاصی نخواهد افتاد 
.همانطور که گفته شد لازم است دولت یک مقدار سلیقه سیاسی خودش را اصلاح 
کند،دولت خیلی جناحی و محدود نگاه می کند .دولت فقط افرادی را که در ستاد 
انتخاباتی بوده اند و یا کسانی که از نظر سیاسی همراهی کرده اند، می بیند و اگر 
دایره دید خود را در همین اندازه نگه دارد من بعید می دانم تبدیل به احسنتی 
اتفاق بیفتد و ترمیم نتیجه ای دهد. دولت باید دایره دید خود را وسیع تر کند و 
با نگاه بلند تری به موضوعات نگاه کنند و قدری بیشتر باید احساس مسئولیت 

داشته باشد .
برخی وزرای دولت سیزدهم وزرای ضعیفی هستند و می توان گفت در زمان رای 
اعتماد نمایندگان مجلس به صرف همسو بودن با دولت، کارنامه آنها را بدون بررسی 
دقیق، تایید کردند. قبول دارید نمایندگان با رودربایستی با آقای رئیسی به برخی 

وزرا رای اعتماد دادند.
بله،این دقیقا همان نقطه تداخل است که مجلس هم در این ناکارآمدی شریک 
است.مجلس چنان باز با این موضوع برخورد کرد و آن موضع نظارتی خود را پایین 
آورد و با آن 220 امضایی که برای دعوت ازآقای رئیسی فرستادند دولت دست خود 
را خیلی باز دید و گفت هرکسی را بیاورم در مجلس رای اعتماد خواهد آورد و همین 
اتفاق هم افتاد .مجلس با این موضوع خیلی ساده وآسان برخورد کرد و دولت هم 

رفت به سمتی که بجای افراد کارآمد افراد نزدیکتر را انتخاب کرد.

نوری قزلجه نماینده مجلس: مجلس ناکارآمدی دولت شریک است

رئیسی باید علاوه بر وزراء ، استانداران را هم ترمیم کند

یک کارشناس مسائل بین الملل درباره درگیری های اخیر در سودان می گوید: 
سناریوهایی درکار است تا آنچنان به بحران سودان توسعه بدهند تا جهان را از بحران 
اوکراین منحرف کنند و ذهن ها متوجه سودان شود. همانطور که می بینیم گروه 
های واگنر متصل به روسیه امروز در سودان فعال هستند و این مساله را تقویت می 
کنند و این سناریو به ذهن می رسد که شاید روس ها می خواهند با تقویت بحران 
سودان و به خطر انداختن منافع کشور های غربی، امتیازاتی را در مساله اوکراین 

کسب کنند. نباید از این مساله غفلت کرد این موضوع می تواند بسیار مهم باشد.
نقش آب در بحران های منطقه ای برجسته است

دکتر میرقاسم مومنی در گفت وگو با شفقنا آینده در پاسخ به این سوال که چرا به 
یکباره شاهد درگیری های داخلی در سودان هستیم؟ آیا این وضعیت می تواند برای 
منطقه و شمال آفریقا تبعاتی داشته باشد؟ اظهار داشت: آنطور که گفته می شود 
رقبای نظامی بر سر تسلط بر حاکمیت و قدرت درگیر شده اند. البته این ظاهر مساله 
است و بحث هایی بزرگتر و منافعی بلندمدت تر در جریان است. در بحث سودان 
چندین مساله مطرح است؛ یک وجه مسائل منطقه ای است در آفریقا رقابت هایی 
بین اروپا و آمریکا و چین و روسیه وجود دارد که بر سر تسلط بر منابع انرژی و نفت و 
گاز و منابع طبیعی است، دومین مساله منابع آب است. سودان سرچشمه رود نیل 

است و نقش آب در بحران های منطقه ای برجسته است.
اسرائیل در مساله جدایی سودان جنوبی حضور فعالی دارد

وی با بیان اینکه مصر و کشورهای منطقه به سرچشمه های رود نیل وابستگی 
شدیدی دارند اظهار داشت: سودان می تواند در این بین نقشی اساسی ایفا کند. 
بحث دیگر حضور نیروهای نیابتی مثل گروه واگنر ها است که به روسیه وابسته 
هستند و در جنگ حضور دارند. بحث دیگر اسرائیل است که در مساله جدایی 
آمریکا و عربستان سعودی هم در آن  سودان جنوبی حضور فعالی دارد. نقش 

سرزمین برجسته است که تحولات شمال آفریقا را از آن نقطه پیگیری می کنند. 
مساله سودان از این منظر پیچیده است و شروع تنش ها می تواند به شدت سرایت 
کننده باشد. ناآرامی و عدم حاکمیت دولت وحدت ملی در لیبی می تواند سودان را 

به این بحران مرتبط کند و تنش را به شمال آفریقا بکشند.
هدف می تواند تسلط بر منابع نفت و گاز منطقه یا منابع آبی باشد

وی افزود: من فکر می کنم هدفی بزرگتر در پشت صحنه این درگیری ها جریان 
دارد. هدف می تواند تسلط بر منابع نفت و گاز منطقه یا منابع آبی باشد. ضمن 
اینکه نقش دولت های فرا منطقه ای نیز بسیار مهم است. چین، روسیه، اسرائیل و 
عربستان سعودی و… در این بحران نقشی ایفا می کنند. اگر به موقعیت جغرافیایی 
و ژئوپولتیکی کشور سودان و مسیری که این کشور در آن قرار گرفته توجه کنیم می 
بینیم که سودان نقطه ای استراتژیک در منطقه است و تسلط بر این کشور می تواند 
منافع زیادی برای حاکمان این کشور داشته باشد جنگی که امروز بین دو ژنرال اتفاق 
افتاده پشتوانه های متعددی دارد. این بحران را ایجاد کرده اند تا از این طریق به 

منافع اقتصادی و امنیتی و سیاسی خود برسند.
آفریقا همواره آبستن حوادث بود

مومنی تصریح کرد: این بحران حتما پیامد هایی برای منطقه خواهد داشت. 
منطقه آفریقا چندین دهه درگیر اختلافات، غارت ها و جنگ های داخلی شده که 
می توان در این رابطه به اختلافات قومی و قبیله ای و تنش های مرزی و اختلافات 
مذهبی و تفاوت های زبانی و نژادی اشاره کرد. کشورهای آفریقایی مشکلات زیادی 
با هم دارند. آفریقا همواره آبستن حوادث بود. باید به خاطر داشته باشیم که چه قتل 
عام هایی در روآندا شد. یا در اتیوپی یا کنگو و حتی در لیبی، الجزایر و مراکش نیز 
تاریخچه ای از جنگ و فعالیت نهضت های آزادیبخش و گروه های داعشی و نظامی 
و چنین فعالیت هایی وجود داشته و منطقه همواره آبستن بحران های مختلف بوده 

و هست. در این منطقه می توان وقوع بحران ها را متصور شد یا گفت که سناریوهایی 
درکار است تا آنچنان به بحران سودان توسعه بدهند تا جهان را از بحران اوکراین 
منحرف کنند و ذهن ها متوجه سودان شود. همانطور که می بینیم گروه های واگنر 
متصل به روسیه امروز در سودان فعال هستند و این مساله را تقویت می کنند و این 
سناریو به ذهن می رسد که شاید روس ها می خواهند با تقویت بحران سودان و به 
خطر انداختن منافع کشور های غربی، امتیازاتی را در مساله اوکراین کسب کنند. 
نباید از این مساله غفلت کرد این موضوع می تواند بسیار مهم باشد. این بحران 
می تواند زمینه ای برای منحرف کردن اذهان عمومی از بحرانی دیگر باشد. این 
استراتژی در مسائل نظامی مورد پذیرش است. ممکن است روس ها برای تحت 
تاثیر قرار دادن بحران اوکراین بحراین دیگر ایجاد کرده باشند این سناریویی محتمل 

است و نظر شخصی من این است.

در گفت وگو با یک کارشناس مسائل بین المللی بررسی شد؛

سناریوهای احتمالی درگیری های سودان

دبیر کل جمعیت ایثارگران انقلاب اسلامی با اشاره به تاکید 
رهبر انقلاب به سران قوا بر پرهیز از حاشیه ها گفت: روسای 
سه قوه باید مشخص کنند که برای تحقق منویات رهبری می 

خواهند چه گام های عملیاتی را بردارند.
بر  انقلاب مبنی  مجتبی شاکری درباره فرمایشات رهبر 
همدلی و همکاری قوای سه گانه اظهار کرد: عملکرد قوای 
سه گانه در هم تنیده است به طوری که اگر نمایندگان مجلس 
فهم درستی از مشکلات و نیازهای قوه مجریه نداشته باشند، 

نتیجه تلاش هایشان به کار دولت نمی آید.
با مجلس در  وی در عین حال خواستار همکاری دولت 
زمینه قانون گذاری شد و در این رابطه به برنامه هفتم توسعه 
برنامه،  تاخیر در تدوین  به دلیل  اشاره کرد و توضیح داد: 
بودجه 1402 بدون برنامه هفتم توسعه تصویب شد که این 
رویه منطقی نیست و باید هرچه سریعتر لایحه برنامه هفتم 
به مجلس ارسال شود. دبیر کل جمعیت ایثارگران انقلاب 
اسلامی با بیان اینکه نکات فراوانی برای همکاری مجلس و 
دولت وجود دارد، خواستار آن شد که دولت از ظرفیت مجلس 
استفاده کرده و در جلسات محدودتر نکات و تذکرهایی که 

نمایندگان درباره برخی وزرا دارند، را مورد بررسی قرار دارند.
این فعال سیاسی حضور بی نظیر مردم در نماز عید فطر 

تهران و سایر شهرها و مناطق کشور را همچون راهپیمایی 
22 بهمن بی نظیر توصیف کرد و افزود: مردمی که اینگونه 
به صحنه آمدند، آمادگی دارند که موضوع مشارکت برای آنها 
تعریف شود. این نکته کلیدی است و ما باید نقش مردم را 
در قوه مجریه، قضاییه و مقننه تعریف کنیم. نمی شود فقط 
بگوییم مردم در صحنه کمک کنند باید موضوع مشارکت 
این  می توانند  چگونه  مردم  که  بگویید  که  کنید  تعریف  را 
مشارکت را انجام دهند. شاکری ادامه داد: زمانی مردم باید 
در قالب شرکت های دانش بنیان مشارکت کنند، زمانی دیگر 
باید کارهای جهادی و زمانی هم باید کارهای تعاونی را انجام 
دهند؛ بنابراین باید موضوع مشارکت را برای مردم تعریف کرد 

تا نقش آفرین باشند.
همکاری سه قوه و اهمیت آن در مشارکت مردم

این فعال سیاسی، هماهنگی سه قوه برای پیشبرد اهداف 
اصلی کشور را موضوعی مهم دانست و با اشاره به تاکید رهبر 
انقلاب در نپرداختن به حاشیه ها گفت: ما اکنون در معرض 
گستاخی و کینه ورزی رسانه های معاند خارجی و کسانی که 

در داخل تکرار کننده و دنبال کننده خواسته های دشمنان 
هستند، قرار داریم که به دنبال حاشیه سازی هستند.

معاندان  افزود:  انقلاب اسلامی  ایثارگران  عضو جمعیت 
از هر موضوعی برای ایجاد اختلاف بهره برداری می کنند 
تا وحدت قوای سه گانه شکسته شود. این مسئله در فضای 
رسانه ای پرتکرار است با یک تصویر، جمله و یا توییتی که انجام 

می شود این موضوع را دامن زده و حاشیه سازی می کنند.
روسای سه قوه، سخنان رهبری را عملیاتی کنند

دبیر کل جمعیت ایثارگران انقلاب اسلامی عنوان کرد: 
مسئولان باید روی موضوعات اصلی کشور تمرکز کرده و به 

فرعیات نپردازند تا بیانات رهبری جامه عمل پوشانده شود.
شاکری ادامه داد: اینکه رهبر معظم انقلاب بر پرهیز از 
حاشیه ها تاکید کردند، به این معناست که باید روسای سه 
قوه به صراحت عنوان کنند که در حوزه کاری خود در صدد 
انجام چه کارهای عملیاتی هستند و در این رابطه باید چند 
گام عملیاتی نیز عملیاتی نیز طراحی کنند تا شرایط جدیدی 

برای کشور فراهم شود.

دبیر کل جمعیت ایثارگران انقلاب اسلامی:

سه قوه برای تحقق بیانات رهبری در همکاری قوا، گام های عملیاتی بردارند
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نیست. همانا عبادت، اندیشیدنِ 

بسیار در کار خداوند است.
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وزارت بهداشت: 1۰هزار پرستار امسال جذب می شوند
معاون پرستاری وزارت بهداشت با اشاره به جذب 10 هزار نفر پرستار در سال جاری از رشد 75 درصدی درآمد 
حاصل از تعرفه خدمات پرستاری در سال 1402 خبر داد.عباس عبادی درباره جذب نیروی پرستاری در وزارت 
بهداشت اظهار کرد:  در سال جاری مجوز جذب 25 هزار نفر در وزارت بهداشت صادر شده است که 8800 
نفر از این استخدام ها مربوط به پرستاران خواهد بود.وی با اشاره به اینکه حدود 500 نفر بهیار در سال جاری 
جذب می شوند، افزود: در بخش فوریت های پزشکی 3500 نفر و در بخش بهداشت 8000 نفر جذب خواهند 
شد که البته در این قسمت ها نیز فضا برای جذب پرستاران مهیاست زیرا برخی پرستاران می توانند در خدمات 
پیش بیمارستانی جذب شوند و بخشی دیگر از پرستاران نیز که تمایل داشته باشند در برنامه پزشکی خانواده به 
عنوان مراقب سلامت فعالیت کنند؛ می توانند در بخش بهداشت جذب شوند.عبادی ادامه داد: در مجموع 
بیش از 10 هزار نفر از پرستاران می توانند در سال جاری در وزارت بهداشت جذب شوند که 8800 نفر به طور 

مستقیم در بخش پرستاری و مابقی در بخش های بهداشت و فوریت پزشکی استخدام می شوند.

مرگ 116 نفر در تصادفات تعطیلات عید فطر
رئیس پلیس راه کشور از جان باختن 116 مسافر در تصادفات رخ داده در تعطیلات عید فطر خبر داد.سردار 
حسن مومنی در خصوص آخرین وضعیت آمار تردد و تصادفات در سفرهای تعطیلات عید سعید فطر اظهار 
داشت: آمار تردد در محورهای شمالی نسبت به مدت مشابه در تعطیلات عید سعید فطر در سال گذشته حاکی 
از افزایش تردد است. رئیس پلیس راه تصریح کرد: از چهارشنبه بعد از ظهر تا روزیکشنبه که در تعطیلات عید 
سعید فطر بودیم متاسفانه 116 نفر از هموطنان در تصادفات جان باختند.وی گفت: 1600 نفر از مسافران نیز 
در این مدت در اثر تصادفات مجروح و مصدوم شدند.رییس پلیس راه متذکر شد: متاسفانه چهار علت عمده 
عدم توجه به جلو، سرعت و سبقت غیرمجاز و خستگی و خواب آلودگی عامل 82 درصد تصادفات رانندگی 

است.

آیا 2 روز غیبت دانش آموزان از مدرسه در هرماه مجاز است؟
روز غیبت  دو  بودن  آیا مجاز  اینکه  پیرامون  پرسشی  به  پرورش  و  آموزش  وزارت  متوسطه  آموزش  معاون 
دانش آموزان از کلاس درس در هرماه صحت دارد؟ گفت: چنین بحثی مبنی بر اینکه دانش آموز مجاز باشد هر 
ماه دو روز غیبت کند، به هیچ وجه موضوعیت ندارد. مبنای آموزش های ما در مدارس، آموزش حضوری است 
و اگر غیبت دانش آموزی غیرموجه باشد طبق قوانین و آیین نامه ها با وی برخورد می شود. محمدمهدی کاظمی 
در پاسخ به اینکه اخیرا خبری در شبکه های اجتماعی مبنی بر مجاز بودن 2 روز غیبت ماهانه دانش آموزان از 
کلاس درس منتشر شده بود، چنین موضوعی صحت دارد؟ اظهار کرد: تکلیف غیبت های غیرمجاز که روشن 

است و دانش آموزان اگر غیبت غیرمجاز داشته باشند در نمرات انضباطی شان اثرگذار است.

اولین سند الکترونیکی ازدواج صادر شد
رئیس سازمان ثبت اسناد و املاک کشور از صدور اولین سند الکترونیکی ازدواج خبر داد. حسن بابایی با 
اشاره به صدور اولین سند الکترونیکی ازدواج طی روز های گذشته، گفت: در آینده نزدیک، صدور کلیه اسناد 
ازدواج به صورت الکترونیکی خواهد بود.رئیس سازمان ثبت اسناد و املاک کشور تصریح کرد: حذف اوراق 
بهادار از اسناد ازدواج، جلوگیری از جعل این اسناد، تصدیق اصالت سند الکترونیکی، دسترسی لحظه ای افراد 
ذی نفع به اسناد و همچنین ارسال برخط اعلامیه ازدواج به سازمان ثبت احوال، از جمله مزایای الکترونیکی 

شدن اسناد ازدواج است.

17۵۰ ساختمان غیر مجاز تخریب شد 
فرمانده یگان حفاظت سازمان امور اراضی کشور اظهار داشت: سال گذشته 31 هزار و 475 مورد تغییر کاربری 
اراضی کشاورزی گزارش داشتیم که از این تعداد نزدیک به 28 هزار مورد توسط گشت حفظ کاربری سازمان امور 
اراضی کشور بازدید و اخطار داده شد.سرهنگ اکبر امینی ادامه داد: 25 هزار و 600 مورد از تغییر کاربری ها 
نیز مشمول اجرای تبصره )2( ماده 10 قانون حفظ کاربری اراضی زراعی و باغات شد و 1750 مورد از ساخت 
و سازهای غیرمجاز در اراضی کشاورزی قلع و قمع شدند.وی افزود: سامانه 131 امور اراضی کشور شبانه روز 

آماده دریافت اطلاعات و گزارش های تغییر کاربری و ساخت و سازها در اراضی کشاورزی از سوی مردم است.

حضور زنان بدون حجاب در موزه ها ممنوع شد
اداره کل موزه های کشور در بخشنامه ای به ادارات کل میراث فرهنگی استانها اعلام کرد:حضور افراد بدون 

رعایت حجاب اسلامی در موزه ها ممنوع است.

جانشین رئیس پلیس فتا فرماندهی انتظامی استان قم خبرداد:

اجرای طرح برخورد با بی حجابی در فضای مجازی
جانشین رئیس پلیس فتا فرماندهی انتظامی استان قم از اجرای طرح برخورد با بی حجابی در فضای 

مجازی خبر داد و گفت: تاکنون 920 صفحه و کانال مجازی شناسایی و برخورد صورت گرفته است.
سرهنگ هادی سیفی اظهارداشت : نظر به وجود مستندات قانونی لازم برای برخورد با هر گونه ترویج فساد 
و فحشا و اعمال خلاف عفت عمومی و همینطور ترویج به سبک زندگی غربی و بی حجابی در فضای مجازی 
به طور خاص در کانال ها صفحات و گروه های شبکه های اجتماعی ، پلیس فتا با مصادیق مرتبط با هنجار 

شکنی های گفته شده برخورد خواهد کرد.
وی افزود:این اقدامات تا کنون منجر به برخورد قانونی با تعدادی از فعالین فضای مجازی و همینطور صنوف 
شده است.  سرهنگ سیفی ادامه داد: در زمینه اقدامات تاکنون تعدا 920 صفحه و کانال مجازی شناسایی و 
برخورد شده است که برخوردها شامل احضار،اخذ تعهد، قطع دسترسی و تشکیل پرونده قضایی بوده است.
 جانشین پلیس فتا استان اظهار داشت:مطالبه عمومی برای پاکسازی فضای مجازی به خصوص بخش 
های مرتبط با استان قم همواره وجود داشته که در طرح جاری اقدامات شناسایی پیشگیرانه و مقابله ای با 
هماهنگی قضایی به صورت جدی به انجام خواهد رسید. پلیس فتا وفق رویه جاری در حال رصد و مقابله با 
هر گونه ترویج اعمال خلاف قانون در فضای مجازی مرتبط با حجاب و عفت عمومی هست. این رصد شامل 
فعالیت افراد و صنوف هست . سرهنگ سیفی در پایان افزود: ضمن دعوت  فعالین حوزه های مختلف فضای 
مجازی به رعایت الزامات قانونی در خصوص ارزش های دینی و ایرانی در تولید و نشر محتوا در فضای مجازی 
از عموم شهروندان متدین و انقلابی استان  هم دعوت به عمل میاد که مصادیق هنجار شکنی را از طریق کانال 

های ارتباطی پلیس اعلام کنند

مدیرکل تعزیرات حکومتی استان قم خبرداد:

مجازات 1۸ میلیارد ریالی قاچاقچی انواع کالا 
مدیرکل تعزیرات حکومتی استان قم گفت: در بازرسی از یک دستگاه خودروی کامیونت و کشف مقداری 

کالای قاچاق، متهم به پرداخت بیش از 18 میلیارد ریال جزای نقدی در حق دولت محکوم شد. 
مهدی ریاضی در این زمینه افزود: ماموران کاشف در حین کنترل خودروهای عبوری در محور منطقه ویژه 

سلفچگان به یک دستگاه خودروی کامیونت ایسوزو مظنون می شوند.
وی اضافه کرد: پس از متوقف نمودن خودرو و بازرسی از خودروی مذکور، تعداد 17 کارتن وسایل چراغ 
مطالعه تلسکوپی، یک کارتن شیرآلات، 38 طاقه انواع پارچه به ارزش پنج میلیارد و 278 میلیون و 469 هزار 

و 782 ریال را به ظن قاچاق کشف می کنند.
وی ادامه داد: مراتب برای سیر مراحل رسیدگی به اداره کل تعزیرات حکومتی استان قم ارسال و در ادامه 
برای متهم پرونده تشکیل شد. ریاضی گفت: شعبه رسیدگی کننده ضمن احضار متهم، به دلیل عدم ارائه 
مدارک مثبت گمرکی، اتهام قاچاق را محرز و مسلم دانست و متهم را علاوه بر ضبط محموله مکشوفه قاچاق 
به نفع دولت، به پرداخت مبلغ 18 میلیارد و 278 میلیون و 469 هزار و 782 ریال جزای نقدی در حق دولت 
محکوم نمود.وی خاطرنشان کرد: بر اساس قانون، همه محموله مکشوفه قاچاق توسط مرجع کاشف، تحویل 

اداره جمع آوری و فروش اموال تملیکی استان شد.
 

در راستای حفظ آرامش بصری حرم مطهر؛

پارکینگ موتورسیکلت چهار راه بازار جابه جا می شود
ساماندهی پارک موتورسیکلت ها و لزوم حفظ آرامش بصری حرم مطهر و اماکن زیارتی و مذهبی مجاور، 

عامل جابه جایی پارکینگ موتور سیلکت ابتدای خیابان وحدت شده است. 
به گزارش روابط عمومی شهرداری قم، پارکینگ موتورسیکلت واقع در چهارراه بازار ابتدای خیابان آستانه 
به رمپ پارکینگ طبقاتی زائر مقابل ایستگاه شماره 5 آتش نشانی جابجا خواهد شد که این طرح با هدف 
ساماندهی پارکینگ موتورسیکلت و لزوم حفظ آرامش بصری  و سیمای شهری اطراف حرم مطهر انجام 

خواهد شد . 
لازم به ذکر است بخش زیادی از فضای طبقه منفی 3 پارکینگ طبقاتی به موتورسیکلت اختصاص دارد و 
در این طرح پارکینگ موجود به محل جدید که به صورت مسقف با قابلیت افزایش حجم پارک موتورسیکلت 
و همچنین افزایش ایمنی پارکینگ و سهولت در تردد شهروندان از ویژگی های آن به حساب می آید، منتقل 

خواهد شد . 
احداث و ساماندهی پارکینگ های موتورسیکلت در سطح شهر و بخصوص اطراف حرم مطهر و اماکن زیارتی 
و تجاری از سیاست های اجرایی سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم بوده که در سال گذشته نیز در بلوار 
امام موسی صدر مقابل صحن امام جواد)ع( پارکینگ موتورسیکلت ایجاد شد که به ساماندهی و نظم بخشی 

این معبر کمک شایانی کرده است.

معاون فنی عمرانی شهرداری قم  خبرداد:

پیش بینی ۲۲۵ هزار تن آسفالت
 برای معابر شهری

معاون فنی عمرانی شهرداری قم از پیش بینی 225 هزار تن آسفالت برای 
بهسازی و روکش آسفالت معابر برای سال 1402 خبر داد. 

عباس حلوایی زاده در گفت و گویی اظهار داشت: امسال حدودا 225 هزار 
تن آسفالت برای بهسازی روکش آسفالت در شهر پیش بینی شده است که 

شامل مناطق هشتگانه و پروژه های شاخص میشود. 
وی با اشاره به چالش های توزیع آسفالت در شهر افزود: سال 99 قیمت هر تن 
قیر حدود دو میلیون تومان بود که به 17 میلیون تومان در سال 1402 رسیده 
است. این موضوع موجب شد در سال 1401 نتوانیم به عدد مطلوب در تناژ 
آسفالت برسیم اما در سال 1402 با افزایش بودجه در نظر داریم جهشی در این 

زمینه ایجاد کنیم.  
معاون فنی عمرانی شهرداری قم با اشاره به استفاده از سیستم مدیریت 
روسازی راه ها برای توزیع صحیح آسفالت در معابر شهر قم ادامه داد: با این 
روش، کار توزیع آسفالت قائم به شخص نبوده و به صورت سیستمی و بر اساس 

اسکن مشکلات روسازی آسفالت در معابر مختلف صورت می گیرد.  
وی افزود: این نرم افزار بر اساس اطلاعات جمع آوری شده، اولویت بندی 
نیز انجام  بازدید میدانی  با دوربین و  انجام داده و همزمان رصد  آسفالت را 

می شود.  
به گفته حلوایی زاده، این کار سال 1401 برای معابر اصلی با عرض بیش از 

16 متر انجام شد و امسال معابر فرعی نیز انجام می شود.  
وی با اشاره به اینکه مسئله مهم در استفاده از این نرم افزار بروزرسانی آن است 
خاطرنشان کرد: وقتی ترمیم روکش انجام می شود باید بروزرسانی انجام شود تا 

اولویت ها هم بروز شود.  
معاون فنی عمرانی شهرداری قم گفت: همچنین مجوزهای حفاری که برای 
شرکت های زیرساختی صادر می شود از آنجا که در معابر خرابی ایجاد می کند، 
باید در نرم افزار بارگذاری شود. با بروز رسانی این وقایع می توانیم به یک مدیریت 

پایدار در روند بهسازی آسفالت معابر دست پیدا کنیم.  
وی با اشاره به اینکه کیفیت آسفالت شهرداری قم در کشور رتبه برتر را دارد 
افزود: در این زمینه به نوعی حساسیت به خرج داده ایم که دچار کمتر خرابی 

شویم.  
حلوایی زاده ادامه داد: در گذشته کمی در مسئله زیرسازی آسفالت نقص 
داشتیم که در این زمینه نیز تحولاتی ایجاد کردیم چرا که اگر زیرسازی آسفالت با 

کیفیت نباشد، با بهترین نوع آسفالت هم به مشکل خواهیم خورد. 
وی خاطرنشان کرد: مسئله دیگر ایجاد هماهنگی با شرکت های زیربنایی 
است تا معابری که به تازگی آسفالت می شود، مورد حفاری قرار نگیرد. تلاش 
کردیم اقدامات خودمان را با بودجه شرکت های زیرساختی هماهنگ کرده و با 
انعطاف پذیری و اطلاع رسانی به موقع، مانع از اتلاف سرمایه در روسازی معابر 
شویم.   معاون فنی عمرانی شهرداری قم گفت: زمانی که تمام زیرساخت های 
شهر تکمیل شود و در عین حال دیگر توسعه شهری نداشته باشیم، نیاز ما به 
آسفالت به مرور کاهش می یابد اما تا زمانی که توسعه شهری داریم، باید به 

صورت مستمر این اقدامات را انجام دهیم.  
 

مدیر منطقه دو شهرداری قم خبرداد:

انجام 7۵ پروژه با هزینه ۵۵00 میلیارد ریال 
مدیر منطقه دو شهرداری قم گفت: در سال گذشته 75 پروژه با اعتباری بالغ بر 
5 هزار و 500 میلیارد تومان در سطح منطقه دو به بهره برداری رسید و در اختیار 

شهروندان قرار گرفت.
رضا رحیمی در گفت وگویی ، تعداد پروژه های انجام شده در سطح منطقه دو 
در سال 1401 را مورد توجه قرار داد و اظهار داشت: در سال گذشته 75 پروژه 
با اعتباری بالغ بر 5 هزار و 500 میلیارد تومان در سطح منطقه دو به بهره برداری 

رسید و در اختیار شهروندان قرار گرفت.
وی یکی از این پروژه ها را لوله گذاری در بلوار جمهوری اسلامی دانست و ابراز 
کرد: 700 متر طول لوله گذاری در حدفاصل خیابان جوادالائمه تا رودخانه قم 

با اعتباری بالغ بر 60 میلیارد ریال در سال گذشته اجرایی شد.
مدیر منطقه دو شهرداری قم، از توزیع بیش از 10 هزار تن آسفالت در سطح 

معابر اصلی و فرعی با هزینه ای بالغ بر 150 میلیارد ریال خبر داد.
وی با بیان اینکه در راستای هدایت آب های سطحی نیز احداث کانال خیابان 
خازنی و بلوار جمهوری اسلامی صورت گرفت، مطرح کرد: این پروژه با 1200 

متر طول و با مبلغی بالغ بر 70 میلیارد ریال مورد بهره برداری قرار گرفت.
رحیمی شاخص ترین پروژه در سطح منطقه دو را زیرگذر و تقاطع شهدای 
امنیت با اعتباری بیش از 3 هزار میلیارد ریالی برشمرد و یادآور شد: این پروژه 
در یکی از گام های طرح بزرگ قم در مسیر تحول در انتهای سال گذشته به 
بهره برداری رسید و این پروژه نقش مهمی در مدیریت ترافیک داشته و تکمیل 

شدن یکی از شریان های ترافیکی شهر به شمار می رود.
 

شهردار منطقه هشت قم خبرداد:

هزینه ۲۲۵ میلیاردی هزینه خدمات 
شهری درپردیسان

شهردار منطقه هشت قم از جمع آوری نزدیک به 22هزار تن زباله از سطح این 
منطقه توسط نیروهای خدماتی خبر داد.

محمدحسین علی اکبری با اشاره به تلاش شبانه روزی نیروهای خدماتی 
شهرداری منطقه هشت اظهار داشت: در طول سال گذشته نزدیک به 22هزار 
تن زباله از سطح منطقه جمع آوری شده و همچنین 1300تن آسفالت جهت 

لکه گیری معابر توزیع شده است.
وی در ادامه با بیان اینکه 166نفر نیرو در حوزه خدمات شهری منطقه هشت 
به صورت شبانه روزی در حال فعالیت هستند ابراز کرد: در سال گذشته علاوه 
بر حمل خاک و نخاله در سطح منطقه، بیش از 81هزار متر طول رنگ آمیزی 
جداول و همچنین رنگ آمیزی دیوارهای نازیبا و ایستگاه های اتوبوس و پایه 
تابلوها جهت زیباسازی معابر انجام شده است و در خصوص رفع آب گرفتگی 

معابر نیز 400مورد اقدامات مختلف در این خصوص صورت گرفته است.
مدیر منطقه هشت شهرداری قم با اشاره به هزینه رفت وروب و جمع آوری زباله 
در پردیسان خاطرنشان کرد: در سال گذشته 225میلیارد ریال هزینه رفت وروب 
و جمع آوری زباله در سطح منطقه بوده و از شهروندان تقاضا داریم در جهت 
تنظیف و پاکیزه نگه داشتن هرچه مناسب تر شهر با به موقع گذاشتن زباله های 
خود و اجتناب از ریختن زباله در معابر یاری رسان نیروهای خدوم خدماتی 

شهرداری باشند.

مدیرعامل سازمان بهسازی اطراف حرم مطهر خبرداد:

آغاز عملیات سنگفرش و فضای سبز 
میدان شهید مطهری 

مدیرعامل سازمان بهسازی اطراف حرم مطهر از آغاز عملیات سنگفرش و 
فضای سبز میدان شهید مطهری خبر داد.

به گزارش واحد خبر سازمان بهسازی و نوسازی اطراف حرم مطهر، علیرضا 
خاکی با اشاره به اجرای طرح بهسازی میدان شهید مطهری اظهار داشت: این 
پروژه در راستای بهسازی سیما و منظر یکی از مهم ترین میدان های اصلی شهر 

از دی ماه سال گذشته آغازشده است و پیشرفت قابل توجهی داشته است.
وی مشکلات و پیچیدگی های بهسازی این میدان را مورد توجه قرار داد و 
خاطرنشان کرد: این مشکلات در ابتدا و حین کار در عملیات زیرسازی این 

پروژه وجود داشت.
مدیرعامل سازمان بهسازی اطراف حرم مطهر با بیان اینکه زیرسازی این پروژه 
به اتمام رسیده است، مطرح کرد: عملیات سنگفرش این میدان به مساحت 5 

هزار و 500 مترمربع و انجام فضای سبز به مساحت 4 هزار مترمربع آغاز شد.

 مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان قم، نرخ بیکاری استان را 6.9 درصد  اعلام 
کرد و گفت: قم دارای یک میلیون و 417 هزار نفر جمعیت است که از این میان 390 

هزار نفر جمعیت فعال به حساب می آیند و 40 هزار نفر جویای کار هستند.
وحید وزیری راد روز دوشنبه در گفت وگو با خبرنگاران به مناسبت هفته کار و کارگر 
)پنجم تا یازدهم اردیبهشت ماه( به اقدام های انجام شده برای توسعه مشاغل خانگی 
در قم اشاره کرد و اظهارداشت :  در این رابطه 62 میلیارد تومان تسهیلات پرداخت و 
همچنین با برپایی نمایشگاه های عرضه مستقیم کالا تلاش شد تا بازار خوبی برای 

تولیدات این بخش در استان ایجاد شود. 
احداث مسکن کارگری اولویت  مهم قم است 

وزیری راد افزود : در زمینه ساخت واحدهای مسکونی برای کارگران تلاش گر استان 
قم جدی هستیم و پیش بینی های لازم در این خصوص انجام شده است تا با استفاده 
از ظرفیت های طرح نهضت ملی مسکن تعداد قابل توجهی از کارگران استان صاحب 
تامین  سرمایه گذاری  شرکت  ورود  دنبال  به  همچنین  داد:  ادامه  وی  شوند.  خانه 
اجتماعی )شستا(  به طرح های تولید قم به خصوص در زمینه دارو هستیم که با این کار 
علاوه بر افزایش سهم درآمدهای استان از فعالیت های اقتصادی، فرصت های شغلی 
متعددی نیز در بخش های تولیدی ایجاد خواهد شد. وی افزود: در طول سال های اخیر 
از ظرفیت خیران در رابطه با توسعه خدمات مورد نیاز کارگران در بخش های مختلف به 
خصوص حوزه درمان،  به خوبی استفاده شد و اکنون توسعه زیرساخت ها و خدمات 

قابل ارائه در بیمارستان امام رضا)ع(  در دستور کار است.
12 هزار فرصت شغلی دربخش کارگری وجود دارد

وی نرخ بیکاری استان را 6.9 درصد بیان کرد و افزود: قم دارای یک میلیون و 417 
هزار نفر جمعیت است که از این میان 390 هزار نفر جمعیت فعال به حساب می آیند و 

40 هزار نفر جویای کار هستند.
وی ادامه داد: نکته قابل توجه در این موضوع، این است که ما افراد جویای کار در 
استان داریم اما از طرف دیگر نیروی کار کارگری کم داریم؛ اگر همین امروز کسی 

بخواهد وارد کار کارگری در استان قم شود 12 هزار فرصت شغلی وجود دارد.
مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی  استان قم گفت: باید انگیزه و رغبت به کار در 
واحدهای تولیدی در میان افراد جویای کار تقویت شود چرا که صنعت قم مسیر رو به 
رشدی را طی می کند و با پرداخت 799 میلیارد تومان تسهیلات تبصره 18 و همچنین 
حجم قابل توجهی دیگر از اعتبارات در قالب تسهیلات تبصره 16، فضای اشتغال 

خوبی در استان ایجاد شده است.
تقدیر از اقدامات اداره کار قم درمبارزه با فساد و ایجاد شفافیت

وی بیان داشت: در زمینه هدفمندی یارانه ها نیز اداره کل تعاون،  کار و رفاه اجتماعی 
استان برای جلوگیری از رفت وآمد مردم میان دستگاه های مختلف، یک ساختمان مجزا 
را برای رسیدگی به مسائل مورد نظر متقاضیان اختصاص داد و به تسهیل امور در این 
خصوص پرداخت. وی ادامه داد: اقدام های اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان 
در مبارزه با فساد و ایجاد شفافیت به اندازه ای مورد توجه قرار گرفت که تقدیر وزارت خانه 
را در پی داشت، همچنین این اداره کل توانست در ایجاد هماهنگی میان دستگاه های 
متولی موفق عمل کند. وزیری بیان کرد: در حوزه روابط کار و اختلاف کارگر و کارفرما، 
هیات های صلح و سازش را راه اندازی کردیم؛ زیرا قانون کف زندگی و اخلاق سقف 

آن است.
عارضه یابی 100 واحد صنعتی و تثبیت اشتغال برای 500 نفر

مسئول بسیج کارگران و کارخانجات استان قم نیز در این نشست رسانه ای گفت: سال 
گذشته به همت این سازمان مسائل بیش از 100 واحد صنعتی استان در بخش های 
مختلف شامل امور بانکی، بیمه ای، مالیات و سایر موارد عارضه یابی و مشکل 35 واحد 

حل شد که تثبیت اشتغال برای 500 نفر را به دنبال داشت.
سرهنگ پاسدار علی والایی صمد افزود: از جمله  طرح های مهم بسیج کارگران 

و کارخانجات سپاه قم، طرح شهید کریمی است که در راستای رفع موانع تولید و 
تسهیل گری امور انجام می شود و اجرای آن طی سال گذشته به نتایج خوبی که به 
برخی از آن ها اشاره شد، انجامید. وی ادامه داد: سازمان بسیج کارگران و کارخانجات 
علاوه بر این در زمینه های گسترده و متنوعی دیگری نیز فعالیت دارد که از جمله آن 
می توان به بحث توزیع بسته های معیشتی اشاره کرد، در همین رابطه در ایام کرونا بیش 

از سه هزار بسته معیشتی توسط این سازمان میان کارگران استان توزیع شد.
وی تاکید کرد:  با فرهنگ سازی که توسط بسیج کارگران و کارخانجات استان در 
زمینه توزیع بسته های معیشتی صورت گرفت،  اکنون تعداد قابل توجهی از واحدهای 
تولیدی و صنعتی فعال در قم،  به صورت مستمر اقدام به توزیع این بسته ها میان 
کارگران خود می کنند. والایی صمد همچنین در بخش دیگری از سخنان خود با 
اشاره به لزوم ترویج فرهنگ کار و تولید در میان دانش آموزان و دانشجویان گفت: در 
همین رابطه این سازمان ) در قالب طرح راهیان پیشرفت( زمینه حضور بیش از 2 هزار 
دانش آموز و دانشجو در واحدهای صنعتی و تولیدی استان به منظور آشنایی با فضای 
کار و راهکاری ورود به این عرصه  را،  فراهم کرد. وی افزود: از دیگر طرح هایی که توسط 
سازمان بسیج کارگران و کارخانجات انجام می شود،  طرح شهید برونسی است که در 
راستای کمک به ارتقا کیفیت و همچنین افزایش سطح تولید و توزیع کالاهای ایرانی 
ساخته شده در واحدهای صنعتی و نیز فرهنگ سازی برای استفاده هرچه بیشتر از 
محصولات ساخت داخل در میان اقشار مختلف مردم،  دنبال می شود. وی همچنین به 
برنامه های تدارک دیده شده برای گرامی داشت هفته کار و کارگر توسط بسیج کارگران و 
کارخانجات استان قم نیز اشاره کرد و گفت: حضور در بارگاه امام راحل و تجدید پیمان 
با آرمان های ایشان،  برگزاری آیین بزرگداشت 100 شهید کارگر استان، برگزاری آیین 
تقدیم واحدهای مسکونی کارگری به متقاضیان،  فراهم کردن امکان بازدید دانش آموزان 
و دانشجویان از واحدهای صنعتی استان، اهدا خون، عطر افشانی مزار شهدا، حضور 
گسترده کارگران در نماز جمعه، برپایی میز خدمت و همچنین برگزاری مراسم تجلیل از 
کارگران و زحمت کشان عرصه کار و تولید از جمله برنامه های تدارک دیده شده توسط 

این سازمان به مناسبت هفته کار و کارگر است.
3500 کارگر ساختمانی قم در صف بیمه هستند

به  استان  این جلسه گفت:   در  نیز  قم  استان  کارگران ساختمانی   کانون  رئیس 
عنوان نمونه کشوری برای موضوع رتبه بندی کارگران انتخاب شده  که در همین رابطه 
اقدام های لازم برای رتبه بندی 2 هزار و 500 نفر از آرماتوربندها و نیز 2 هزار و 500 نفر 
از برقکاران استان انجام شده است. عباس شیری در ادامه سخنان خود به فعالیت های 
جهادی انجام شده در حوزه کارگری استان نیز پرداخت و افزود: توزیع 31 هزار بسته 
معیشتی میان کارگران در ایام کرونا،  مرمت و بازسازی 22 واحد مسکونی و اعطای 22 

میلیارد تومان تسهیلات ارزان قیمت به متقاضیان از جمله این فعالیت هاست.

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان قم:

۴۰ هزار نفر دراستان قم جویای کار هستند

طرح: محمدعلی رجبی

 بیماری لاکچریسم و جامعه نمایشگاهی | نارس ولی خاص!

آگهی مناقصه عمومی دو مرحله ای)نوبت دوم(

سازمان توسعه و عمران قم در نظر دارد با رعایت آیین نامه معاملاتی شهرداری قم از طریق بر گزاری مناقصه عمومی به شرح ذیل از 
متقاضیان واجد شرایط با مشخصات و شرایط کلی زیر دعوت بعمل آورد .

عملیات دستمزدی با کلیه تجهیزات قالب بندی جهت اجرای اسکلت بتنی )سقف وافل( پارکینگ طبقاتی   - واقع در خیابان امام خمینی 
)ره( ، جنب سازمان تامین اجتماعی

شرایط :
 صلاحیت لازم جهت شرکت در مناقصه : حداقل رتبه شرکت کنندگان در مناقصه گرید 5 ابنیه می باشد.

 تضمین شرکت در مناقصه به صورت ضمانت نامه بانکی ، مطالبات تأیید شده نقدی از سازمان توسعه و عمران قم ، یا واریز وجه نقد به 
شماره حساب سپرده 1006220288 نزد بانک شهر بنام سازمان توسعه و عمران قم .

 محل دریافت و بازگشایی اسناد مناقصه : قم ، میدان آزادگان ، بلوار شهید عابدی ، نبش عابدی نهم ، ساختمان شهرداری منطقه 3 
طبقه سوم.

 محل تحویل اسناد : قم ، بلوار امام موسی صدر ، ساختمان مرکزی شهرداری قم طبقه ششم ادره کل حراست.
 هزینه خرید اسناد به تفکیک هر مناقصه )غیر قابل استرداد( به شماره حساب 1006761844 نزد بانک شهر بنام سازمان توسعه و 

عمران قم واریز گردد.
 هزینه درج آگهی ها در روزنامه به عهده برنده مناقصه می باشد .

  سازمان توسعه و عمران قم در رد یا قبول پیشنهادات مختار می باشد . 
شرکت کنندگان در هنگام خرید اسناد می بایست در سامانه ابلاغ الکترونیک قوه قضائیه )ثنا( ثبت نام نمایند.

متقاضیان می توانند جهت دریافت اطلاعات تکمیلی با واحد امور پیمانها و قراردادهای سازمان به آدرس قم ، میدان آزادگان ، بلوار شهید 
عابدی ، نبش عابدی نهم ، ساختمان شهرداری منطقه 3 طبقه سوم.مراجعه و یا با شماره تلفن 36662251-025 داخلی 6381-6380  

تماس حاصل فرمایند.

روابط عمومی سازمان توسعه و عمران قم
شناسه آگهی: 14۸4305


